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 چالش های مالیاتی تولیدکنندگان 
در لایحه بودجه سال 1403

احسان کمالی 

کلاه برداری واقعی در فضای مجازی
نسیم زمانی

آوار پاییز کم بارش بر سر اصفهان  رویداد هفته

دنیای اقتصاد سناریوهای پیش روی اصفهان را بررسی می کند

اصفهـانِ فـردا
مدیرعامل جدید در صد روز نخست

چالش های محیط کســب و کار کنونی جدی اســت، 
شرکت ها با دشواری های فزاینده ای در فضای رقابتی 
رو در رو هســتند و همه روزه بــا دگرگونی های جدیدی 
در محو شــدن مرزهــای میــان صنایع مختلــف، بروز 
تکنولوژی های از هم گســیخته ســاز جدید، تغییر در 
قوانین و مقــررات و نظارت و دیجیتالیزه شــدن مواجه 
می شوند. افزایش تواتر و اثرگذاری تلاطم های محیطی 
شرکت هــا را زود بــه زود در موقعیت نقطــه عطف قرار 
می دهد یعنی وضعیتی که مزیت های رقابتی شــان از 
بین می رود و آنها با انتخاب های دشــوار استراتژیک رو 
به رو می ســازد. مدیران عامل در ایــن شرایط همزمان 
از جانب ســهام داران، کارکنان و مشتریان برای ایجاد 
تغییرات فوری زیر فشــار قرار می گیرند چون حالا همه 
فهمیده اند که در چنیــن فضای جدیدی، فاصله میان 
بازدهی عملکرد شرکت های برتر از ضعیف تر ها همواره 
بیشتر می شــود و برای جلوگیری از سقوط هم که شده 
باید خود را در بالای لیســت ســازمان های ممتاز نگاه 
داشــت و مدیرعاملــی که نتوانــد به سرعت بــه چنین 
دســتاوردی برســد، باید زودتــر جایگاهــش را به فرد 

شایسته تری واگذار کند.
شرکت ها بــرای همگام شــدن با رهــران صنعت یا 
باقی مانــدن در موقعیت رهری بازار باید دســتخوش 
تحول گردند. تعریف درســت از تحول، ایجاد تغییرات 
عمیق در اســتراتژی ها، مدل کســب و کار، ســازمان 
دهی، فرهنگ، شایستگی های کارکنان و فرایندهای 
شرکت اســت. تحول تغییــری تدریجی بــا سرعت کم 
نیست بلکه راه اندازی مجدد و اساسی سازمان است. 
تحولات ماهیتا تلاش های پیچیده ای هســتند، منابع 
زیادی را از ســازمان صرف می کنند و بــه همین دلیل 
 شــواهد نشــان می دهد که متاســفانه در اغلب موارد 

ناموفق هستند!
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لیلی زواره ای: حکمرانی خوب شهری ساختار جدیدی 
در فرآیند مدیریت شهرهاست که اشکال سنتی و متمرکز 
مدیریتی در شــهرها را دگرگــون و مبانی نظــری آن را به 
چالش کشــیده اســت . افزایــش سریع جمعیت تــوام با 
گسترش سریع شهرنشــینی و شهری شــدن، مشکلات 

فراوانی را در کشورهای مختلف پیش روی سیاستگذاران 
و مســوولان به خصوص مدیران شــهری و متصدیان بدنه 
سیستم شهری بجا گذاشته است. کیفیت محیط زیست، 
افزایش فقر شهری و تشکیل مناطق حاشیه نشین، کمبود 
زیرساخت ها و خدمات شهری، نابرابری های اقتصادی و 

اجتماعی و مسائل متعدد دیگر به دلیل افزایش جمعیت 
در مناطق شهری به صورت حادتری بروز یافته که چالش 
عمده ای بــرای مدیریت شــهری در اصفهان محســوب 
می شــود . رفع این مشــکلات نیازمند الگوهای جدیدی 
اســت تا بتوان از همه ظرفیت ها ی جامعه در بخش های 

دولتی، خصوصی و مدنی اســتفاده کرد تــا تولید و ارایه 
خدمات عمومی افزایش یابد. از وعده »ایجاد شهر زندگی« 
در اصفهان نزدیک به سه ســال می گذرد و شواهد نشان 
می دهد ادامه مســیر فعلی از نصف جهان نه تنها شــهر 

زندگی نمی سازد که به ترکستان هم ختم می شود!
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سرپرستی روزنامه دنیای اقتصاد اصفهان

گروه گزارش: پیش بینی های هواشناسی در اواسط 
تابســتان مدعی احتمال پاییزی پربارش و شکننده 
رکودهای گذشته در زمینه بارش بود؛ پیش بینی هایی 
که لبخند رضایت را برلب مسئولین، صنایع و مردم به 
خصوص در اصفهان نشاند اما در واقعیت امر آنچه از 
ابتدای مهر ماه تا پایان آذر مشاهده شد، یکی از خشک 

ترین پاییز های اصفهان و ایران بود.
حمیدرضا خورشیدی، رئیس سازمان هواشناسی 
اســتان اصفهان، در روز 5 مهر 1402 به خرنگاران 

گفته بود:
»بارش های پاییز و زمستان امسال بالاتر از حد نرمال 
خواهد بود و احتمال وقوع بارش های سنگین، رگباری 
و سیلابی وجود دارد که اطلاع رسانی و هشدارهای لازم 
در پیش بینی های چند روز قبل از آن ارائه خواهد شد.«

احد وظیفه، رئیس مرکز ملی تغییر اقلیم و مدیریت 
بحران خشکسالی سازمان هواشناسی، نیز درباره این 

موضوع در 9 مهر ماه گفته بود:
»غالب مدل های پیش بینی فصلی بیانگر بارش های 
نرمال و بالاتر از نرمال در غالب مناطق ایران در فصل 
پاییز و زمســتان اســت.به طور قطع پاییز و زمستان 
امسال بهتر از سال گذشته خواهد بود چون پاییز سال 
گذشته بســیار کم بارش بود، انتظار بالایی داریم که 
در پاییز و اوایل زمســتان بارندگی های بیش از نرمال 

داشته باشیم.«
مســوولان اســتانی نیز به این اخبار امیدوار شــده 
بودند؛ منصور شیشه فروش مدیر کل بحران استانداری 

اصفهان در اینباره در روز یکم مهرماه ماه گفته بود:
»به علت تداوم کاهش بارندگی استان طی سه سال 
متمادی و دمای فراتر از نرمال بین یک تا دو درجه در 
تابستان، افزایش تبخیر و کاهش رطوبت خاک شرایط 
تشدید خشکســالی برای اســتان اصفهان کماکان 

محســوس اســت. با بیان اینکه براســاس مطالعات 
یک دوره 10 ســاله تا پایان مــرداد ماه امســال؛ 9۶ 
درصد مساحت استان را خشکسالی با شدت مختلف 
دربرگرفته بود اما بر اســاس اعلام اداره هواشناســی، 
بهبود شرایط بارندگی در اســتان اصفهان طی پاییز 
امسال نسبت به پاییز سه سال گذشته انتظار می رود.«

پس از بیان تمامی ایــن امیدها برای افزایش بارش 
در اصفهان و دیگر نقاط کشور؛ آنچه شاهد آن بودیم، 
بارش های پراکنده در کمتر از یک هفته در سطح شهر 

اصفهان بود.
با این وجود سحر تاجبخش، در پاسخ به خرنگاران 

در رابطه با عدم تحقق پاییز پربارش گفته است:
»ما بر اســاس یک سری شواهد و مدل ها اظهارنظر 
می کنیم، صحبت هایمان پیش بینی است، پیش گویی 
نیست، یعنی آنچه را که روی نقشه ها و مدل ها می بینیم، 
اعلام می کنیم در آخرین شــورای آبی عالی نیز که با 
حضور رئیس جمهور برگزار شد، اعلام کردم که براساس 
تمام مدل های تولیدی داخلی و مدل های کشورهای 
دیگر، شواهد، افزایش بارش ها را نشان می داد که در 
مهرماه بارش های بالای نرمال در کشور داشته باشیم اما 
در آبان ماه هم اتفاق نیفتاد و ما خودمان بیشتر از همه از 

این موضوع ناراحت بودیم!.«
حالا ســوال اساسی اینجاســت که چرا با این همه 
تبلیغــات و آرزو فروشــی برای بــارش بــاران، میزان 
بارش شــهر اصفهان در مهــر مــاه 21.1 میلی متر و 
میزان بارندگي ســال زراعي جاري طبق آمار سازمان 
هواشناســی 1۶.2 میلیمتر بوده اســت. آمار نگران 
کننده ای که نسبت به سال های قبل از خود پس رفت 
دارد. مسئله دیگر بحث عدم دقت سازمان هواشناسی 
در کل کشــور به خصوص در اصفهان است که علت 
خطای محاسبه آن ها چه بوده است؟ آیا شاهد اتفاق 

هواشناسی عجیب و جدیدی در جو هستیم که منجر 
به عدم تحقــق پیش بینی ها شــده اســت؟ آیا بحث 
بارورســازی ابرها توسط کشــورهای همسایه موجب 
این مسئله شده است؟ یا دستگاه های هواشناسی در 
کشور دارای مشکلاتی از جنس نداشتن فناوری های 
جدید هستند؟ با توجه به همه گیری پیش بینی سازمان 
هواشناسی در زمینه پاییز پربارش و ایجاد انگیزه برای 
کشــاورزان و مردم، حالا باید این سازمان پاسخگوی 
مردم باشد که چرا این سازمان با بیش از نیم قرن سابقه 
تا این حد دچار خطای آماری است؟ آیا دیگر آمارهای 
هواشناسی نیز ممکن است درگیر خطاهایی به این 
حد وسیع شــوند و در صورتیکه شــهروندان با اعتماد 
به این سازمان، آمار آب و هوای جاده ها را از این منبع 
پیگیری کرده و راهی سفر شوند؛ آنگاه آب و هوا به شکل 
دیگری رقم بخورد، چه کســی پاسخگوست؟ فارغ از 
بحث پاسخگویی، از دست رفتن اعتماد عمومی به این 
نهاد علمی، زیان بزرگ تریســت که باید به هر طریق 

جران شود.
با توجه به اینکه مسئله آب در استان اصفهان که 9۶ 
درصد آن درگیر خشکســالی است، مسئله ای بسیار 
حیاتی محسوب می شود؛ مردم بر روی پیش بینی های 
آب وهوایی حســاب دیگــری بازمی کننــد. به نوعی 
تقاضای آبّ در اصفهــان بیش از عرضه آن اســت که 
باعث می شــود ابزارآلات مربوط به این حوزه از جمله 
هواشناســی نیز درگیر آن شــود. اصفهان حــالا وارد 
زمستان شده و مشخص نیست چه اتفاقی در این فصل 
رخ دهد. در هر حال آنچه شــاهد آن هســتیم کمبود 
آب، عدم رســیدن آب دریای عمان، کاهش سطح آب 
ذخیره در سدها و تنش آبی کشاورزی است که تا پایان 
اردیبهشت ماه برای جران نسبی وقت دارد اما تجربه 

پاییز، امید ها را برای بارش کافی کاهش داده است.

 شهر خاکستری 
قربانی می گیـرد
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 سرمایه مسکن اصفهان 
کجا می رود؟

نگاهی به کوچ سرمایه مسکن از 
اصفهان به شمال کشور
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مدیرعامل فولاد مبارکه:  

 مدیران، راهبران 
الگوی ملی بنگاه داری
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طلبکار بزرگ
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بانکی برای اصفهان
 جلوگیری از سرمایه گریزی 

با تاسیس هلدینگ سرمایه گذاری
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حسین نوریان
مشاور مدیریت استراتژیک

 عکس تزئینی است
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نفیسه زمانی نژاد: افزایش ۱۸ درصدی مراجعه بیماران 
قلبی و ۱۲ درصــدی مراجعه بیمــاران ریوی بــه مراکز 
درمانــی اصفهــان در روزهــای آلوده خبری اســت 
قابل تأمل که اخیراً معاون بهداشــتی دانشــگاه علوم 
پزشکی اصفهان اعلام کرده است. چالشی با عوارض 
جبران ناپذیــر برای ســلامت مــردم به ویژه ســاکنان 
شهرهای صنعتی که معمولًا در فصول سرد سال با آن 

روبرو می شویم.
به طوری کــه ایــن مشــکل مزمــن، عــلاوه بــر ایجاد 
آســیب های روحی و روانی موجب عوارض جسمی 
زیادی برای مردم به خصوص برای کودکان و سالمندان 
شده حال آنکه عده ای دیگر نمی خواهد بپذیرند این 
میزان از آلودگی چه بیماری های خطرناکی را به دنبال 

خود می آورد.

آلودگی هوا فاجعه ای برای سلامت  
 آسمان خاکســتری رنگ این روزهای اصفهان، نشان از شاخص 
بالای آلاینده ها در این شــهر دارد. موجی از آلاینده ها که تقریباً از 
اوایل آبان ماه مهمان نصف جهان شده است و ظاهرا تصمیمی هم 

برای رفتن ندارد.
معضلی که از آن تحت عنوان بحران و فاجعه ای برای مردم تعبیر 
می شود چراکه به صورت وسیعی تأثیرات منفی بر سلامت افراد دارد.

در همین راستا سازمان جهانی بهداشت در سال 2019 تخمین 
زده بود که آلودگــی هــوای آزاد و داخل منزل در مناطق شــهری و 
روستایی سالانه منجر به بروز بیش از ۷ میلیون مرگ زودرس در جهان 
می شود. همچنین بر اساس گزارشی در همان سال مشخص شد 
که در جهان به طور میانگین حــدود 54 درصد از مرگ های زودرس 
مربوط به آلودگی هوا در فضای آزاد به دلیل بیماری ایسکمیک قلبی 

و سکته مغزی است.
قابل توجه آنکه بر اساس گزارش ها، گفته می شود که تعداد مردمی 
که سالانه در جهان به دلیل آلودگی هوا جان می بازند، بیش از ۶ برابر 
تعداد مردمی است که به دلیل ابتلا به مالاریا و بیش از 4 برابر مردمی 

است که به دلیل ابتلا به ایدز فوت می کنند.
حال اگر این معضل را در ایران بررسی کنیم به استان ها و شهرهایی 
می رسیم که آلودگی هوا باعث شــده است در طول یک سال تعداد 
روزهای پاک، انگشت شمار باشد و سلامت مردم این مناطق در معرض 

تهدید جدی چنین آلاینده هایی قرار بگیرد.
استانی مانند اصفهان باوجود صنایع بزرگ و کوچک فراوان به قدری 
در شرایط بحرانی قرارگرفته است که میر جهانیان، مدیر گروه سلامت 
محیط مرکز بهداشت این استان بیان می کند: از اول امسال تا اواسط 

آذرماه مردم اصفهان فقط از 12 روز هوای پاک برخوردار بوده اند.
به گفته این مسوول از اوایل امسال 15۶ روز هوای قابل قبول، فقط 
12 روز هوای پاک، ۷1 روز هوای ناسالم برای گروه های حساس و 22 

روز هم هوای ناسالم برای عموم داشته ایم.
و زمانی این موضوع فاجعه آور می شــود که اعلام شود تقریباً 40 
هزار نفر مرگ سالیانه در کشور در اثر آلودگی را دارا هستیم که سال 
گذشته سهم اصفهان از این مرگ ومیرهای منتسب به آلودگی 1۶30 

نفر بوده است.
به عبارتی 15 تا 20 درصد مرگ طبیعی بالای 30 ســال در شهر 

اصفهان مربوط به آلودگی هوا است.

تأثیر آلودگی هوابر سلامت مردم اصفهان  
سال 9۶ بود که رویا کلیشادی رئیس پژوهشکده پیشگیری اولیه از 
بیماری های غیر واگیر اصفهان از تولد نوزادان نارس در اصفهان براثر 
تشدید آلودگی هوا خر داد و گفت: قرار گرفتن در معرض آلاینده های 

هوا سبب می شود که حتی آن عارضه که براثر آلودگی ایجادشده است 
مثلاً در مادر باردار به نسل های بعد هم انتقال یابد.

در همان زمان پژوهشکده پیشگیری اولیه از بیماری های غیر واگیر 
در دانشگاه علوم پزشکی اصفهان مطالعات و پژوهش های بنیادی از 

تأثیر آلودگی هوا بر سلامت مردم اصفهان انجام داد.
مطالعاتی علمی که همه تأثیرات فاجعه آور آلودگی هوا را بر روی 

سلامتی مردم اصفهان اثبات می کرد.
بر طبق این پژوهش علمی قــرار گرفتن بانوان بــاردار در معرض 
آلاینده های هوا با افزایش احتمال زایمان زودرس و تولد نوزاد نارس 
ارتباط دارد. همچنین، قرارگرفته در معرض آلودگی هوا می تواند سبب 
کم وزنی نوزاد، حتی نوزادان رســیده )فول ترم( در زمان تولد باشد. 
همه ی این اختلالات به ویژه کم وزنی زمان تولد می تواند زمینه ساز 
بروز عوارض درازمدت ازجمله افزایش احتمال ابتلا به بیماری های 

قلبی عروقی، دیابت، فشارخون و چاقی باشد.
مطالعه ی انجام شده بر روی گروهی از کودکان و نوجوانان ساکن 
شهر اصفهان نشان داد که سطح بالاتر آلاینده ها ی هوا با شاخص های 
کم خونی، ازجمله تعداد کمتر گلبول قرمز و پایین تر بودن ســطح 

هموگلوبین خون همراه بوده است.
به علاوه تحقیق انجام شده روی نوجوانان سالم شهر اصفهان نشان 
داد که قرارگرفتن در معرض آلودگی هوا با افزایش عوامل التهابی و 
استرس اکسیداتیو در خون ارتباط مســتقیم دارد که به نوبه خود از 
عوامل مؤثر در بروز اختلالات مختلف در بدن هســتند. این عوامل 

ممکن است در درازمدت منجر به بروز بیماری های مختلف شوند.
تحقیقی هم روی گروهی دیگر از نوجوانان سالم ساکن در نواحی 
مختلف شهر اصفهان انجام شد که نشان داد که قرار گرفتن در معرض 
آلاینده های هوا به ویژه ذرات معلق PM10 سبب افزایش مقاومت به 
انسولین و درنتیجه افزایش استعداد ابتلا به بیماری دیابت می شود.

مورد دیگر افزایش لخته در رگ ها با آلودگی هوا در اصفهان است. 
دلیل زمینه ای بیشتر بیماری های قلبی عروقی ازجمله سکته های 
قلبی و مغزی، پرفشاری خون و خون رسانی ناکافی به اعضای مختلف 
بدن، تصلب شرایین یا تنگی سرخرگ ها است. این روند از اوایل عمر 

شکل می گیرد. به علاوه همین تحقیقات نشان دهنده تأثیر آلودگی بر 
بیماری MS است. با توجه به اینکه اصفهان شهری است که با بالاترین 
آمار این بیماری روبروست بر طبق تحقیقات متعدد انجام شده یکی از 
عوامل اصلی فراوانی قابل توجه بیماری مولتیپل اسکلروز یا بیماری 
ام اس MS کمبود ویتامین D است. منبع اصلی ویتامین D در انسان، 
تماس با طول موج های خاصی از نور خورشید و ساخت این ویتامین 
 D در لایه های پوست است. علت های مختلفی برای کمبود ویتامین
در مناطق آفتاب خیز مطرح شده است و در برخی از تحقیقات نقش 

آلودگی هوا در این زمینه مطرح شده است.

راهکارهای مقطعی و بدون تاثیر  
تحقیقات انجام گرفته، اظهارات کارشناسان و شواهد موجود تاثیر 

آلودگی هوا بر سلامت افراد را واضح و غیرقابل انکار عنوان می کند.
که در این میان کودکان و سالمندان بیش از دیگر رده های سنی 
به دلیل ضعف سیستم ایمنی بدن خود از آسیب پذیرترین گروه ها و 

بیشترین مراجعات را شامل می شوند.
طبق اعلام سازمان بهداشت جهانی متأسفانه حدود پنج درصد از 
مرگ بچه های زیر پنج سال و 10 درصد از مرگ بزرگ سالان بالاتر از 

50 سال، منتسب به آلودگی هوا است.
 عوارض آلودگی هوا برای این دو گروه سنی شامل افزایش خطر ابتلا 
به بیماری های تنفسی مانند آسم و عفونت های ریوی، افزایش خطر 
ایجاد بیماری های قلبی – عروقی مانند سکته قلبی و سکته مغزی، 
تحریک عملکرد سیستم عصبی مرکزی و خطر بروز مشکلات سلامت 

مانند بیماری های روانی و آلزایمر است؛
علاوه بر آنکــه این معضــل می تواند تأثیر نامطلوبــی بر عملکرد 
تحصیلی کودکان داشته باشد. تحقیقات نشان داده است که آلودگی 
هوا با افزایش میــزان غلظت ذرات معلق سرب و آرســنیک در هوا با 

کاهش تمرکز و توجه در کودکان همراه است.
در این زمینه مریم امامی کارشــناس بهداشــت با تأکید بر تأثیر 
آلاینده ها بر سلامت مردم به خصوص گروه های سنی کودک و سالمند 
به دنیای اقتصاد می گوید: آسیب آلودگی موجب افزایش بیماری های 

قلبی و ریوی و افزایش مراجعات این بیماران در این زمان ها می شود. 
ضمن آنکه در این 4 سال اخیر که آلودگی شدیدتر بوده است با شیوع 

بالاتر دیابت، بیماری های قلبی و ریوی مواجه بوده ایم.
وی یادآور می شود: حال آنکه برای این بیماری ها دلایل دیگر عنوان 

و در آمارها ذکر نمی شود.
اما یکی از علت های مهم در تشدید علائم چنین امراضی، آلودگی 
هوا است، زیرا در پاییز و زمستان مراجعات مبتلایان حتی به صورت 
کوتاه مدت بیشــتر می شــود هرچند تفکیک و جداســازی دلایل، 

مشکل است.
 این کارشناس می افزاید: تأثیر آلودگی در طولانی مدت نیز موجب 
بروز سرطان هایی می شود که گاه شنیده ایم دلیل خاصی برای آن ها 
وجود ندارد درصورتی که تنفس سموم خطرناک ناشی از آلاینده ها، 

افراد را با بیماری سرطان روبرو می کند.
به گفته این کارشناس آمار سرطان وام اس در اصفهان بالاتر از دیگر 
استان هاست به نظر می رسد آلودگی دلیلی عمده برای این بیماری ها 
بشمار می رود. وی تأکید می کند: قطعاً آلودگی باعث بیماری هایی 
می شود که تعدادی از آن ها جران ناپذیر است و تاثیرات منفی آن بر 

روی گروه های حساس و افراد پرخطر بسیار بالاتر است.
قابل ذکر است که آلودگی چهارمین عامل خطر مرگ در کشورهای 
توسعه یافته و دومین یا ســومین دلیل در کشورهای درحال توسعه 
و مهم ترین تهدید زیست محیطی برای ســلامت انسان، محسوب 
می شود. چالشی که با توجه به تأثیرات منفی آن بر سلامت کودکان، 
سالمندان و ســایر افراد جامعه و همچنین تأثیرات جدی آن بر بروز 
مرگ های زودرس و بیماری های قلبی، سرطان ها و...ضرورت توجه 
و همکاری و همیاری همه دســتگاه های ذی ربط برای عبور از آن را 

می طلبد.
بدون تردید راهکارهای مقطعی مانند تعطیلی مدارس و دانشگاه ها 
یا اقدامات نمادین مانند نام گذاری هفته ای تحت عنوان هوای پاک 
نه تنها راهگشای این مشکل نیست بلکه سال هاست که با بسنده 
کردن به چنین اقداماتی این وضعیت، بحرانی تر و سلامت مردم بیشتر 

در معرض خطر قرار می گیرد.

لیلی زواره ای: حکمرانی خوب شهری ساختار جدیدی 
در فرآیند مدیریت شهرهاست که اشکال سنتی و متمرکز 
مدیریتی در شــهرها را دگرگون و مبانی نظــری آن را به 
چالش کشــیده اســت . افزایش سریع جمعیــت توام با 
گسترش سریع شهرنشینی و شــهری شدن، مشکلات 
فراوانی را در کشورهای مختلف پیش روی سیاستگذاران 
و مسوولان به خصوص مدیران شــهری و متصدیان بدنه 
سیستم شهری بجا گذاشته است. کیفیت محیط زیست، 
افزایش فقر شهری و تشکیل مناطق حاشیه نشین، کمبود 
زیرساخت ها و خدمات شهری، نابرابری های اقتصادی و 
اجتماعی و مسائل متعدد دیگر به دلیل افزایش جمعیت 
در مناطق شهری به صورت حادتری بروز یافته که چالش 
عمــده ای برای مدیریت شــهری در اصفهان محســوب 
می شود . رفع این مشــکلات نیازمند الگوهای جدیدی 
اســت تا بتوان از همه ظرفیت ها ی جامعه در بخش های 
دولتی، خصوصی و مدنی اســتفاده کرد تــا تولید و ارایه 
خدمات عمومی افزایش یابد. از وعده ایجاد »شهر زندگی« 
در اصفهان نزدیک به سه سال می گذرد و شواهد نشان 
می دهد ادامه مســیر فعلی از نصف جهان نه تنها شــهر 

زندگی نمی سازد که به ترکستان هم ختم می شود!
برای برون رفت از شرایط امروز، برنامه ریزان شهری باید 
با تهیه چشم انداز و اولویت بندی مسائل، ارزیابی و تدوین 
معیارهای اجتماعی، تعهد به نسل های آینده، شناخت 
عوامل تغییر و دگرگونی در جامعه و توجه به زمان حال با 
تفکر درباره آینده با برخوردی فعالانه و هوشمندانه، آینده 

مطلوب نظام شهری را طراحی و معماری کنند.

اپیزود اول: چالش های شهر زندگی  
محدودیت الگوی توسعه پیوسته و افزایش جمعیت در 
دهه های اخیر، ازجمله مسائلی است که شهر اصفهان 
با آن ها مواجه اســت. طبــق پیش بینی ها تــا حدود 20 
سال آینده رشد جمعیت شــهر اصفهان به صفر رسیده 
و اصفهان در معرض ســالمندی جمعیت قرار می گیرد. 
مشکلات فاضلاب شهری اصفهان و جنبه های اجتماعی 
آن، مشکلات مدیریت بحران در شهر اصفهان و مدیریت 
یکپارچه، میزان رضایت شهروندان در مدیریت شهری، 
کیفیت فضاسازی و مبلمان شهری و رضایت شهروندان 
از آن، چالش های زیست محیطی شهر اصفهان، تحولات 
اشتغال و آینده آن و... ازجمله مسائلی هستند که باید در 
برنامه ریزی پایدار و معطوف به آینده شهر اصفهان لحاظ 
شوند چراکه توسعه علمی، فناورانه، اجتماعی، سیاسی، 
اقتصادی و زیســت محیطی فقط در ســایه شهرنشینی 

پایدار و توسعه یافته امکان پذیر است.
پریزادی و همکاران در ســال 139۶ در پژوهش خود 
با عنوان آینده نگری نظام ســکونتگاهی در برنامه ریزی 
ســناریوی مبنا؛ بهبود برنامه ریــزی و آمایش منطقه ای 
)موردمطالعه: استان اصفهان(، ســازمان فضایی نظام 
سکونتگاهی استان اصفهان را بررسی و الگوی مطلوب 
نظام شهری را در افق چشــم انداز 1420 ترسیم کردند. 
نتایج این پژوهش نشان داد متغیرهای اصلی راهردی 
توســعه اســتان اصفهان در افق 1420 شــامل شــیوه 
مدیریت کلان کشور، شــیوه مدیریت استان، منابع آب، 
همکاری های بین نهادی، جمعیت و مهاجرت، تحقیق 
و توســعه، نقش فراملی اســتان، امنیت سرمایه گذاری، 
تولیدات صنعتی و معدنی، ســطح فنــاوری اطلاعات، 

گردشگری و تولید تکنولوژی است.

اپیزود دوم: آنچه هست  
از دیدگاه کارشناسان شهری، پابرجا ماندن مشکلات 
شهرها طی دهه های مختلف نشان دهنده یک موضوع 
مشخص است؛ دیدگاه ها و ساختارهای سنتی اداره شهر 
که تنها به کالبد آن و برنامه ریزی شــهری از بالا به پایین 
توجه دارند، دچار تحولات چندانی نشده اند؛ بنابراین با 
غلبه چنین دیدگاهی بر شهرســازی و مدیریت شهری، 

حقوق شــهروندی در فرآیند تهیه و طرح های توســعه و 
عمران شهری و اجرای آن مغفول مانده است. شهر مطلوب 
باید بتواند حقوقی را برای ســاکنان خــود فراهم کند و 
آن ها را تحقق بخشــد. حقوقی مانند حق برخورداری از 
فضاهای زیبا در ابعاد مختلف زندگی شهری، احساس 
راحتی و رفاه محیطی و مهم تــر از همه، حق برخورداری 
از دموکراسی و مشارکت برای تصمیم گیری های محلی 
ازجمله ابعاد ایجاد یک شهر ایدئال محسوب می شود. 
به دلیل تعریف نشدن زیرساخت های حقوقی لازم برای 
افزایش مشارکت شهروندی در طرح های توسعه شهری، 
اعلام مشارکت شهروندان از سوی مدیریت شهری فقط 
در حد شعار باقی مانده و پایداری اقدامات انجام شده از 
سوی مدیریت شهری با مشکل مواجه شده است. روند 
عملکرد شهرداری طی سال های گذشته موجب شده 
تا »تبدیل شهرداری از یک سازمان خدماتی به یک نهاد 
اجتماعی« در حد یک شــعار باقی بماند و نکته مهم تر 
آنکه شــهرداری به دلیل خلاء درآمدهای پایدار و تلاش 
برای کسب درآمد از محل فروش تراکم و تغییر کاربری، 
به جای آنکه یک سازمان اجتماعی به وجود آورد به یک 
بنگاه اقتصادی تبدیل شده است. اعتمادسازی و مداخله 
عمومی دو موضوعی است که می تواند از سوی شهرداری 
به علت ارتباط روزانه با زندگی مردم، به صورت هم زمان 

پیگیری شود.
فضاهای شــهری به مثابــه صحنــه ای بــرای رخ داد 
رویدادهای زندگی هرروزه شــهروندان، نقش مؤثری بر 
ایجاد و کیفیات این رویدادها دارند. ویژگی های هر فضای 
شهری بر ادراک و تجربه کاربران آن تاثیر گذاشته، تصویر و 
معنای منحصربه فردی ایجاد می کنند. ازاین رو فضاهای 
شهر باید همواره بستر رویدادهای مختلفی باشند که با 
وقوعشان به فضا معنا ببخشند و موجب درگیری مخاطب 
با فضا شوند و یک فضا را در اذهان شهروندان باتجربه و 
خاطرات پیوند دهند. لذا طراحان و برنامه ریزان شهری 
باید با نظر به خلق رویدادها و امکان شکل گیری تجربه 
و خاطــره در فضاهای شــهر، طراحی را به ســوی خلق 
مکان های شهری خلاق، امکان گرا و تجربه پذیر، رهنمون 
سازند و بستری منعطف، خلاق و سرزنده با امکان رخداد 
رویدادهای گوناگون را برای زندگی روزمره مردم در شهر 

فراهم آورند.

اپیزود سوم: آنچه خواهد بود  
مهرمــاه 1399 محســن طاهــری دمنه، اســتادیار 
آینده پژوهی، دانشکده علوم و فناوری های نوین، دانشگاه 
اصفهان و همکاران، پژوهشی جذاب با عنوان سه داستان 
باورپذیر از آینده شــهر اصفهان، آینده نگاری شــهری با 
رویکرد ســناریو نگاری« را منتشر کرد. در این پژوهش با 
تکیه بر پیش ران های فناوری، محیط زیســت و اقتصاد 
شهری و بر مبنای واقعیت های حال حاضر شهر، 3 سناریو 
برای آینده اصفهان، پیش بینی شد. این پژوهش تاکید 
کرده است که:نمی توان به طورقطع گفت آینده هرکدام از 
پیش ران  ها در بلندمدت به چه صورت خواهد بود؛ بنابراین 

در همه آن ها عدم قطعیت نهفته است.
در ابتدای این تحقیق آینده پیش ران های فوق به تصویر 
کشیده شده اند که هر یک نمایانگر ادامه وضعیت موجود و 

یا بهبود شرایط فعلی است.
فناوری: در آینــده اصفهان از منظر زیرســاخت های 
فناوری در جایگاهی شایســته قرار دارد یــا نه؟ می توان 
حدس هایی دراین باره زد؛ برای نمونه باید پرسید در حال 
حاضر شهر اصفهان سند توسعه دیجیتال دارد؟ خرگان بر 
سر این مسئله توافق داشتند که فناوری یا به طور خاص تر 
زیرساخت های فناوری و شهر هوشمند عدم قطعیتی پیش 

روی اصفهان است. 
محیط زیســت: اصفهانی را تصور کنید که خشــک 
و بی روح اســت، بعضی مناطــق آن با تانکر آب رســانی 
می شوند، فضای ســبزی ندارد و آلودگی در آن به امری 
عادی تبدیل شده است. می توان چنین شهری را تصور کرد 
که در آن شهرداری، مسئول کم کردن هزینه های مربوط 
به آلودگی اســت؛ همچنین می توان شهری را تصور کرد 
که خودش تولیدکننده محصولات کشاورزی است، سبز 
و پرجنب وجوش است، استفاده از فناوری های کشاورزی 
شــهری یک الزام در ساخت وســازهای شــهری است و 
معماری به سبک سبز، پرطرفدارترین نوع معماری است. 
اقتصاد شــهری: اصفهان آینــده متکی بــه مالیات 
شهروندان خود است؟ شــهر مبتنی بر اصول شهرسازی 
توسعه یافته است؟ حاشیه نشینی وجود ندارد یا بالعکس؟ 
شــهری را تصور کنید که شــهرداری اش بی برنامه تراکم  
فروشی می کند و شهروندان فقیر و حاشیه نشین درآمدی 
ندارند که مالیاتی به شهر بدهند. اصولاً شهرنشینان در این 

شهر از سر ناچاری ساکن هستند تا مگر باکارهای نادرست 
و غیرقانونی از پس هزینه های گذران زندگی خود برآیند.

درنهایت با در نظر گرفتن ترکیب های منطقی از ســه 
پیش ران یادشده و بر اساس رویکرد شهودی، طرح واره سه 
 »B13 سناریو با عناوین »باغ با وای فای«، »اصفهان 13 تا
و »حال همه ما خوب است، اما تو باور نکن« به صورت زیر 

تدوین شد:
ســناریوی اول یا باغ با وای فای حالت ایدئال از شهر 
اصفهان و بر مفهوم توســعه پایدار شهری بنانهاده شده 
اســت. در این ســناریو مدیران شــهری اصفهان باید به 
باغبانانی تشــبیه شــوند که مسئولیتشــان حفاظت از 
باغی بزرگ به وسعت یک شهر است. آن ها مقید به حفظ 
محیط زیست هستند و آموزش و تخصص آن ها در همین 
زمینه اســت. در این سناریو، شــهرداری اقتصاد شهر را 
از اقتصــادی مبتنی بر اخذ مالیات از ساختمان ســازی 
و فروش تراکم به اقتصادی مبتنی بر اقتصاد اشــتراکی 
تبدیل کــرده اســت و شــهر از مصرف کننــده صرف به 
مولد تبدیل شده است. در حوزه شهرســازی و معماری، 
سازگاری ساختمان ها با محیط زیست و ساختمان های 
سبز، اصل انکارناپذیر دستور کار شهرداری است. برای 
رسیدن به این آینده نیاز است در سطوح بالای شهرداری، 
تصمیمات بزرگ و جریان سازی گرفته شود که به دگرگونی 
اساسی شهری  شبیه باشــد. بســیاری از فعالیت های 
معمول شهرداری برون ســپاری خواهند شد، شهرداری 
فعالیت های اقتصادی در شهر را در قالب کسب وکارهای 
نوپا حمایت و به بهبود فضای کســب وکار در شهر کمک 
خواهد کرد؛ از ســوی دیگر مدل های اقتصاد اشتراکی 
در شــهرداری به کار گرفته خواهد شد؛ مدل هایی که به 
بهینه سازی مصرف کمک می کند. شهر ازلحاظ تأمین 
پایدار سه مقوله مهم یعنی آب، غذا و انرژی متکی به خود 
است و بنابراین امکان گسترش را تا چندین برابر جمعیت 
فعلی دارد. شــهرداری قوانین به شدت سخت گیرانه ای 
درزمینه ساخت وســاز دارد. هر ســاختمان بــرای اخذ 
پایان کار باید گواهی سبز بگیرد و این بدین معناست که 

کمترین آسیب ممکن را به محیط زیست خواهد رساند.
در ســناریوی دوم، »اصفهان 13 تا B13 ، شــهرداری 
تقریباً به نهادی  تبدیل شــده که حافــظ منافع عده ای 
خاص از جامعه ثروتمند شــهری اســت و حاشــیه شهر 
از حیطه مســوولیت های شــهرداری خارج شــده است. 
شهرداری کارهای معمول در حوزه شهر را انجام می دهد 
اما خری از فعالیت های دیگر مانند فعالیت های فرهنگی 
نیست. مردم ثروتمند شهر که شهرداری به آن ها خدمات 
ارائه می دهد، عموماً به شــهرداری به مثابه یک سازمان 
کم اهمیت خدماتی می نگرند. شهر همیشه پر از چالش 
کنترل قسمت های فقیرنشین است. این سناریو، تصویری 

ویران شهری از آینده شهر است.
در سناریوی ســوم، »حال همه ما خوب اســت، اما تو 
باور نکن«، شهرداری حال وروز همین روزها را دارد؛ البته 
با گرفتاری هایی صدچنــدان. به جای نگاه بلندمدت به 
مسائل شهری، نگاه حل بحران مستولی است و تصمیمات 
شهرداری در راستای حل چالشــی ترین مسائل جاری 
است. مهاجرت های عمده به شهر اصفهان باعث ایجاد 
مشکلات فرهنگی، ترافیکی و اقتصادی برای شهر شده 
و مشــاغل کاذب، یکی از عمده دردسرهای این روزهای 
شهرداری اســت. برای تورهای گردشــگری خارجی که 
به شــهر می آیند، شــهرداری محافظ مخصوص در نظر 

می گیرد تا متکدیان شهری به آن ها نزدیک نشوند.
درنهایت هریک از این ســناریوها باورپذیر هســتند و 
هرکدام هم پتانسیل تحقق دارند؛ اما اینکه کدام یک روی 
دهد، به برنامه ریزی های امروز مسوولان شهر بستگی دارد. 
ســناریوها هیچ تجویزی برای آینده ندارند، بلکه فیلمی 
کوتاه از امکان هایی هستند که ممکن است رخ دهند؛ اما 
اینکه درنهایت در کدام منزلگاه فرود آییم، به انتخاب مسیر 

امروزمان بستگی دارد.

محیط زیستگزارش روز

∞   1
شرکت ها با تیم های مدیریتی پایدار هم می توانند 
ابتکارات تحولی موفق را تجربه کنند اما تجربه نشان 
می دهد تغییــر در لایه های بالای رهری ســازمان 
پنجره های جدیدی را فراروی ســازمان می گشاید. 
ســهام داران انتظار دارند با اســتخدام مدیر عامل 
جدید تغییراتی شــگرف رخ دهد که معمولا چالشی 

برای آنها است.
 طبیعی اســت که آنها در ابتدا از شــناخت کافی 
درباره ســازمان و چالش ها و مزیت هایش برخوردار 
نیستند و تصمیم گیری های تحولی برایشان سخت 
اما ضروری اســت که سریعا بر آن تردیــد و ترس غلبه 
کنند چون ناتوانیشان در تصمیم گیری های تحولی 
سریع و عمیق می تواند برای خودشــان و ســازمان 
ریســک های مهمی را ایجاد کنــد در مقابل، فضای 
ایجاد شده ناشی از تغییر در لایه مدیریتی بالا، سطح 
پذیرش تحول در ســازمان را بهبود می بخشــد و آنها 

نباید این فرصت را از دست بدهند.
مدیران عامل پیــش از آغاز کار باید بــا تعدادی از 
ذی اثران خره مصاحبه هایی انجام دهند تا بتوانند 
به سرعــت چالش های عمــده ســازمان را دریابند. 
مصاحبه باید طیــف متنوعی از ذی اثــران مرتبط با 
سازمان از سهام داران، مدیران، مشتریان و مشاوران 
در برگیرد. تجربه نشــان داده است مصاحبه عمیق 
با حدود پانزده تا بیســت نفر از افراد خره می تواند 
چالش های درشــت فراروی شرکت را آشــکار کند. 
در این گفت و گوهــا او باید در ابتــدا موثرانه گوش 
دهد، بحث باز و صادقانه را تشــویق کند تا از طریق 
آن مشکلات را تشخیص دهد و فرضیه هایی در مورد 
اینکه کدام جنبه از شرکت نیاز به بهبود دارد را بسازد. 
این سناریوها باید شــامل تشخیص اولویت ها هم از 
نظر دامنه فعالیت هــا و هم زمان بنــدی اجرای آنها 
باشــد و مشــخص کند که راهرد ایجاد تغییر کدام 
اســت؟ آیا ابتدا باید بر حوزه ای مختصر تمرکز و کرد 
و سپس دستاوردهای آن را به دیگر حوزه ها گسترش 
داد یا بهتر اســت از ابتدا دامنه بزرگــی برای تحول 

درنظر گرفته شود.
مدیران عامــل جدید معمولا در ابتــدای شروع به 
کارشان از صد روز فرصت حیاتی برخوردارند که نباید 
آن را از دســت بدهند، آنها در این روزهای اول هنوز 
درگیر امــور جاری با فوریت بالا نشــده اند و بهترین 
زمانی که در طی آن بتواننــد انگیزه جمعی پیرامون 

تحول را فراهم کنند.
در هفته های اولیه تصدی مدیر عامل جدید ایجاد 
ارتباطات اثربخش حیاتی می شود زیرا در این مقطع 
مدیرعامل همزمان با به دست گیری مسوولیت جدید 

باید تحولات سازمانی را هم رهری کند.
این دوره کوتاه معمولا برای سازمان استرس زا است 
و البته اگر این فرصت بکر که در آن ســازمان تشــنه 
تحول است از دســت برود ممکن است فرصت های 
بعدی به آسانی به دست نیایند پس مدیرعامل باید 
تمرکز رهری خــود را در روزهای نخســت بر هر دو 
موضوع به دســت گرفتن امور جاری و آماده ســازی 
شرکت برای تحول قرار دهد و به طور خاص به فراهم 
آوری دلیلــی قانع کننــده بــرای ضرورت تحول در 
سازمان فکر کند در این مرحله مهم ترین ضرورت این 
اســت که او بتواند به سرعت هیات مدیــره و مدیران 
میانی را با خود همســو کند تا همه یک صدا با بدنه 
ســازمان درباره تحول گفت و گو کنند او باید کاملا 
آگاه باشــد که بیان نیاز به تحول نبایــد به هیچ وجه 
میراث ســازمان و ارزش های آن را به چالش بکشــد 
اما باید دیدگاه روشنی درباره چالش های محیطی و 

داخلی سازمان بیان کند. 
مدیــران ســازمان باید پیــام و ســبک ارتباطی را 
متناســب با وضعیت شرکت تنظیم کننــد. برخی از 
شرکت ها ایده های ثابتی در مورد جهت گیری کلی 
و احساس هدف خود دارند. این شرکت ها می توانند 
در درجه اول بــر عملکرد کوتاه مــدت تمرکز کنند و 
تنظیم یک دستور کار رویایی تر را به تأخیر بیندازند. 
شرکت های دیگر از تفکر کوتاه مدت و کاهش مداوم 
خسته شده اند و به یک داستان قانع کننده تر در مورد 
اینکه مدیرعامل جدید قصــد دارد شرکت را به کجا 
هدایت کند، نیاز دارند. در همه موارد، بســیار مهم 

است که او با اصالت و اشتیاق صحبت کند.
بسیار نادرست خواهد بود اگر مدیر عامل جدید از 
همان ابتدا بر تحولات بــزرگ بلند مدت تمرکز کند، 
زیرا سازمان ها معمولا ابتدا به ساکن از آمادگی ذهنی 
کافی برای پذیرش تغییر شــدید برخوردار نیستند و 
آن را جدی نمی گیرند. پس او بایــد اول چند تحول 
بسیار سریع کوتاه مدت را در دســتور کار قرار دهد 
تا با آشــکار شــدن نتایج آن، سرمایه مادی ومعنوی 
لازم برای تعریف مســیر تحول جدید برای ســازمان 
فراهم شود. تغییرات با نتیجه سریع می تواند شامل 
رویکردهایی همچون کاهش هزینه ها، بهبود کارایی 
سرمایه، ساده و چابک سازی سازمان و بهبود تجربه 
مشتری باشد. موفقیت در این تحولات سریع مدیران 
عامل جدید را بر شکاکان داخلی سازمان که تحول 
را جدی نمی گیرند غلبه می دهد و نیاز به تحول را از 
خواست لایه رهری سازمان به یک ضرورت سازمانی 

در همه لایه ها بدل می کند. 
اشــتباه بزرگ دیگری که در این چنــد روز ممکن 
اســت اتفاق بیافتد اعــلام پیروزی پیــش از موعد و 
حرکت به ســمت اولویت هــای دیگر و امــور جاری 
است! این کار منجر به برداشته شدن تمرکز از تحول 
می شود و شکست آن، افول شدید اعتبار مدیرعامل 
و انگیزه تحولی سازمان را به همراه خواهد داشت در 
مقابل حفظ تمرکز و اطمینان از آنکه تیم های تحول 

در مسیر درست دستیابی به نتایج هستند.

فرصت خلاقیت و تحول
مدیرعامل نمایشگاه بین المللی اصفهان: مشارکت 

آگاهانه عامل تضمین تداوم تجارت بازیگران 

دنیای اقتصاد: بیش از آنچه که تصور می کنیم، معماری و 
طراحی همیشه در اطراف ماست. خانه ای که در آن هر روز 
چشم باز می کنیم، مهم ترین درگیری روزمره ما با معماری 
و دکوراسیون است. هرچند که زیست شهری و اجتماعی 
ما نیز به طور مداوم با معماری درگیر است اما خانه ما شاید 
مهم ترین جایی است که به طور شخصی در آن با معماری و 
طراحی سر و کار داریم. شرکت در نمایشگاه های دکوراسیون 
منزل می تواند راهی عالی برای کشف آخرین روندها، ارتباط 
با متخصصان صنعت و کشف محصولات جدید برای خانه 
شما باشد. چه یک طراح با تجربه و چه صاحب خانه باشید 
که به دنبال تجهیز خانه خود هستید، حضور در نمایشگاه 
دکوراسیون همیشه می تواند الهام بخش باشد. نمایشگاه ها 
در ایجاد انگیزه پیشرفت و به اشتراک گذاری ایده ها در طول 
تاریخ معماری بسیار مهم بوده اند. در تاریخ معماری مدرن، 
نمایشگاه های متعددی وجود داشــته است که در توسعه 
مدرنیته، چه در طراحــی، چه در تئوری، و چــه در توانایی 
مهندســی نقش حیاتی داشته اند و بســیاری از ایده های 
معماری مدرن از درون نمایشگاه ها و در نتیجه تعامل میان 

معماران خلق شده است. 
صنعت دکوراســیون و طراحی داخلی در دنیایی که به 
طور مداوم در حال دگرگونی است، یکی از پرشتاب ترین 
صنایع به لحاظ تحول است. فرصت استثنایی دسترسی 
به محصولات و مــواد جدیــد و متریال هایی کــه به طور 
مســتمر در حال تحــول هســتند، در نمایشــگاه فراهم 
می آید. نمایشگاه ها مکانی عالی برای دیدن جدیدترین 
محصولات و مواد در هر صنعت هستند. طراحی بافت ها 
و جنس مــواد بــه کار گرفتــه شــده، در دکــور می تواند 
شخصیت منحصربه فردی را به دکوراسیون منزل ببخشند. 
نمایشگاه های دکوراسیون همچنین اغلب نوآورانه ترین 

طرح ها را از طراحان معتر و جدید به نمایش می گذارند.
احمدرضا طحانیان مدیرعامل شرکت نمایشگاه های 
بین المللی اصفهان در این زمینه با اشاره نقش صنعت 
نمایشگاهی در توسعه اقتصادی می گوید: سالانه بیش 
از ده ها هزار نمایشگاه در سراسر جهان برگزار می شود که 
بیش از صدها میلیون بازدیدکننده دارند و امروزه اهمیت 
مشارکت در نمایشگاه برای صنایعی که به ویترینی جهت 
نمایش دستاوردهای خود نیاز دارند بر هیچ کس پوشیده 
نیست. نمایشگاه ها و به ویژه نمایشگاه های تجاری نقشی 
حیاتی در تضمین تداوم رشــد تجارت، تثبیت جایگاه 

بازیگران قدیمی و معرفی بازیگران جدید به بازار دارند.
طحانیان همچنین در رابطه بــا تحقق اهداف تجاری 
شرکــت کننــدگان در  ســومین نمایشــگاه تخصصی 
دکوراســیون داخلی معماری و خانه مــدرن گفت: افراد 
در نمایشگاه با داشتن غرفه می توانند بسیاری از اهداف 
تجاری خود را که برای دستیابی به آن برنامه های تحقیق 
و توسعه و بازاریابی گســترده نیاز بود، با یک برنامه ریزی 
دقیق به دست آورند و حوزه نفوذ و آگاهی از برند خود را به 
طور قابل ملاحظــه ای افزایش دهند. نمایش توانمندی 
و دستاوردهای یک صنعت هم برای تولیدکنندگان و هم 
برای مصرف کنندگان فرصت منحصر به فردی اســت و 
در این رابطه صنعت دکوراسیون داخلی و معماری چون 
با طیف گســترده ای از مصرف کنندگان از کارفرمایان و 
مجریان صنایع ســاختمان تا مصرف کنندگان نهایی و 
متخصصان سر و کار دارد، قطعا از نمایشگاه بهره برداری 
بسیاری می تواند داشته باشد. با این حال چنین موفقیتی 
مرهون تلاش و برنامه ریزی دست اندرکاران و انتخاب های 

صحیح آنان خواهد بود.
مدیرعامل شرکت نمایشــگاه بین المللی اصفهان در 
ادامه با اشــاره به بر گزاری ســومین نمایشگاه تخصصی 
دکوراسیون داخلی معماری و خانه مدرن که از امروز 5 دی 
ماه آغاز و به مدت سه روز ادامه خواهد داشت افزود:  با وجود 
ده ها نمایشگاهی که سالانه در حوزه دکوراسیون داخلی 
و معماری برگزار می شــود، انتخاب درســت برای حضور 
در نمایشگاه دشوار است اما همواره باید توجه داشت که 
مشارکت اشــتباه در نمایشــگاه ها می تواند سبب اتلاف 
هزینه، زمان و انرژی شــود. بنابراین مشــارکت کنندگان 
همیشــه باید به اعتبار برند برگزارکنندگان توجه داشته 
باشــند، چرا که تنها از ایــن رهگذر می تواننــد بازاریابی 
مطمئنی را تجربه کنند، شــانس پا گذاشتن به بازارهای 
جدید را افزایش دهند، رقبای واقعی را شناســایی کنند، 
پایگاه داده خود را گســترش دهند به مشــتریان واقعی 
دسترسی داشته باشند و از آخرین تحولات دنیای صنعت 
دکوراسیون داخلی و معماری مدرن در ایران و جهان آگاه 
شوند. توجه به این مهم برای بازدیدکنندگان و خریداران نیز 
ضروری است. هرگز بدون اعتماد نمی توان تجربه مطلوبی 
از خرید داشــت و انتخاب نمایشــگاه های معتر، ضمن 
افزایش طیف انتخاب افراد به آنان امکان ارتباطات و خرید 

مطمئن را نیز می دهد.
او همچنیــن در مورد چشــم انداز  نهاد نمایشــگاهی 
اصفهان به مثابه یکی از پیشرانه های اقتصاد شهری گفت: 
نمایشــگاه اصفهان در مسیر چشــم انداز خود به منظور 
تبدیل شدن به پل ارتباطی برای توسعه شبکه های تولید، 
تجارت و صادرات با ســازماندهی نمایشگاه ها، رویدادها 
و همایش های داخلی و بین المللی همــواره در برگزاری 
نمایشگاه ها استانداردهای بالایی را مد نظر دارد و میزبان 
بهترین شرکت ها و تولیدکنندگان در صنایع گوناگون بوده 
است. ما در این مجموعه مرکز تبادل ایده ها، برندها، نظرها 
و محصولات گوناگون در راســتای منافع کشور هستیم و 
می کوشیم بســتری آماده و مجهز در اختیار صنایع قرار 

دهیم. 
طحانیان در پایان گفت: نمایشگاه اصفهان سابقه برگزاری 
دوره های موفق و متعددی از نمایشگاه های مرتبط را داشته 
است و امروز که از پس سال ها دانش و تجربه برگزاری سومین 
دوره نمایشگاه تخصصی »دکوراســیون داخلی، معماری و 
خانه مدرن« را در دستور کار قرار دادیم، امید داریم که تمامی 
مشارکت کنندگان خوش نام این نمایشگاه، هم راستا با اهداف 
مجموعه بهترین دستاوردها، ایده ها، نظرات و محصولاتشان 
را عرضه کنند تا شاهد رشد و توسعه روزافزون این صنعت در 

کشور باشیم.

 سکونت یک چهارم اصفهانی ها  
 در خانه های ناپایدار 

و بافت های شهری نفوذناپذیر 
 وحید مهدویــان معاون معماری و شهرســازی شــهردار ی 
اصفهان  در مورد  سیاســت متاخر و چندوجهــی بازآفرینی 
شهری مدیریت کلان شهر اصفهان گفت: برای اولین بار در 
ســال 13۸5 محدوده بافت فرسوده اصفهان در کمیسیون 
ماده 5 مصوب و ابلاغ شد و آخرین مصوبه آن نیز مربوط به سال 
1394 است که در محدوده مصوب 23۷ پهنه در 99 محله 
شهر اصفهان هستند که مساحت پهنه ها 23۸0 هکتار معادل 
12 درصد از مساحت کل شهر و حدود 25 درصد جمعیت شهر 

اصفهان در محدوده مصوب بافت فرسوده ساکن هستند.
به گزارش دنیای اقتصاد مهدویان با بیان اینکه بیشترین 
میزان بافت فرســوده در منطقــه 14 اصفهان قــرار دارد، 
گفت:مناطق 3 و 1، ۸ نیــز پس از این منطقه قــرار دارند. 
چهارباغ عباســی نیز کــه بین مناطــق 3 و یک قــرار دارد 
شامل بافت فرسوده است  او تصریح کرد: بافتهای فرسوده 
با مشــکلات مختلفی مواجه هســتند ازجملــه کمبود در 
سرانه های خدماتی نفوذ پذیری پایین به داخل یافت وجود 
کاربری های ناسازگار فقدان فضای سبز ،کافی ناپایداری 
،بناها ریزدانگی بنا، تراکم بالای جمعیت وجود آســیبها و 
ناهنجاریهای اجتماعی و اینکه بافتهای فرسوده در مقابل 
سوانح و پدیده های طبیعی ناپایدار و آسیب پذیرند به طوریکه 
امروزه ،آسیب پذیری شهرها و به خصوص بافت های فرسوده و 
قدیمی در برابر مخاطرات طبیعی به عنوان مسئله ای جهانی 
پیش روی متخصصان رشته های گوناگون قرار گرفته است.

 وی ادامه داد بافتهای فرسوده شهری به دلیل نارساییهای 
کالبدی کمبود خدمات و زیر ساخت های شهری مناسب از 
یک سو و شرایط نامطلوب زیست محیطی مسائل اجتماعی 
فرهنگی و اقتصادی از دیگر سوی به شدت نیازمند اقدامات 
همه جانبه برای توسعه و به بیان بهتر بازآفرینی پایدار شهری 
است. اما علی رغم وجود قوانین و مقررات بازآفرینی شهری 
بافتهای فرسوده شهری هنوز اقدامات جامع و قابل قبولی 
به لحاظ مقیاس و عملکرد که بتوان آن را یک الگو دانست 
انجام نشده است. ضرورت دارد در نحوه مواجهه با بافت های 
فرسوده و روش اقدام در جهت تجدید حیات و بازآفرینی آن ها 
به فراهم کردن ابزارهای حقوقی مناســب اصلاح و تکمیل 
قوانین و مقررات باز تعریف بافتهای فرسوده شهری و تجدید 
نظر در فرایند مداخله )اقدام( در آن ها به کارگیری مدیریت 
ویژه در فرایند کلیه اقدامات تهیه طــرح و برنامه برای انواع 
اقدام، ایجاد جاذبه برای مشارکت مردم و بخش خصوصی 
و سرمایه گذاری و در نهایت حمایتهــای دولت و نهادهای 

عمومی و عرضه الواع یارنه ها توجه ویژه شود.
معاون شهرسازی و معماری شــهرداری اصفهان گفت: 
علی رغم ابــلاغ آیین نامه اجرایــی برنامه ملــی بازآفرینی 
شــهری پایدار مصوب 10/3/139۷ هیات محترم وزیران 
که در تبــصره 2 ماده 5 آن صراحتاً بیان شــده تأمین ســی 
درصد )30( از منابــع مالی موردنیاز بــرای تعریض معابر، 
اصلاح هندسی، تأمین فضای سبز ،جدید جمع آوری و دفع 
آب های سطحی و آزادســازی اراضی برای انجام طرح ها و 
برنامه های بازآفرینی شهری پایدار بر عهده شهرداری ها و 
هفتاد درصد )۷0( بر عهده دولت است اما عملا دستگاه های 
اجرایی استان ازجمله اداره کل راه و شهرسازی در راستایی 
تحقق این موضوع گام مثبتی برنداشــته است. همچنین 
در مــاده 9 آیین نامه اجرایی برنامه ملی بازآفرینی شــهری 
پایدار آمده اســت به منظور تسریع در نوســازی یافت های 
فرسوده و ناکارآمد شهری و در راستای اجرای ماده )۶( قانون 
ســاماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن و ماده )43( 
آیین نامه اجرایی قانون ،مذکور حسب درخواست وزارت راه 
و شهرسازی کلیه وزارتخانه ها مؤسسات دولتی و شرکت های 
دولتی که )100( درصد سهام آن ها متعلق به دولت است، 
مکلف اند نسبت به واگذاری رایگان اراضی در اختیار خود در 
محدوده ها و محلات دارای بافت فرسوده و ناکارآمد شهری به 
وزارت راه و شهرسازی شرکت بازآفرینی شهری اقدام نمایند 
و شرکت بازآفرینی شهری موظف است با همکاری سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور نسبت به شناسایی اراضی موضوع 
این ماده اقــدام لازم را به عمل آورد و ســتادهای بازآفرینی 
شهری پایدار استان به ریاست استانداران در خصوص تعیین 
تکلیف انتقال اراضی دولتی برای اجرای برنامه ملی بازآفرینی 

شهری پایدار تصمیم گیری کنند.

گروه گزارش: آلودگی هوا ناشی از دود صنایع، خودروها 
و دیگــر منابع آلاینده از یک ســو و ریزگرد و گــرد غبار از 
سوی دیگر، ریه های همگان را در اصفهان می آزارد، این 
چالش سال هاست مشکلات فراوانی را برای شهروندان 
و بخصوص افراد سالخورده، کودکان و بیماران به وجود 

آورده است.
بنا به نظر کارشناســان، آلودگی هوا دســت کم 441 
میلیون دلار در ســال به اســتان اصفهان خســارت وارد 
می کند، آلودگی هوا، امروزه بعنوان بحران محیط زیستی 
و قاتل خاموش مطرح اســت که ســالانه جان میلیون ها 

نفر را می گیرد.
کلانشــهر اصفهان با حــدود 2 میلیون نفــر جمعیت 
کمتریــن تعداد روزهای هــوای پــاک و همچنین میزان 
بارش ســالانه را در مقایســه با ســایر کلانشــهرها دارد، 
تردد روزانه بیــش از ۸00 هزار دســتگاه خودرو، صنایع 
کوچک و بزرگ بسیاری که آن را احاطه کرده اند و شرایط 
جغرافیایی و اقلیمی این شهر، کلاف آلودگی هوای این 
خطه را پیچیده تر ســاخته اســت. عامل انسانی یکی از 
عوامل اصلی بوجود آورنده و تشدید کننده آلودگی هوا و 
گرد و غبار محسوب می شود و استفاده بی رویه و نادرست 

صنعتی، کشاورزی و ســوخت های فسیلی می تواند این 
آلودگی را دوچندان کند. آنچه امسال بر گستره آلودگی 
اصفهــان اضافه کــرد، تحقــق نیافتن پیــش بینی های 
هواشناســی در باره بارش های پاییزی بــود، بارش های 
ســال زراعی 1402-1403 )اول مهر تا 2۸ آذر جاری( 
در اســتان اصفهان تنها 23 میلی متر گزارش شده و در 
حالی وارد زمســتان می شــویم که 9۸ درصد مســاحت 
استان درگیر خشکسالی است، همین امر و خشکی 9۸ 
درصدی تالاب بین المللی گاوخونی و رودخانه زاینده رود 

افزایش انتشار ریزگردها را به همراه دارد.
در گزارش پیش رو با عنوان قربانیان شــهر خاکستری 
شما می توانید جزئیات بیشــتری از صدمات، لطمات و 
آسیب های آلودگی های زیست محیطی به خوص آلودگی 

هوا در اصفهان را مرور کنید.

آلایندگی ها با اصفهان چه می کنند؟

معاون محیط زیســت و خدمات شــهری شهرداری 
اصفهان گفت: در ســال جــاری 2 هزار بــاب منزل 
مسکونی به پنل خورشیدی مجهز می شود که معادل 

5 درصد دیماند مصرفی شهر است. 
به گزارش دنیای اقتصاد  مهدی بقایی با بیان اینکه 
در زمینه استفاده از انرژی های پاک 2 برنامه برای سال 
1410 در دستور کار شهرداری قرار گرفته است، اظهار 
کرد: شــهرداری اصفهان 25 مــگاوات دیماند، مصرف 
انرژی در ســال دارد که دربرنامه اول قصــد داریم با 
کاهــش ایــن میــزان به 22 مگاوات تا ســال 1410، 
تمام این مصــارف را با انرژی خورشــیدی تامین کنیم.

او ادامه داد: 5 درصد این ظرفیت در سال گذشته 
مطابق برنامه وارد مدار شده و امسال نیز به 10 درصد 

این ظرفیت دست خواهیم یافت.
معاون محیط زیســت و خدمات شــهری شــهرداری 

اصفهان با اشــــاره به اینکه از 15 ســال گذشــته تا 
ســــال 1401 حدود ۶00 کیلووات برق توسط این 
پنل ها ایجاد شــده اســت، افزود: این میزان در سال 
گذشــته با افزایش 2 برابری به 1.2 رسید و امسال به 
2.4 می رســــد. او با بیان اینکه به طور کلی دیماند 
برق مصرفی کل شــهر اصفهان حدود 400 مگاوات 
اســــت، خاطرنشــان کرد: قصد داریم با اعطای وام 
بلندمدت بانک رســالت به شــــهروندان و همراهی 
شــــرکت هایی مانند فولاد مبارکه، پالایشگاه و غیره 
برای بالابردن امتیاز وام شــــهروندان کمک کنیم تا 
مردم بتوانند پنل های خورشــــیدی را با دریافت وام 

بلندمدت بر بام خانه های خود نصب کنند.
بقایی با اشاره به اینکه در ســال جاری 2 هزار باب 
منزل مسکونی به پنل خورشیدی مجهز می شود که 
معادل 5 درصد دیماند مصرفی شــهر است، گفت: 

قرارداد، با شهروندان 20 ساله است و به طور تقریبی 
از سال هفتم تا هشتم به درآمدزایی برای شهروندان 
منجر می شود.  او با اشــاره به هوشمندسازی انتقال 
پساب بیان کرد: مانیتورینگ پســاب در حال آماده 
ســازی اســت؛ طی ســال های گذشــته، فضای ســبز 
شــهری از طریق چاه های موجود آبیاری می شد اما 
نیاز به انتقال پســاب در اطراف شــهر منجر به احداث 
رینگ پســاب شد که از سپاهان شهر اطراف اصفهان 
را دور می زند و به باغ رضوان می رســــد و پس از گذر 
از تصفیه خانه سپاهان شــهر و تصفیه خانه جنوب و 
شــمال برمی گردد. او ادامه داد: هوشمندی انتقال 
میزان آب و محدوده آن نیاز به یک مانیتورینگ دارد که 
با طراحی نرم افزار یکی از آنها وارد مدار شــده و ســایر 

موارد نیز به زودی در مدار قرار خواهند گرفت.
معاون محیط زیســت و خدمات شــهری شهرداری 

اصفهان پیرامون طرح های تفصیلی شــهر جدید و 
تغییرات بعدی آن گفت: ســال گذشــته همه تجهیزات 
شهری که شامل 150 هزار تجهیز در سطح شهر است 
را در نرم افــزار »PM« وارد کردیم، این موضوع کمک 
می کند تا تغییرات در قراردادها به صورت منظم و دقیق 
انجام شود. او نگهداری را بر تعمیرات مقدم دانست و 
افزود: در پارک ها همه تجهیــزات دارای »کیوآر.کد« 
مشخص اســت، بدین ترتیب برای تجهیزات جدید 
هزینه کمتر و بــرای تجهیزات با ســن بالاتر، هزینه 

بیشتری به پیمانکاران پرداخت می شــود.
بقایی تاکید کرد: از ســویی برنامه هر روزه پیمانکار 
نیز با نرم افزار »نت بین« به شــکل مکان مند مشــخص 
شــــده اســــت که نشــان می دهد در کجــا باید از 
تجهیزات مراقبت کنند. او با اعلام اینکه اســتفاده از 
نــرم افــزار »PM« موجب شــــده تا در ســال جاری، 

قــرارداد نگهداری و تعمیرات حدود 30 درصد کمتر 
از هزینه های ســال های گذشــته باشــد، تأکید کرد: 
شهروندان می توانند از طریق سامانه 13۷ و اصفهان 

من با کمک »کیو.آر.کد« وســیله موردنظر، مســئولان 
شــهرداری را از خرابی نیمکت ها و ســایر تجهیزات 

شــهری در پارک ها و ســطح شــهر مطلع کنند.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری اصفهان خبر داد:

تجهیز ۲ هزار منزل مسکونی به پنل خورشیدی در سال جاری
به گزارش دنیای اقتصاد  حسام الدین فرهادی نسب، 
نایب رئیس کمیســیون معــادن و صنایــع معدنی در 
ابتدای  چهارمین جلسه کمیســیون معادن و صنایع 
معدنی اتــاق بازرگانی اصفهــان عنوان کــرد: یکی از 
بزرگ ترین استان های معدنی کشــور اصفهان است 
که در  شــاخص های مختلف معدنی جز اســتان های 
پیشــتاز به شــمار می رود، اما متأســفانه این استان با 
مســائل و مشــکلات بســیاری در حوزه معدن مواجه 
است. معادن اصفهان اکنون درگیر مشکلات ناشی از 
سیاستگذاری های نادرســت هستند و با تعطیلی این 
معادن، بیــش از 50 درصد از صنایع کشــور غیرفعال 

می شوند.
 وی ادامه داد: سیزدهمین نمایشگاه تخصصی زنجیره 
تأمین معدن، سیمان، فولاد، تونل ســازی، راه سازی، 
ماشین آلات و تجهیزات وابسته اصفهان برگزار خواهد شد 
و باید از این ظرفیت به بهترین شکل بهره برد، از تمامی 
فعالان معدنی دعوت می کنیم در این نمایشگاه که در 

دی ماه برگزار می شود حضور فعال داشته باشند و از این 
فرصت بهره برداری مناسبی داشته باشند.

 رضــا جانقربــان، تأمین کننــده، کارگزار رســمی و 
ترخیص کار گمرکی در خصوص بررسی جزئیات نحوه 
واردات ماشین آلات معدنی و ارائه راهکارهای اصلاحی 
دســتورالعمل واردات اظهار کرد: انواع روش ها جهت 
واردات ماشــین آلات معدنــی شــامل واردات قطعــی 
)دائمی( به اســتناد ماده 110 آیین نامه اجرای قانون 
معادن، واردات موقت و واردات از طریق سازمان اموال 
تملیکی )ماده 24 و 54 قانون امور گمرکی و آیین نامه 

مربوطه( است.
وی ادامــه داد: واردات قطعی رویه ای ایســت که به 
موجب آن اجازه داده می شــود تا کالای وارده به قلمرو 
گمرکی برای مصرف در داخل کشــور به طور دائم قرار 
بگیرد و در کشــور بمانــد و با پرداخــت حقوق گمرکی 
و مالیات متعلقــه و هزینه های انجام خدمــات و انجام 

تشریفات قطعی گمرکی از گمرک ترخیص گردد.

کارشناس امور گمرکی با اشاره به برخی پیشنهادات 
اصلاحی افزود: مزایا اســتفاده از روش واردات اصولی 
شامل کاهش خواب سرمایه، کاهش خطرات، کاهش 
مدت نگهداری و رسوب کالا در انبارهای گمرک و به تبع 
کاهش هزینه انبارداری، امکان بهره مندی از خرید ارز از 
سامانه های ارزی کشور، کاهش قیمت تمام شده کالا 
و کاهش مدت زمان ترخیص و طی تشریفات گمرکی 
است.  وی در خصوص مراحل ورود موقت نیز اظهار کرد: 
کلیه مراحل طی تشریفات گمرکی همانند تشریفات 
گمرکی واردات قطعی اســت. با این تفاوت که حقوق 
ورودی پرداخت نمی گردد و مابه ازای آن از یک تا ســه 
برابر مجموع ارزش گمرکی دستگاه به علاوه کلیه حقوق 

ورودی متعلقه ضمانت نامه اخذ می گردد.
 جانقربان در خصوص واردات از طریق سازمان اموال 
تملیکی نیز بیان کرد: کالاهای وارده به قلمرو گمرکی 
پس از طــی مدت مجــاز نگهــداری کالا درصورتی که 
توسط صاحب کالا تعیین تکلیف نگردد مشمول اعمال 

ماده 24 قانون امور گمرکی و اعــمال مقررات متروکه 
و اعلام به سازمان اموال تملیکی جهت تعیین تکلیف 

واگذار می گردد.
در ادامــه، علی اکر ســعادت نیا، دبیر کمیســیون 
سرمایه گــذاری و تأمین مالــی، در خصوص بررســی 
روش های تأمیــن مالــی در معادن و صنایــع معدنی 
کوچک مقیاس اظهار کرد: استان اصفهان از نظر تعداد 
کل معادن دارای مجوز پروانه بهره برداری رتبه دوم، از نظر 
میزان ذخیره قطعی رتبه سوم و میزان استخراج اسمی 
رتبه پنجم را در کشور دارد، میزان سرمایه موردنیاز حدود 

یک میلیارد دلار و 20 برابر سرمایه گذاری فعلی است.
وی ادامه داد: از جمله روش های جذب سرمایه معادن 
می توان به مشارکت در سهام و سرمایه گذاری خارجی 
اشــاره داشــت، روش های تأمین مالی معادن شامل 
صندوق سرمایه گــذاری پروژه، انتشــار اوراق مختلف، 
تأمین مالــی جمعــی، و روش تأمین مالــی جایگزین 

هستند.

مهــدی برزیــن: در چنــد دهــه اخیــر الگــوی 
ســنتی تهیه طرح های جامع با رویکرد مبتنی بر 
برنامه ریزی عقلانی محــض موردانتقاد قرارگرفته 
اســت. نقد و ارزیابی این شــیوه مطالعه، ابتدا در 
کشــورهای ابداع کننده طرح جامع و به تدریج به 
سایر کشورهای تهیه کننده طرح انتقال یافت. به 
همین خاطر  اصول رویکــرد آینده نگاری در حوزه 
برنامه ریزی و کاربست آن در فرایند تدوین طرح های 
توسعه شهری به منظور پاسخگویی سریع به ریسک 
بالای برنامه ریزی و پیچیدگی های سیســتمهای 

شهری باید موردتوجه قرار بگیرد. همچنین  ماهیت 
پژوهش ها باید پیچیدگی های، عدم قطعیت ها و 
تغییرات محیط را در نظر بگیرد و از قوانین ثابت از 
پیش تعیین شده تبعیت نکند. امروزه پارادایم غالب 
تفســیری و روش تحقیق پژوهش کیفی است و از  
فنون گردآوری داده ها از طریق مطالعه، مشاهده 
و مصاحبه نیمه ساخت یافته و پرسشــنامه باز در 
کنار  شیوه تحلیل داده ها در قالب تکنیک دلفی 
استفاده می شود، در مراحل مختلف این تکنیک و 
با اخذ نظر از نخبگان و خرگان در حوزه برنامه ریزی 

و آینده پژوهی اصول یازده گانه رویکرد آینده نگاری 
در حوزه برنامه ریزی شهری مشخص و اولویت بندی 
شده و سپس نتایج حاصل از مرحله سوم تکنیک 
دلفی شامل میزان در نظر گرفتن اصول مذکور در 
برنامه های توسعه شهری ارائه می شود.. درنهایت 
فرآینــد پیشــنهادی تدویــن برنامه های توســعه 
شهری بر مبنای رویکرد آینده نگاری شامل هفت 
مرحله اصلی درک کردن، جمــع آوری اطلاعات، 
تحلیل اطلاعات، غربال سازی و تفسیر اطلاعات، 
آینده نــگاری، خروجی هــا )ارزیابــی و تصمیم(، 
پیاده سازی و اجرا معرفی شد. این فرایند می تواند 
مکمل برنامه ریزی راهردی بوده و در محیط هایی 
که برنامه ریــزی پویایــی بالایی دارد بــا تحولات 

جاری منطبق گردد.  پس باید در نظر داشت هدف 
آینده نگاری امروزه در طراحی سیاســتگذاری های 
راهردی در تمامی ســطوح ازجمله سیاستگذاری 
شهری، نقش بسزایی ایفا می کند  و این موضوع یعنی 
آینده نگاری به عنوان پارادایمی نوین در برنامه ریزی 
شهری اهمیت بسیاری دارد. به منظور برجسته سازی 
این هــدف، علاوه بر اشــاره بــر دیدگاه های نظری 
و تحــولات پارادایمیــک، یافته هــای پژوهشــی 
آینده نگاری کلان شــهر اصفهان را هم می توان به 
مثابه  تاییدی بر اهمیت آینده نگاری در نظر داشت. 
شــما در گزارش اصفهانِ فردا که در شماره پیش رو 
منتشرشــده، بخشــی از نتایج برخی پژوهش های 
آینده نگارانه در مورد شهر اصفهان را خواهید خواند.

 شهر خاکستری 
قربانی می گیرد

اصفهـانِ فـردا
سناریوها از آینده ای نه چندان دل چسب خبر می دهند

آینده نگاری به ما چه می گوید

معادن استان اصفهان ظرفیت سرمایه پذیری دارند

نصف جهان میزبان  سیزدهمین نمایشگاه تخصصی زنجیره تأمین معدن می شود
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فناوری اقتصاد شهر

 ذخیره خونِ استان کم شده 
اصفهانی ها همت کنند

مدیرکل سازمان انتقال خون اصفهان از کاهش ذخایر خون استان خر داد و 
گفت: در حال حاضر به تمام گروه های خونی بویژه »A مثبت« و »AB مثبت« 
نیازمندیم و هم استانی ها برای نجاتِ جانِ هموطنان خود پیشقدم شوند. 
کیان دهراب پور افزود: استان اصفهان از نظر اهداء خون و فرآورده های خونی 
نیاز به خون و فرآورده های آن دارد زیرا با توجه به شــیوع بیماری های فصلی 
مانند »آنفولانزا«، کوتاه بودن طول روز و افزایش آلودگی هوا، ذخایر خون استان 
کاهش یافته است. وی افزود: در حال حاضر به تمام گروه های خونی نیازمندیم 
که بانوان در این زمینه نقش مهمی دارند اما باید با ترس ها و باورهای غلط خود 
مقابله کنند و همت بیشتری برای اهداء خون داشته باشند. دهراب پور با اشاره 
به اینکه اصفهان پس از تهران و خراسان رضوی سومین استان پُرجمعیت کشور 
است، بیان داشــت: در حال حاضر بیشترین اهداء کنندگان در اصفهان بر 
اساس درصد فراوانی بین سن 3۶ تا 40 سال دارند و ما از تمام اهداکنندگان 
درخواست داریم تا بصورت مُستمر اقدام به اهداء خون کنند. مدیرکل سازمان 
انتقال خون اصفهان خاطرنشان کرد: اهداء خون بانوان اصفهان 3.22 درصد 
در سال 1401 بود که این رقم کمتر از میانگین کشوری)4.53 درصد( است 
که انتظار داریم بانوان اصفهانی استقبال بیشتری از اهداء خون داشته باشند. 
وی گفت: نیمی از جمعیت استان را بانوان تشکیل می دهند اما درصد اهداء 
خون آنها نسبت به مردان بسیار پایین است. دهراب پور افزود: سازمان انتقال 
خون برنامه های ترویجی ، انگیزشی و پویش های متعددی را اجرا می کند و 
هم اکنون نیز پویش »مهر فاطمی« ویژه بانوان در حال اجراست تا بانوان استان 
در برای نجات هموطنان نیازمند خود بیشتر مشارکت کنند. مدیرکل سازمان 
انتقال خون اصفهان تاکید کرد: جوانان نیز باید بــرای تامین خون کافی و 
سالم بیشتر در اهداء خون شرکت کنند تا خون و فرآورده مورد نیاز بیماران تهیه 
شود که در این خصوص افراد 1۷سال تمام با وزن بیش از 50 کیلوگرم و سالم 
می توانند به مراکز معرفی شده مراجعه کنند و با یکبار اهداء خون خود، جان 

حداقل سه بیمار را نجات دهند

تعداد ولادت در اصفهان شیب نزولی دارد
مدیرکل ثبت احوال اســتان اصفهان 
با اعلام اینکه از آغاز طرح الکترونیکی 
شدن اسناد هویتی تاکنون جعل اسناد 
کاهش بسیار چشمگیری داشته است، 
گفــت: 12 درصد جمعیت اســتان را 
سالمندان تشــکیل می دهند، تعداد 
ولادت در اســتان اصفهان در نه ماهه 
اول امسال نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته کاهش داشته است. مجتبی یکتامنش اظهار کرد: سازمان ثبت احوال 
یکی از قدیمی ترین دستگاه های اجرایی کشور است و در طول این سال ها 
خدمات هویتی و سجلی همواره به روزرسانی شــده، در حال حاضر با فراهم 
شدن زیرساخت های الکترونیکی و فناوری اطلاعات، خدمات به شهروندان 
به صورت برخــط و در کم ترین زمان ممکن انجام می شــود. وی در خصوص 
چالش های جمعیتی و پیری جمعیت، ابراز امیدواری کرد و افزود: جمعیت مؤلفه 
قدرت در هر جامعه بشری است، اما با کم شدن شیب نزولی ولادت و ازدواج، 
امیدواریم با برنامه های تدوین شده و اجرای کامل قانون جوانی جمعیت در 
آینده ای نزدیک شاهد افزایش فرزندآوری در کشور باشیم. مدیرکل ثبت احوال 
استان اصفهان با اعلام اینکه 12 درصد جمعیت استان را سالمندان تشکیل 
می دهند، گفت: حرکت شیب جمعیت استان به ســمت سالمندی است. 
سازمان ثبت احوال کشور با ارائه خدمات به روز و به صورت برخط، نقش مهمی 
را در ساختار نظام برنامه ریزی کشور ایفا می کند و ثبت وقایع چهارگانه حیاتی 
به موقع بسیار تاثیرگذار خواهد بود که به تلاش همه همکاران در سازمان ثبت 
احوال کشور این امر به خوبی در حال انجام است. وی در خصوص ولادت در 
استان، توضیح داد: تعداد ولادت در استان اصفهان نسبت به مدت مشابه در 
نه ماهه اول امسال کاهش داشته است و از همه مسئولان و مدیران و افرادی که 
دغدغه آینده ایران را دارند خواستاریم تا برای ترویج فرهنگ فرزندآوری تلاش 
کنند.   یکتامنش در توصیه به والدین، خاطرنشان کرد: به خانواده ها توصیه 
داریم مهندسی شده نام فرزندان را انتخاب کنند و فرهنگ نام گزینی و انتخاب 
نام نیکو برای فرزندان خود را رعایت کنند. وی با اشاره به وضعیت جعل اسناد، 
بیان کرد: با تمهیدات سازمان ثبت احوال کشور و حفاظت سختگیرانه از اسناد 
هویتی شهروندان، از آغاز طرح الکترونیکی شدن اسناد هویتی تاکنون جعل 
این اسناد کاهش بسیار چشمگیری داشته است. مدیرکل ثبت احوال استان 
اصفهان ادامه داد: راه اندازی سامانه های خدماتی شهروندی مانند سامانه 
سهیم و سامانه میخک برای ایرانیان خارج از کشور و بسیاری موارد خدمات 
الکترونیکی و افزایش تعامل با دیگر دستگاه های اجرایی که این اقدامات فرآیند 
ارائه خدمات سریع و صحیح در دولت التکرونیک مانند نسخه های الکترونیکی 
را افزایش داده است و این عامل باعث جلوگیری از صدور دها میلیون دفترچه 
بیمه شده که بر پایه کد ملی افراد و اعتبارسنجی هویتی شخص انجام شده 
که البته کاربردهای جایگزینی بســیاری از موارد دیگر از قابلیت های کارت 
هوشمند ملی است و امیدواریم در آینده ای نزدیک شاهد رضایت هرچه بیشتر 

شهروندان خواهیم بود.

 اصفهان 
ظرفیت جایزه سازی دارد 

معــاون بنیــاد نخبــگان اصفهــان گفت: 
این اســتان ظرفیت هــای بســیاری برای 
پایه گــذاری و اعطای جوایــز بین المللی 
در زمینه هــای مختلــف از جملــه علمی و 
فرهنگی دارد و در این پیوند، طرح »جایزه 
بزرگ اصفهان« در حال بررســی و تدوین 

است.
علی فتاحی  افزود: اصفهــان از جایگاه 
تمدنــی، فرهنگی و سیاســی در ســطح 
منطقه و جهان و همچنین شخصیت های 
برجســته علمی و هنری برخوردار اســت 
و می تــوان از چنیــن ظرفیت هایــی برای 
تعریف و اعطــای جایزه هــای بین المللی 

استفاده کرد.
وی با بیــان اینکه اصفهــان می تواند با 
بهره گیری از پیشینه علمی و فرهنگی خود 
در این زمینه در کشور پیشگام باشد، اظهار 
داشت: برگزاری رویداد » جایزه مصطفی« 
در مهر امســال در اصفهان نیــز فضایی را 
ایجاد کرد تا نهادهای فعال در بخش های 
علمی و فرهنگــی این شــهر، پایه گذاری 
جوایز بزرگ و بین المللی را بطور جدی تر 

پیگیری کنند.
فتاحی با تاکیــد بر اینکــه انجام چنین 
کاری نیــاز بــه همــکاری و هماهنگــی 
فرهیختگان، دانشــگاهیان، فرهنگیان و 
مسوولان اصفهان و کشور دارد، اضافه کرد: 
لازم اســت جایزه ای که در شان اصفهان و 
جایگاه دانشمندان، هنرمندان و سرآمدان 
بزرگ علمــی و فرهنگی این شــهر و ایران 
باشــد تعریف شــود و در بیــن جایزه های 

بین المللی قرار گیرد.
فتاحــی بــا اشــاره بــه پیشــنهاد طرح 
جایزه بــزرگ اصفهــان با محوریــت مرکز 
پژوهش هــای شــورای اســلامی شــهر 
اصفهان، خاطرنشــان کرد: ایــن موضوع 
با همکاری بخش هــا و نهادهای فعال در 
این زمینه در حال بررســی و نشست هایی 
بمنظور هم اندیشی درباره آن برگزار شده 

است.
وی با بیان اینکه رویکرد این جایزه بیشتر 
در مباحث علمی، فرهنگی و هنری خواهد 
بود، افزود: بنیاد نخبــگان اصفهان نیز با 
توجه بــه ماموریت خــود در زمینــه تکریم 
سرآمدان و نخبگان علمــی و فرهنگی این 
موضــوع را دنبال می کند و امید اســت به 

نتایج خوبی منجر شود.
معاون بنیــاد نخبگان اصفهــان گفت: 
جوایــز علمــی و فرهنگــی دارای چهــار 
محور اصلی اعتباربخشــی، شبکه سازی، 
گفتمان ســازی و ظرفیت سازی هستند و 
ما نیز در تعریف و پایه گذاری » جایزه بزرگ 
اصفهــان« به دنبــال تحقق ایــن محورها 

هستیم.
فتاحــی بــا اشــاره بــه اینکــه تاکنــون 
جایزه هــای مختلفی در دنیــا پایه گذاری 
شــده اســت، افزود: اعطای یک جایزه به 
خودی خود ارزش نــدارد و باید زنجیره ای 
بین چهار محور اصلی آن ایجاد شود تا در 

منطقه و دنیا نقش آفرینی داشته باشد.
وی بــا بیــان اینکه طــرح جایــزه بزرگ 
اصفهــان در زمان حــاضر در مراحل اولیه 
خود قرار دارد، اظهــار امیدواری کرد که با 
شــکل گیری آن بتوان اصفهــان را بعنوان 
شهر و مجموعه ای که ظرفیت های بالایی 
در زمینه اعتباربخشــی به دانشــمندان و 

هنرمندان دارد در سطح دنیا مطرح کرد.
فتاحی تصریح کرد: در تدوین آیین نامه 
این جایزه تلاش می شــود تــا حوزه هایی 
که تاکنون مشابه آن در ســایر جایزه های 
بین المللی مطرح نشده، بیشتر مورد تاکید 
قرار گیرد و در بهبود زندگی مردم در سطح 

ملی و جهانی نقش آفرین باشد.
منبع: ایرنا

حجت الاسلام والمســلمین اســدالله جعفری  در 
دهمین نشست شورای حفظ حقوق بیت المال در 
اراضی ملی و منابع طبیعی در دادگستری استان 
افزود: مسوولان و متولیان حافظ بیت المال نباید 
به بهانه  کمبود امکانات، از انجام وظایف ذاتی خود 

کوتاهی کنند.
وی تاکید کرد: متولیان حفاظت از محیط زیست، 

منابع طبیعی و اراضی ملــی باید همواره با نظارت 
دقیق، مراقبت و ورود به موقع به صحنه، از هرگونه 
تعرض و تعــدی به بیت المــال و سوء اســتفاده ها 
جلوگیری کنند. رییس کل دادگســتری اصفهان 
تصریح کرد: نظارت دقیق و به موقع بر اراضی ملی 
علاوه بر اینکه مانع از سوء اســتفاده ها می شود از 

اتلاف سرمایه های ملی نیز پیشگیری می کند.
حجت الاســلام جعفری یادآور شد: سال گذشته 
آمار ثبــت اراضی کشــاورزی در اســتان اصفهان 
1۷ درصــد بود که با تــلاش مســوولان و همکاری 
مالــکان زمین های کشــاورزی، این آمار در ســال 
جاری به حدود ۶0 درصد رسید اما همچنان با آمار 

مطلوب فاصله وجود دارد.
در پایان این نشست مصوباتی در راستای تعیین 
دقیق مرزهای زمینی استان، رسیدگی به  مشکلات 
شهرک صنعتی »محمودآباد« و رفع موانع تخصیص 
زمین بمنظور اجرای پروژه های مسکن ملی در شهر 

اقماری بهارستان تصویب شد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار اصفهان گفت: سهم 
آلاینده های هوای اصفهان و راهکارهای مقابله با آن بر اساس میزان 
درصد آلایندگی و آمار کارشناسی از سوی رسانه ها برای مردم تشریح 

و تبیین شود.
به گزارش ایرنا محمدرضا جان نثاری  در جلســه شــورای اطلاع 
رسانی استان به پژوهش های علمی دانشگاه های اصفهان در این 
زمینه اشاره و بیان کرد: لازم است عوامل تاثیرگذار بر آلودگی هوای 
استان بطور مشخص و با اســتناد به نتایج این پژوهش ها به اطلاع 
مردم برسد. وی تصریح کرد: مُطالبه گری در حوزه آلودگی هوا باید 
همراه با فضای گُفتمان و اســتفاده از ظرفیت نُخبگان باشــد و از 

هرگونه مُطالبه احساسی پرهیز شود.
جان نثاری با بیان ضرورت اطلاع رســانی از اقدامات انجام شده 
در حوزه کاهش آلودگی هوای استان افزود: در این زمینه نهادهای 
مُتولی و دستگاه های تخصصی استان باید اطلاعات لازم را در اختیار 
اهالی رســانه قرار دهند تا آنها بتوانند مُطالبه گری در این حوزه را 

بصورت علمی و تخصصی دنبال کنند.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری اصفهان افزود: 

پیشنهاد می شود اهالی رسانه استان در حوزه آب نیز بطور متمرکز 
و همگرا، جریان دائمــی رودخانه زاینده رود بــرای توقف پیشروی 

فرونشست زمین را مُطالبه کنند.
از اول آذر تاکنون 15 روز هوای آلوده در اصفهان به ثبت رســیده 
اســت. آموزش در همه مقاطع تحصیلــی آموزش و پرورش شــهر 
اصفهــان و 9 منطقه آمــوزش و پرورش اســتان روزهای دوشــنبه 

و سه شــنبه این هفته بدنبــال تــدوام شرایــط آلودگی هوا 
غیرحضوری بود. ایــن تصمیم در هفته هــای پیش هم 

برای برخی روزها از سوی کمیته اضطرار آلودگی هوای 
استان اجرا شد.

اصفهان کمترین تعــداد روزهای هوای پــاک را در 
مقایسه با سایر کلانشهرهای ایران دارد و در حالی که 

صنایع آلوده کننده در شــعاع 50 کیلومتری آن 
پراکنده هســتند و روزانه حــدود یک میلیون 
دستگاه خودرو در آن تردد می کنند، به گفته 
کارشناســان، شرایط جغرافیایی، اقلیمی و 
کم بودن میزان وزش باد، آلودگی هوای این 

خطه را پیچیده تر کرده است.
طبق آخرین اعلام ســازمان زمین شناسی در ســال 1401 نرخ 
حداکثری فرونشست در اصفهان 1۸ سانتی  متر و این نرخ در هلال 
فرونشستیِ شمال شهر که روندی شتابناکتر داشته، بین 12 تا 1۸ 
سانتی متر در سال است. همچنین نرخ فرونشست در محدوده های 
تاریخی شــهر اصفهان بین سه تا پنج ســانتی متر در سال است. 
به گفته مرکز تحقیقات راه مســکن و شهرسازی اصفهان، 
بدلیل پیشروی فرونشست به دل ِ شهر و تهدید سازه ها و 
زیرساختی شهری، این خطه از خطرپذیرترین شهرهای 

ایران محسوب می شود.
صاحبنظران، خشکسالی طولانی  مدت، برداشت  
بی رویه آب از سُفره های زیرزمینی و همچنین 
حذف جریــان آب رودخانه زاینده رود 
از دل شــهر، را از عواملی می دانند 
که باعــث وقــوع و شــدت گرفتن 
فرونشست زمین در این شهر شده 

است.

معاون استاندار اصفهان: حفظ بیت المال وظیفه است 
سهم آلاینده های هوا بر اساس آمار کارشناسی تبیین شود

روند رو به رشد این گونه از تخلفات اینترنتی  
افزون بر 100 میلیارد دلار، هزینه ای اســت که کلاه برداری های 

اینترنتی بر اقتصاد جهان تحمیل می کند.
عدد عجیب وغریبی که بر اساس داده های موسسه تحقیقات آماری 
statista و موسسه تحقیقات امنیت سایری Group-IB، اگر ارقام 

کلاه برداری بیشتر از این رقم نباشد، کمتر، هم نیست.
بر طبق گزارش ها روند رو به رشد این گونه از تخلفات از زمانی آغاز شد 
که به دلیل شیوع کرونا رفت وآمدها کمتر و درنتیجه تجارت الکترونیک 
قوت یافت و این موضوع دریچه ای را برای کلاه برداران فرصت طلب، 
گشود. گفتنی اســت جدای از مزایا و منافع توسعه فنّاوری در عصر 
مدرن، تهدیدها و خطرات آن هم زیاد اســت. در برهه ای که اینترنت 
و فضای مجازی به راحتی در دســترس همه افراد و گروه های سنی 
قرار دارد و از انجام کارهای روزمره به طور غیرحضوری استقبال بالایی 
می شــود، عده ای دیگر هم به دنبال سوءاستفاده از همین فضایی 

هستند که برخی در سایه ناآگاهی و اعتماد به دام آن می افتند.
 آمار و ارقام نشان می دهد این موضوع در همه کشورها از اروپایی تا 
آمریکایی پیشروی زیادی داشته تا جایی که شهروندان این کشورها 
ســالانه میلیاردها دلار از دارایــی خود را به دلیــل کلاه برداری های 
اینترنتی ازدست داده و اکنون این عدد به 100 میلیارد دلار در همه 

جهان رسیده است.
اما سهم ایران از این نوع کلاه برداری چه میزان است؟

ســال گذشــته روزانه بیش از 2000 شــکایت در این خصوص، 
گزارش شده است؛ که نسبت به سال 1400 حدود 3۷ درصد افزایش 
داشت. به گفته معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فتا سال 1402 نیز 
با بیشترین کلاه برداری های سایری در حیطه برداشت های غیرمجاز 
و برداشت های اینترنتی مواجه هســتیم؛ یعنی دسترسی غیرمجاز 
به حساب مالی افراد، بیشترین نوع کلاه برداری است که در  حال  حاضر 
اتفاق می افتد. سرهنگ رامین پاشایی، اظهار می کند: برداشت های 

غیرمجاز و برداشت های اینترنتی از حساب افراد، بیشترین و بالاترین 
حجم کلاه برداری سایری را در ایران به خود اختصاص داده و آمار این 
جرم در 4 استان کشورمان بیش از دیگر استان ها است. این استان ها 
شامل تهران، اصفهان، مازندران و خراسان رضوی است. تخلفاتی که 

اغلب توسط مجرمان 1۸ تا 30 ساله به انجام می رسد.

اصفهان در فهرست استان هایی با بیشترین کلاه برداری اینترنتی  
کلاه برداری اینترنتی از طریق فیشــینگ، کلاه برداری نیجریه ای 
سرقــت اطلاعــات، ارســال لینک هــای آلــوده از طریــق پیامک و 
پیام رسان ها، دریافت پول و عدم تحویل محصول، فروش غیرقانونی 
محصولات دیگران، فروش امتیاز تسهیلاتی که وجود ندارد وترید ارز 
دیجیتال از عمده ترین تخلفات اینترنتی است که در این یک سال اخیر 

به طور انبوه انجام گرفته است.
گزارش های موجود نشان می دهد کلاه برداری ها عمدتاً از طریق 
افراد کم سن وسال تر انجام شده و به طورمعمول هم افراد مسن را هدف 

قرار می دهند؛ که بیشترین آن از طریق فیشینگ است.
این چنین که مجرمان با راه اندازی ســایت های جعلی که شــبیه 
به ســایت های اصلی اســت، به ربودن اطلاعات افــراد، اغلب برای 
سوءاستفاده های مالی اقدام می کنند؛ در این شیوه که اصطلاحاً به 
فیشینگ معروف است، از طریق اطلاعات واردشده توسط کاربران 
در صفحات جعلی حساب های بانکی قربانیان خالی می شود و البته 

روش های مختلفی برای آن وجود دارد.
حال با توجه به گسترش کسب وکار مجازی، مردم برای رفع نیازهای 
خود بیشتر از گذشته از خریدهای آنلاین استفاده  می کنند و روزبه روز 
هم در حال افزایش است، از طرفی هم ساماندهی مشاغل متعدد فعال 
در پلتفرم های شبکه های اجتماعی اینستاگرام و یا سایر پیام رسان ها، 
موجب آن شده اســت که باوجود تمایل افراد به استفاده از این فضا، 

بستر مناسبی برای وقوع کلاه برداری مالی فراهم شود.
اما در اصفهان که بر اساس گزارش های ارائه شده به عنوان یکی از 4 
استان با بالاترین کلاه برداری های اینترنتی مطرح است چه خراست؟

گفته می شود کاربران اصفهانی بیشترین قربانیان فضای مجازی 
در کشور هستند. به طوری که جرائم ســایری به ویژه برداشت های 

اینترنتی، بیشــترین فراوانی جرائــم این حوزه را بــه خود تخصیص 
داده اســت. رئیس پلیس فضــای تولید و تبــادل اطلاعــات )فتا( 
فرماندهی انتظامی اصفهان با اشــاره به افزایشی بالغ بر 50 درصد 
کلاه برداری های اینترنتی از ابتدای سال جاری تاکنون اظهار می کند: 
برداشت های غیرمجاز از حساب های بانکی کاربران نیز در این مدت 

بیش از ۶0 درصد افزایش یافته است.
همچنین یکــی از پرتکرارترین کلاه برداری هــا در فضای مجازی 
ارسال لینک های جعلی ســهام عدالت و پیام های دیگری ازجمله 
برنده شدن در قرعه کشی در بین کاربران، است. سرهنگ مرتضوی 
مهم ترین علت هــای افزایش این جــرم را ناآگاهــی و دانش ناکافی 
برخی کاربران در فضای مجازی عنوان کرده که باوجود هشدارهای 
مکرر بازهم شاهد وقوع این جرائم هستیم. او ادامه می دهد: مجرمان 
و کلاه برداران اینترنتی با ســودجویی از ناآگاهی برخــی کاربران با 
شیوه های متنوع و حرفه ای و با بکار بردن بدافزارهای مختلف اقدام به 
برداشت های غیرمجاز )فیشینگ( از کاربران می کنند. وی یادآورمی 
شود: این در حالی اســت که پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات 
فرماندهی انتظامی اصفهان به طور متوسط روزانه، اخبار مربوط به 
کلاه برداری های اینترنتی را به همراه هشدارهای لازم در فضای مجازی 

منتشر می کند ولی بازهم شاهد وقوع این جرائم هستیم.
بنا بر تأکید این مسوول، شهروندان ضمن وارد نشدن به آدرس های 
اینترنتی مندرج در پیام های دریافتی از سر شماره های ناشناس، در 
صورت نیاز به پرداخت وجه به صورت اینترنتی از اصالت و درستی آدرس 

درگاه های بانکی اطمینان حاصل کنند.

آگاه سازی مردم، از ضروریات است  
واقعیت آن اســت پدیده کلاه برداری و مال باختگی نه منحصر به 
این روزهایی که با ابزارهایی مانند اینترنت روبرو هستیم بلکه قدمت 
آن به درازای تاریخ بشریــت بازمی گردد. از همان زمــان که افرادی 
بااطلاع از ســادگی و ناآگاهی عده ای دیگر، سعی بر به دست آوردن 
داشته های آن ها می کردند.  و این پدیده به مرورزمان با گسترش تجارت 
و به خصوص بعد از رونق بانکداری و پیدایش بورس ابعاد گسترده تری 
پیدا کرد. در کشور ما نیز از اواســط دهه ۶0 با پیدایش شرکت های 
مضاربه ای روند رو به رشد گرفت تا امروز که شیوه اینترنتی آن سرآمد 

همه کلاه برداری ها شناخته می شود.
نکته قابل توجه آنکه در نیمــی از این تخلفــات اینترنتی سرمایه 
مال باختگان قابل برگشت نیست و این موضوع، خود نشان دهنده 

نقش مهم پیشگیری در کلاه برداری های رایانه ای است.
 و ریشه یابی این چالش که به نظر می رسد در وهله نخست به ناآگاهی 
مال باختگان و دوم فشارهای اقتصادی، تورم، افزایش هزینه ها و توسعه 
گستره فقر بازمی گردد که گاه مردم را به مرحله ای سوق می دهد که 
برای ســودآوری بیشــتر، سرمایه خود را در محلی ناامن و یا به فردی 
نامعتر بسپارند. مانند آنچه در بازارهایی مانند بورس رخ می دهد و 
کلاه برداران این بازارها که با عنوان سیگنال فروشان شناخته می شوند 
و ادعا می کنند متخصص و کارشناس این حوزه هستند ممکن است 
دارایی فرد را یک شبه بر باد دهند. حال آنکه دولت ها نیز گاه خود زمینه 
مال باختگی را فراهم کرده و با عملکرد ضعیف یا دیرهنگام باعث تشدید 

تأثیر آن شده اند.
بر این اساس اگرچه آگاه سازی مردم از ضروریات است اما اکتفا به 
مسئولیت فردی مردم و تمرکز بر پیام های هشدار بخش کافی نیست، 
بلکه نهاد های مربوطه باید با ورود جدی به این بخش ازآنچه امنیت 

روانی و ذهنی یک جامعه را تهدید می کند ممانعت نمایند.
قطعــاً در چنین فضایــی تأمیــن امنیت مــردم یکــی از وظایف 
دســتگاه های حاکمیتی اســت و ازآنجایی که خواه ناخــواه بخش 
قابل توجهی از زندگی و فعالیت ها به فضــای مجازی و الکترونیکی 
گره خورده اســت انتظــار از دســتگاه های حاکمیتی مــی رود که با 
سازوکارها و تدابیری امنیت و آســودگی خاطری در حد امکان برای 

مردم تأمین شود.

اشتغال اصفهان خصوصی است  
بر اساس داده های سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان اصفهان، در 
تابستان 1402 حدود90 درصد از مردم این استان در بخش خصوصی و 
10 درصد در بخش عمومی اشتغال داشتند. بیشترین سهم شاغلان در 
بین مردم استان اصفهان در بخش خدمات با 4۸.9 درصد و کمترین آن در 
بخش کشاورزی با ۸.۶ درصد است. طبق داده های فوق هرچند اقتصاد 
استان دولتی و نفتی است اما اشتغال آن در دست بخش خصوصی و حوزه 
خدمات اســت. این حجم اشــتغال زایی، سرمایه گذاری مناسب بخش 
خصوصی اصفهان در حوزه خدمات را گوشزد می کند. بااین وجود اما آنچه 
در تعریف سرمایه گذاری و مشارکت بخش خصوصی می گنجد، عملیاتی 
نشده است.  شهرداری اصفهان ظرف مدت 10سال یعنی از سال۸۷ تا 
سال 9۷  ،1۶1 قرارداد مشارکت ساختمانی و فقط 19 قرارداد مشارکتی 
غیر ساختمانی با بخش خصوصی منعقد کرده است. در شش ماه نخست 
سال9۷ فقط 11 قرارداد مشــارکتی در شهرداری اصفهان امضا شد که 
44۷ میلیارد ریــال ارزش حجم آورده شرکای سرمایه گــذار بود و معادل 
این نرخ هم شهرداری آورده داشت. این رقم کمتر از سه درصد کل بودجه 
شهرداری اصفهان در سال را تشکیل می داد که نشانه ضعف این نهاد در 
جذب سرمایه گذار و جذب بخش خصوصی بود. این رقم در سال گذشته 
به حدود1200میلیارد تومان رســید که حدود 10درصد از بودجه سال 
گذشته را شامل می شد. قرار است امسال15درصد از بودجه شهرداری 
اصفهان توسط مشارکت بخش خصوصی تامین شود که به گفته محمد 
نور صالحی، رییس شورای اسلامی شهر اصفهان، تاکنون بخش عمده ای 
از 1300میلیارد تومان بودجه سال جاری که باید به واسطه سرمایه گذاری 

و مشارکت محقق شود، تأمین شده است.
حاج رسولی ها، رئیس کمیسیون اقتصادی، حقوقی و گردشگری شورای 
اسلامی شهر اصفهان  هم از بخت بلند شهر در این حوزه سخن گفته و اعلام 
کرده است که "در حال حاضر ۷0 پروژه مشارکتی در شهر اصفهان در حال 
اجرا و بهره برداری است. هتل جهان نما مهم ترین پروژه مشارکتی در چند 
ماه اخیر بوده و همچنین تأمین واگن های خط دو متروی اصفهان توسط 
شرکت مپنا ازجمله مهم ترین سرمایه گذاری های اصفهان بوده اســت." 
علیرغم اعلام این گزارش عملکردها اما همچنان از سرمایه گذاری در حوزه 

گردشگری، اقتصاد شهری و صنایع هایتک و فناوری خری نیست.
به عبارت دیگر آمار و ارقام  مشارکت بخش خصوصی قابل قبول نبوده 
و با ظرفیت شهر متناسب نیســت. در شرایط فعلی اقتصادی کشور که 
منابع درآمدی دچار مشکلات متعددی شــده یکی از در دسترس ترین 
جایگزین هایی که می توان برای تامین منابع درآمدی در شهرداری و استان 

در نظر گرفت، مشارکت بخش خصوصی است. بخش خصوصی هوشمند 
است و به موضوعاتی ورود می کند که ارزش افزوده داشته باشد و این هنر 
شهرداری است که فرش قرمز را برای بخش خصوصی پهن کند تا انگیزه 

مشارکت با شهرداری را داشته باشد.

بازهم سرمایه گریزی  
بازوی پژوهشی مجلس بیست و دومین گزارش فصلی شاخص امنیت 
سرمایه گذاری ایران را در بهار1402 منتشر کرد تا سرمایه گریزی اصفهان 
دوباره در صدر اخبار قرار بگیرد. درحالی که این گزارش نشان می دهد که 
شاخص فوق در کشور و اصفهان نســبت به دو فصل قبل بهبودیافته اما 
نصف جهان  همچنان نسبت به متوسط کشوری، سرمایه گریزی خود را 
حفظ کرده اســت. از بین 3۸مولفه و 9حوزه کاری که در گزارش یادشده 
موردبررسی قرارگرفته، شاخص های امنیت سرمایه گذاری، عملکرد دولت 
و ثبات اقتصاد کلان ارقام بیشــتری را کســب کرده اند که نشان دهنده 
عملکرد نامناسب دولت و وضعیت ضعیف مولفه های اقتصاد کلان در این 

استان است.  شاخص کل امنیت سرمایه گذاری در ایران را در بهار امسال 
رقم5.۷3ثبت کرد. این نرخ در زمستان ســال قبل۶.10بوده است. در 
مقایسه این شاخص با سال قبل این تحلیل به دست می آید که هرچند 
امنیت سرمایه گذاری در کشور در سال قبل روند نامناسبی داشته اما با 
تثبیت برخی متغیرها، روند نامناسب آن متوقف و در دو فصل اخیر بهتر 
هم شده اســت. شــاخص ملی" امنیت سرمایه گذاری" در اصفهان هم 
مانند کشور روند رو به بهبود داشــته و در بهار امسال 5.۸۸ ثبت شده که 
این شاخص در زمستان ســال قبل۶.25بوده است. باوجود نشانه های 
بهبود اما اصفهان در این شاخص رتبه24کشور از بین31استان را کسب 
کرد! میانگین کشوری این شاخص5.۷3بوده که نشان می دهد وضعیت 

اصفهان نسبت به متوسط کشور چندان مناسب نیست.
شاخص"تعریف و تضمین حقوق مالکیت" برای اصفهان عدد5.9۶ 
بود تا این استان در پله دوازدهم کشور قرار بگیرد. در این حوزه میانگین 
کشور۶.03بود که عملکرد بهتر اصفهان را نشان داد. در شاخص "فرهنگ 
وفای به عهد و درســتی"، اصفهــان با نرخ۶.54در مقایســه با میانگین 

کشوری5.93عملکرد ضعیف تری را به نمایش گذاشت.
شــاخص "ثبات و پیش بینی پذیری مقررات و رویه های اجرایی" برای 
اصفهان عدد5.04و برای میانگین کشور5.93ثبت شد تا اصفهان نسبت 
به کشور جایگاه بهتری داشته باشــد. اصفهان در شاخص "شفافیت و 
سلامت اداری" به نرخ 5.2۷دست یافت تا در پله دهم کشور قرار بگیرد. 
میانگین کشور در این حوزه 5.3۶بود که نشانه وضعیت بهتر استان است. 
اصفهان اما برای مولفه "مصونیت جان و مال شهروندان" نتوانست عملکرد 
بهتر از میانگین کشور داشته باشد و با ثبت عدد4.91در مقابل 4.۸3 در 

پله هجدهم کشور ایستاد.

راهبرد  
تعدد پروژه های ملی نیمه کاره در اصفهان از یک سو توان سرمایه گذاری 
را فرسوده است و از سوی دیگر، منابع مالی بخش خصوصی به دلیل رفتار 
غلط دولتی ها و برخورد قهری آنان با سرمایه گذاران موجب فرار سرمایه ها 
از این استان شد. در کنار آن ساختار نظام مندی برای تجمیع سرمایه های 

موجود و صرف آن در پروژه های مهم زیرساختی وجود ندارد. 
از یک دهه قبل، تاســیس یک بانک اســتانی در اصفهــان به عنوان 
پیشنهادی برای تجمیع سپرده های استان و سرمایه گذاری آن در پروژه های 
بزرگ و زیرساختی مطرح شد اما این ایده به دلایل متعددی قابلیت اجرا 
نداشت و حتی در صورت اجرایی شــدن نیز امکان بروز مشکلاتی نظیر 
مشکلات موسسه های  مالی در آن بسیار بالا بود و لذا هیچ وقت به مرحله 
اجرا نرسید. اما در سال 95 پیشنهاد جدیدی مبنی بر لزوم تاسیس یک 
هلدینگ سرمایه گذاری متشکل از چند هلدینگ تخصصی در زمینه های 
مختلف اقتصادی اعــم از شرکت تامین سرمایه، هلدینگ گردشــگری، 

صنعت و معدن، کشاورزی و … مطرح شد که آن هم به نتیجه نرسید.
حال باگذشت ۷ سال از زمان مذکور، نهادهای مالی بزرگی در سطح 
کشور متولدشده و بازار سرمایه بیش ازپیش ظرفیت های خود برای تامین 
مالی تولید را نمایان کرده اما سهم استان اصفهان از این بازار »تقریبا هیچ« 
بوده است. گویا تصمیم گیران استان مسیر تامین مالی و توسعه اقتصادی 

را فقط با اقبال بخش خصوصی و بودجه قطره چکانی دولت شناخته اند.
به طورقطــع، ایجــاد هر ســاختاری بــرای تشــکیل یــک هلدینگ 
سرمایه گذاری در اســتان اصفهان بدون اســتفاده از ظرفیت های بازار 
سرمایه با شکســت روبرو خواهد شــد. به طورقطع در صورت تدوین یک 
استراتژی مناسب با توجه به ظرفیت های اقتصادی استان اصفهان می توان 
منابع سرشاری را از این محل جمع آوری کرده و برای شکوفایی فرصت های 

اقتصادی استان سرمایه گذاری کرد.

گروه محتوا: دیگر دوران کلاه بردارهای ساده، آرسن لوپن بازی و مانند آن در حال سپری 
شدن است، کلاه برداران لزوما چرب زبان هایی مثل گربه نره و روباه مکار در داستان پینوکیو 
نیستند، آن ها خیلی شیک و مجلسی می نشینند منتظر شما تا یک خطای کوچک مرتکب 
شوید، آنگاه حساب شما خالی می کنند اما چگونه؟در دنیای بدون مرز امروز بسیاری از 
معاملات به صورت آنلاین و از راه دور انجام می شوند. خریدوفروش های آنلاین همان قدر 
که لذت بخش و جذاب بوده وزندگی را آسان تر کرده اند، ممکن است خطرات و مشکلات 
خاص خودشان را هم داشته باشند. کلاه برداری در خریدوفروش آنلاین یکی از اتفاقات 
رایجی است که در فضای پهناور مجازی ممکن است به کرات اتفاق بیفتد. ازآنجایی که 
همیشه پیشگیری بهتر از درمان است، بهتر است با رعایت نکاتی مهم و کلیدی، از خودمان 

در برابر کلاه برداری های آنلاین محافظت کنیم.
1. قبل از خرید آنلاین، آدرس، شماره تلفن و سایر اطلاعات تماس شرکت یا فروشنده ای 

را که از آن خرید می کنید، یادداشت نمایید. فقط به آدرس ایمیل بسنده نکنید.

2. از شرکت ها و نمانام های معتر و مشهور خرید کنید.
3. پیش از خرید، نظرات خریداران قبلی را بخوانید و درباره ی آن شرکت یا برند به طور 

کامل جستجو کنید.
4. فقط از سراچه هایی خرید کنید که دارای آدرس معتر  اینترنتی و درگاه پرداخت امن 

هستند. آدرس های امن و مطمئن با //https آغاز می شوند.
5. هرگز رمز عبور کارت بانکی، و سایر اطلاعات محرمانه ی بانکی خود را در اختیار کسی 
قرار ندهید. هیچ شرکت معتری برای خرید آنلاین از شــما اطلاع محرمانه درخواست 

نمی کند.
۶. اگر خارج از منزل هستید و آنلاین خرید می کنید، از شبکه ی اینترنتی همراه خودتان 
استفاده کنید و به Wi-Fi عمومی وصل نشوید. زیرا ممکن است برخی از هات اسپات ها 

امن نباشند.
۷. انتقال پول را فقط از طریق درگاه های امن بانکی انجام دهید.

۸. حتمًا اطلاعات پرداخت خود را کپی و ذخیره نمایید.
9. روی سیستمتان نرم افزارهای ضدویروس و تروجان نصب کنید.

10. از رمز دوم پویا استفاده کنید.
11. پس از اتمام فرآیند خرید از وب سایت خارج شوید.

گروه اقتصاد شهری : توسعه فعالیت های اقتصادی در مناطق مختلف 
شهری یک کشور، منجر به کمبود منابع سرمایه گذاری گردیده است لذا 
ضرورت مطالعه دقیق در اختصاص منابع مالی به طرح ها و پروژه های 
مختلف شــهری را بیش ازپیش نمایان ســاخته اســت. ازاین جهت 
بررســی روش های سرمایه گــذاری در طرح هــا و پروژه های مختلف 
شهری اجراشده در کشــورهای مختلف تا حد زیادی در تأمین مالی 

پروژه های شهری کشور مفید واقع شود. در شرایط فعلی منبع تأمین 
درآمد شهرداری ها در راستای انجام خدمات عمومی، عوارض و بهای 
خدمات کافی نبوده و در آینده در صورت عدم اتخاذ تدابیر جدی برای 
توسعه منابع درآمدی، شــهرداری ها با مشکل مواجه خواهند شد. با 
بررسی الگوهای تجربه شده و نحوه فعالیت و تأمین اعتبار و ارائه خدمات 
شهرداری ها به نظر می رسد که این نهاد باید شیوه های جدید و نوین 
جذب اعتبارات و توســعه خدمات را مورداستفاده قرار دهند. یکی از 
مهم ترین این شیوه ها جذب و حمایت از سرمایه گذاری اعم از داخلی و 
خارجی در امور خدماتی و عمرانی شهرها است. امروزه جای هیچ گونه 
تردیدی نیست که استفاده از منابع سرمایه گذاری بخش خصوصی و 
سرمایه گذاران اعم از داخلی و خارجی یکی از اصلی ترین راهکارهای 
توسعه و پیشرفت اقتصاد شهرهاست، چراکه نمی توان به راهکارهای 
سنتی و کلاسیک تأمین منابع برای پاسخگویی به نیازهای رو به تزاید 

خدمات عمومی در شهرها وابسته بود.
به همین دلیل     است که می توان در رابطه با بازآفرینی اقتصاد شهری  
به تفکر تأمین مالی و سرمایه گذاری شهری اشاره کرد  که به عنوان یک 

مفهوم مهم در مباحث شهرســازی و برنامه ریزی توســعه گرا، 
تفکر جدیــد و ضروری را در مورد ارائه الگوها و شــاخص های 

کاربــردی بازآفرینی شــهرهایی که مســائل 
اقتصادی و سرمایه گذاری شهری رادارند. 
تبیین الگوها، مضامین و شــاخص های 
بازآفرینی اقتصاد با مبنــای تأمین مالی 
و سرمایه گذاری شــهری با توجه به روند 
مطالعاتی به روز و جدید مطرح در سطح 

جهانی، همچنین با توجه به مواجه 
بودن شــهرها با بحران های 

مالی و تأمین بودجه متعدد درنتیجه در حل مشکلات،کاهش مضرات 
نکاتی برای مصون ماندن از کلاه برداری های آنلاینو مسائل مهم در این حوزه ضروری است.  ضرورت بازآفرینی 

در اقتصاد شهری 

کلاه برداری واقعی 
در فضای مجازی

بانکی برای اصفهان
جلوگیری از سرمایه گریزی با تاسیس هلدینگ سرمایه گذاری

نسیم زمانی: کلاه برداری های اینترنتی با ترفندهایی مانند ارسال پیام های جعلی، لینک های آلوده و برخی 
روش های نوین دیگر، تاکنون افراد زیادی را در استان اصفهان، قربانی خودکرده است به طوری که این نوع 

از تخلفات در استان اصفهان، امسال با افزایشی بیش از 50 درصد مواجه بوده است.
خبرهایی که حکایت از تغییر مسیر مجرمان به دلیل افزایش دسترسی مردم به اینترنت و رشد فعالیت های 
آنلاین دارد. این تخلفات فراوان و بدون هیچ مرز و محدودیتی روزانه صدها نفر را در دام خود گرفتار می کند.

انتشار لایحه قانون بودجه ســال 1403 در مباحث مالیاتی بهت 
و حیرت بســیاری از فعــالان اقتصادی بخصــوص تولیدکنندگان را 
برانگیخته است. اگرچه ازنظر بسیاری از صاحب نظران انتظار داشتند 
بعد از رد کلیات لایحه بودجه در مجلس دولت با نگاهی منطقی تر نسبت 
به تدوین احکام مالیاتی لایحه پیشنهادی اقدام کند لیکن متاسفانه 
انتشار لایحه اصلاحی نشــان داد حداقل در مباحث مالیاتی اتفاق 
خاصی به جز جابجایی شماره بندها در زمینه تعدیل لایحه مزبور نیفتاده 
است. اگرچه این لایحه تا حدودی واقع بینانه تر از لایحه بودجه 1402 
تنظیم شده و بخصوص با توجه به استمرار شرایط تحریمی درامدهای 
نفتی در آن منطقی تر پیش بینی شده است لیکن مطمئنا فشارهای 
مضاعفی را بر پیکر کم جان تولید وارد خواهد کرد. در ادامه به برخی از 

مهم ترین نکات مالیاتی این لایحه و تاثیر آن بر تولید پرداخته می شود:
1- یکی از نکات مثبت قوانین بودجه دو سال گذشته در نظر گرفتن 
تخفیف مالیاتی 5 و ۷ درصدی به ترتیب در قانون بودجه سال 1401 و 
1402 برای تولیدکنندگان و تمایز بین نرخ مالیاتی این بخش حیاتی 
با بخش بازرگانی و خدمات بود کــه در شرایط تورمی فعلی که عملا 
بخش قابل توجهی از سود بنگاه های تولیدی صرفا ناشی از تورم بوده و 
با واقعیات اقتصادی تطبیق ندارد تا حدودی منجر به حفظ نقدینگی 
آن ها می شد و توان عملیاتی تولید را حفظ می کرد. متاسفانه در لایحه 
بودجه سال 1403 به ناگاه و علیرغم استمرار شرایط تورمی  شدید، این 
تخفیف نرخ به یک باره حذف شده است که مطمئنا ضربه سنگینی بر 

پیکره تولید خواهد زد.

2- علاوه بر حذف تخفیف مالیاتی تولیدکنندگان، دربند ب تبصره 
۶ لایحه پیشــنهادی نیز عبارت 10 درصد افزایش موضوع تبصره ۷ 
ماده 105 و همچنین تبصره ماده 131 قانون مالیات های مستقیم 
به 40 درصد افزایش یافته است. این موضوع در عمل منجر به بی اثر 
شدن مشوق قانونی مصرح در قانون مالیات های مستقیم خواهد شد 
که در شرایط تورمی فعلی کمکی در جهت کاهش بار مالیات تورمی 
بوده است، به گونه ای که در نبود این بند اشخاص حقیقی و حقوقی 
که قبلا با شفافیت و انجام تکالیف مصرح در قانون به ازای 50 درصد 
افزایش درامد مشمول مالیات ابرازی از 5 درصد تخفیف نرخ بهره مند 
می گشتند در ســال جاری به ازای 200 درصد افزایش درامد ابرازی 
از تخفیف مشابه بهره مند خواهند شد که با هیچ یک از واقعیت های 

اقتصادی امروز کشور تطبیق ندارد.
مجموع اثــر دو مــورد اخیر منجــر به  جهش نــرخ موثــر مالیاتی 
تولیدکنندگان از حــدود 14/4 درصد به 23/۷5 درصــد در شرایط 
مشــابه و یا به عبارت دیگر افزایش ۶5 درصدی نــرخ موثر مالیاتی در 
سال 1402 نسبت به سال 1401 علاوه برافزایش نرمال حدود 40 تا 
50 درصدی سود و به تبع آن مالیات واحدهای تولیدی به دلایل تورمی 
همان گونه که در مصاحبه اخیر رییس محترم سازمان برنامه وبودجه به 
آن اشاره شد، می گردد. به طور مثال تولیدکننده ای که در سال 1401 
مبلغ 1000 ریال درامد مشمول مالیات داشته است در صورت استفاده 
از مشوق های مزبور مالیات 144 ریالی ابراز نموده است، حال اینکه 
همین فعال اقتصادی در سال 1402 با درآمد مشمول مالیات 1500 

ریالی باید 35۶ ریال مالیات بپردازد که به مفهوم افزایش 14۷ درصدی 
مالیات متعلقه در مقابل افزایش 50 درصدی سود بنگاه نسبت به سال 
قبل است که از توان بسیاری از واحدهای تولیدی در شرایط اقتصادی 

فعلی خارج است.
3- افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده دربند »س« تبصره 
۶ لایحه پیشنهادی نیز در سال 1403 صرفا موجب تحمیل بار بیشتر 
تورم بر جامعه خواهد شــد و در شرایطی که نیاز به توجه به معیشــت 
بازنشستگان بیش ازپیش احساس می شــود، تامین افزایش حقوق 
آن ها از محل افزایش یک درصدی مالیات بــر ارزش افزوده آثار تورمی 
بر سایر اقشار جامعه بخصوص ســایر حقوق بگیران تحمیل خواهد 
کرد، علاوه بر آن با تشدید تورم منجر به کاهش تقاضا و رکود و درنتیجه 

کاهش تولید می گردد.
4- بر کسی پوشــیده نیســت که یکی از چالش های مهم تمامی 
فعالان اقتصادی در شرایط فعلی حفظ و نگهداشت نیروی انسانی و 
جلوگیری از فرار نیروهای متخصص اســت. از طرف دیگر به گواهی 
مراجع رسمی نرخ خط فقر برای خانواده 4 نفره در حدود درامد ماهیانه 
200 میلیون ریال است. با این شرایط مشخص نیست به استناد چه 
تحلیلی معافیت مالیات حقوق دربند » ث« تبصره 15 لایحه پیشنهادی 
برای سال 1403 تنها ماهیانه 120 میلیون ریال در نظر گرفته شده 
و از طرف دیگر حداکثر نــرخ مالیات حقوق در پله آخــر به 30 درصد 
می رسد. موضوع اخیر متاسفانه ایراد قوانین بودجه دو سال اخیر نیز 
بوده است به گونه ای که حداکثر نرخ مالیات موضوع ماده 131 قانون 

مالیات مستقیم در مورد اشخاص حقیقی 25 درصد است یعنی یک 
شخص حقیقی که در فعالیت های واسطه گری فعالیت دارد با فرض 
شفافیت کامل حداکثر 25 درصد آن هم چندین ماه بعد از پایان سال 
مالیات می پــردازد درحالی که یک حقوق بگیر متخصــص که بنا به 
شایستگی هایش حقوق بالاتری دریافت می کند )بدون شک بسیار 
کمتر ازآنچه در خارج از کشور قابلیت دریافت آن را دارد( قبل از دریافت 
حقوقش باید حداکثر 30 درصد مالیات پرداخت کند که علاوه بر اینکه 
ظلم بزرگی بر حقوق بگیران اســت منجر به تحمیل بار اضافی برای 
جران آن به کارفرمایان آن ها که اکثرا از صنف تولیدکنندگان هستند 

به جهت حفظ نیروی انسانی متخصص خواهد شد.
5- عبارت ذکرشــده دربند »ث« تبصره ۶ لایحه پیشنهادی سراسر 
ابهام بوده و هیچ تفاوتی بین بدهی قطعی نشده و قطعی شده و یا در 
حال اقدامات اجرایی مقرر، گذاشته نشده است و منجر خواهد شد 
اختیار گسترده ای در زمینه برداشت از حساب بانکی اشخاص راسا و 
بدون حکم قضایی در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار گیرد. بی شک 
واگذاری چنین اختیاری صرفا با تشریح دقیــق جزییات و شرایط آن 
امکان پذیر بوده و شرایط فعلی مفسده ها و مشکلات خارج از تصوری 

ایجاد خواهد کرد.
در پایان خاطرنشان می سازد هرکدام از مباحث فوق الذکر بر اساس 
تحلیل های دقیق و موشکافانه قابلیت تحلیل و بررسی بیشتر داشته و 
در صورت عدم کارشناسی مناســب آثار زیان باری را در سال آینده به 

دنبال خواهد داشت.

 چالش های مالیاتی تولیدکنندگان 
در لایحه بودجه سال ۱403

باران مدرس: هرچند پروژه های کلان سرمایه گذاری که در اصفهان به ثمر نشسته، پرتعداد نیست اما از الگوی سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در اصفهان می توان با عنوان "بی نظیر" یادکرد. بااین حال چنین پروژه هایی با قید تکرار همراهی نمی شوند. 
گویا سال ها قبل کسی آمده و سرمایه ای را از هفت خوان  اصفهانی ها رد کرده و جهش از دست اندازها را به جان خریده و 
پروژه ای را به ثمر رسانده و حالا شاید پشیمان شده و این پشیمانی چنان خودنمایی کرده که نه تنها او تمایل به ادامه هزینه 

در اصفهان را ازدست داده که مایه عبرت دیگرآن هم شده است!
چرا اصفهان فقط یک سیتی سنتر و یک شهرک سلامت دارد؟ چرا سرمایه گذار فلان هتل چند ستاره که اخیر افتتاح شده با هزار 
اماواگر روبرو شد و هنوز با مشکلاتی همچون  احداث فضای باز و گشودن مسیر و پارکینگ آن هم از جیب خودِ سرمایه گذار 
روبروست و سایر سرمایه داران را باید به هزار ترفند به نصف جهان کشاند؟ چرا الگوهای بی نظیر سرمایه گذاری در اصفهان 
با هراس همراهی می شود؟ هرچه که بوده باعث شــده تا مباحثی که تاکنون برای جذب سرمایه گذار مطرح بوده در حد 

تشریفات باشد و  جنبه عملی نداشته باشد تا سهم بخش خصوصی در مدیریت شهری و اصفهان   کم رنگ باقی بماند.

دکتر احسان کمالی
عضو هیات علمی دانشگاه و عضو جامعه حسابداران رسمی ایران
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هفته فولادگزارش  

 مدیر روابط عمومی و امور رسانه 
سازمان حفاظت محیط زیست خبر داد

 به زودی برداشت آبی فولاد مبارکه 
از زاینده رود به صفر می رسد

مدیر روابط عمومی و امور رسانه سازمان حفاظت محیط زیست که 
به همراه جمعی از کارشناسان این حوزه از فولاد مبارکه بازدید کرد،  
میثم سعیدی با اشاره به اهمیت اطلاع رسانی دستاوردهای کشور به 
جامعه گفت: پیش از اطلاع رسانی، باید به این نکته توجه کنیم که 
زمانی می توانیم درباره موضوعی صحبت کنیم که در آن حوزه کاری 
کرده باشیم و اهمیت این موضوع وقتی مشخص می شود که می بینیم 
متأسفانه کشور ایران ۶۷ شبکه معاند دارد و دشمنان سالانه میلیاردها 
دلار صرف تبلیغات علیه ایران می کنــد. وی با تأکید بر اینکه امروز 
متأسفانه افکار عمومی در کشور ما به نوعی ترور شده است، گفت: در 
چنین شرایطی ،وظیفه روابط عمومی هاست که با این ترورها مقابله 
کنند و اساساً از بروز آن پیشگیری کنند. روابط عمومی ها وظیفه دارند 
که اطلاعات دقیق را به سمع و نظر مردم برسانند و ازآنجاکه در فولاد 
مبارکه در بسیاری از حوزه ها، از جمله تولید و استفاده بهینه از منابع 
آبی و تولید انرژی های پاک و...، اقدامات خوبی انجام  شده است، 
باید برای اطلاع رسانی این دستاوردها همت بیشتری به کار ببندیم.

بنابر اظهارات مدیر روابط عمومی و امور رسانه سازمان حفاظت 
محیط زیســت، اینکه فــولاد مبارکه در حــال حــاضر در تصفیه و 
بازچرخانی پساب های 9 شهر هم جوار خود و توسعه آن تا 12 شهر 
سرمایه گذاری های قابل توجهی انجام داده بسیار ارزشمند است. 
متأسفانه در این خصوص رسانه ها و روابط عمومی ها نتوانسته اند 
این اقدامات و دســتاوردهای ارزشــمند را به خوبی اطلاع رســانی 
کنند. روابط عمومی سازمان حفاظت محیط زیست و روابط عمومی 
ســازمان های ذی ربط به عنوان متولی باید علاوه بر خررسانی، در 
مسیری حرکت کنند که مردم از نزدیک و طی رویدادهای مختلف 
بتوانند این اقدامات را مشاهده کنند و از آن آگاه گردند و به واقع باور 
کنند که این اقدامات از ســوی فولاد مبارکه در حوزه های مختلف 
به ویژه محیط زیست و مصارف آب انجام  شده است. مردم باید به این 
اعتماد و باور برسند که فولاد مبارکه توانســته با سرمایه گذاری ها و 
اقدامات صحیح، فعل »خواستن و توانستن« را در این حوزه ها صرف 
کند. وی افتتاح پروژه های بازچرخانی پساب های شهری در فولاد 
مبارکه با حضور رئیس سازمان محیط زیست کشور و سایر مسئولین 
در پروژه های دیگر را از اقدامات مثبت فولاد مبارکه در این مسیرها 
دانست و گفت: در برخی موارد ممکن است جای کار و برنامه ریزی 
بیشتر و بهتری باشد، بااین حال مســئولین فولاد مبارکه به موازات 
توسعه برای پیشگیری از بروز مشــکلات زیست محیطی به خوبی 

برنامه ریزی کرده اند و گام های مثبتی برداشته اند.

برداشت آب خام فولاد مبارکه برای مصارف صنعتی از   
حوضه آبریز زاینده رود به صفر خواهد رسید

وی ضمن ابراز خرسندی از پروژه انتقال آب از دریای عمان به فلات 
مرکزی گفت: به طورقطع با بهره برداری از این پروژه ملی، میزان برداشت 
آب خام فولاد مبارکه برای مصارف صنعتی از حوضه آبریز زاینده رود 
به صفر خواهد رسید و این اتفاق بسیار مبارکی است که ببینیم یک 

صنعت آب بر نیازی به آب های خام و زیرزمینی نخواهد داشت.

 جاده ناهموار مرنجاب 
با عوارض نجومی

رنــج ســفر در ناهموارترین جاده هــای خاکی ایــران به 
شوق دیدن زیباترین کویر مرکزی ایران در منطقه نمونه 
گردشگری مرنجاب با دریافت عوارض نجومی دوچندان 

شده و صدای اعتراض گردشگران را درآورده است.
چندی است که افزایش چشمگیر و هفت برابری عوارض 
در ابتدای جاده ناهموار مرنجاب بدون ارائه کوچکترین 
خدماتی صــدای اعتراضــی گردشــگران ورودی به این 
منطقه را درآورده است به طوریکه براساس گزارش ها آمار 
ورود گردشگر بعد از افزایش ناگهانی هزینه ورودی از 300 
هزار ریال به 2 میلیون ریال، کاهش ۸0 درصدی را تجربه 

کرده است.
برای رسیدن به کویر مرنجاب باید رنج سفر به جان خرید 
و از جاده خاکی و پر پیچ و خم خطرناک پوشیده از ماسه 
و پر از دســت انداز 50 کیلومتری بدون علائم راهنمایی 
و رانندگی عبور کرد که همین امر نخســتین و بزرگترین 
مشکل این منطقه کویری به ویژه برای گردشگران ناآشنا 

با منطقه است.
فرهاد حاتمی گردشــگر اهل کرج گفت: برای ما جای 
سوال و تعجب اســت که پرداخت 2 میلیون ریال هزینه 
ورودی در ابتــدای جاده خاکــی و ناهمــوار مرنجاب در 
قبال چه خدماتی بوده که بعد از ادامه راه شاهد جاده ای 
خراب و پر از دست انداز بودیم. وی افزود: در جاده خراب 
مرنجاب خری از امکانات رفاهی جاده ای ازجمله نیروهای 
امدادی، تابلوهای راهنمایی و سرویس های بهداشــتی 
نیست و کسی نمی داند که فلسفه افزایش هفت برابری 

هزینه ورودی به مرنجاب چیست.
محمد حسینی گردشگر اهل تهران هم افزود: ماه های 
قبل هزینه ورودی 300 هزار ریال بود که ناگهان شــاهد 
افزایش قیمت آن به 2 میلیون ریال بودیم و این در حالی 
اســت که اصلا در قبال این افزایش نجومی،خدماتی به 
گردشگران ارائه نمی شود و معلوم نیست مبنای قانونی این 

افزایش ناگهانی هزینه ورودی کجاست.
وی اظهار کرد: این نوع ناهماهنگــی و بی تدبیری ها 
ضربه مهلکی به گردشگری در منطقه مرنجاب خواهد زد 

چراکه موجب دلسردی گردشگران می شود.
مدیر یک تور گردشــگری نیز  افزود: این نحوه افزایش 
ناگهانی عوارض هزینه ورودی به مرنجــاب بدون در نظر 
گرفتن ارائه خدمات و نارضایتی گردشگران، ضربه جران 

ناپذیری به گردشگری منطقه مرنجاب می زند.
امین شهرابی با بیان اینکه نحوه مدیریت منطقه مرنجاب 
از عجایب روزگار است،گفت: بنده نیز آخرین هفته ای است 
که به منطقه مرنجاب سفر دارم و در هفته های آینده مقصد 

تورهای مسافرتی خود را به سایر کویرها تغییر می دهم.
مدیر اقامتگاه لیلی و مجنــون در منطقه مرنجاب هم 
از کاهش شدید ورود گردشــگر به منطقه بعد از افزایش 
ناگهانی هزینــه ورودی به مرنجاب خــر داد و گفت: در 
حالیکه امســال شــاهد افزایش ورود گردشگر به منطقه 
مرنجاب نسبت به مدت مشابه سال قبل بودیم، ناگهان 
افزایش هفت برابری هزینه ورودی، موجب کاهش شدید 

گردشگر به منطقه شد.
علی کیانی افزود: ســال گذشــته در شــب یلدا تمام 
اتاق های اقامتگاه از قبل رزرو شــده بود ولی شب یلدای 
امسال تنها سه اتاق رزرو شده و شاهد کاهش 90 درصدی 

اقامت در این مجموعه بودیم.
مدیر یک مجموعه گردشگری دیگر در منطقه مرنجاب 
هم از خالی بودن تمام اتاق های اقامتگاه در شب یلدا گلایه 
کرد و گفت:علت آن ناشی از بی تدبیری و افزایش ناگهانی 

هزینه ورودی و عدم ساماندهی منطقه مرنجاب است.
علیرضا خاری نژاد افزود: ضروری است مسوولان استان 
اصفهان و شهرستان آران و بیدگل به موضوع ساماندهی 
منطقه مرنجاب ورود کنند چراکه که ادامه بی تدبیری ها 
ضربه مهلکی به گردشگری منطقه مرنجاب خواهد زد و آن 

روز هم نزدیک است.
سرپرســت اداره میــراث فرهنگــی، صنایع دســتی و 
گردشگری آران وبیدگلدر همین رابطه اظهار کرد: افزایش 
هزینه ورودی در کارگروه ساماندهی مرنجاب تصویب شده 
که اداره میراث تنها عضوی از آن است و تنها یک رای دارد.

محمد جواد عبدلی افزود: قرار بود کــه عوارض ورود به 
مرنجاب در قبال ساماندهی جاده، نصب تابلو و احداث 
سرویس های بهداشتی انجام شــود که این موارد اتفاق 
نیفتاده است. وی در پاسخ به اینکه آیا افزایش نرخ ورودیه 
مبنای قانونی دارد یا نه؟ گفت: افزایش عوارض فرآیندی 
دارد که در ابتدا باید در شــورای بخــش تصویب و بعد به 
استانداری ارجاع شــود تا در آنجا بعد از تطبیق با موازین 

قانونی، نرخ جدید تصویب شود.
مدیر گردشگری شهرداری آران و بیدگل در خصوص این 
موضوع به خرنگار ایرنا گفت: از 2 ماه پیش 12 کیلومتر از 
مسیر این جاده با اعتبار چهار میلیارد ریال اصلاح و عریض 

شده است.
محمود سرکاری افزود: همچنین سه چشمه سرویس 
بهداشــتی در این مســیر ایجاد کرده ایــم و در آینده نیز 

نمازخانه در حاشیه این جاده احداث می شود.
وی اظهار کرد: در حال حاضر زیرساخت هایی ازجمله 
آب،سرویس بهداشــتی و جاده مناسب تا منطقه حطب 
شکن ایجاد شده و افزایش بهای ورودی به جاده مرنجاب 

پاسخگوی هزینه های انجام شده نیست.
مدیر گردشگری شهرداری آران و بیدگل بیان کرد:۶0 
پایه برای نصب علائم رانندگی در طول ایجاد نصب شده و 

به زودی علائم مربوط جاگذاری و نصب می شود.
به گفته وی، دریافت 200 هزار تومان برای عوارض تردد 
خودروها نیز با هدف تامین هزینه های موردنیاز و نگهداری 

ابنیه و امکانات می باشد.
منبع: ایرنا

گروه گزارش: با سخت تر شدن شرایط محیط زیستی در اصفهان 
ازجمله فرونشست، خشکی زاینده رود و کمبود آب و آلودگی شدید 
هوا که امسال روی ســخت تری از خود به جا گذاشته است؛ کوچ 
سرمایه از صنایع مختلف در اصفهان به سوی شمال و دیگر نقاط 
کشور شدت گرفته است. کوچی که از چند سال پیش آغازشده و 
حالا به مرور اخبار آن به گوش می رسد. اخباری از جنس ساخت 
شهرک های مسکونی و تفریحی در شمال و کوچ به سوی رشت و 
ساری و شهرهای اطراف آن که باعث ایجاد فرهنگی اصفهانی در 

مناطق شمالی نیز شده است.
مهدی شیخ ســجادیه، فعال حوزه مسکن در اصفهان، چندی 

پیش به سایت »انتخاب« دراین باره گفته بود:
»کوچ سرمایه گذارها و سازندگان مسکن به استان های شمالی 
فقط به مازندران و گیلان خلاصه نمی شود. الآن به تهران هم که 
مراجعه کنید وضعیت همین است، حتی نیم نگاهی به یزد و شیراز 
هم وجود دارد. اگر بخواهیم آمار ها را دقیق تر تنظیم کنیم، سرمایه 
خیلی به آب جاری شباهت دارد و سرمایه جایی می رود که حرکت 
در آن راحت تر اتفــاق بیفتد. به نظر من در بحــث سرمایه گذاری 
مسکن در اصفهان یک همگرایی و هم جهت شدن کلیه دستگاه ها 

را می توان مشاهده کرد که در جهت سرمایه گریزی تلاش دارند. 
من با یکی از دوستان کارخانه دار در حوزه طلا صحبت می کردم، به 
مسئولین گفته بود که با این شرایط کسی کار نمی کند، ولی پاسخ 
داده بودند که عیبی ندارد، مهم این است که نظر دولت اجرا شود؛ 
یعنی اصلا برای دولت مهم نیست سرمایه گذار چه سرنوشتی پیدا 
می کند و کسانی که پروژه های فعلی شان را تمام کنند دیگر پروژه 
دست نمی گیرند. در اصفهان هم خانه های اندکی ساخته می شود 
و در 4 سال آینده با پایان پروژه های فعلی کسی انگیزه کار ندارد. 
در اصفهان چندان تمایلی برای خرید وجود ندارد. ما یک زمانی 
از ســوی شــهر های دیگر هم جذب سرمایه در اصفهان داشتیم 
ازجمله در دهه ۷0 و ۸0 که افراد متمول شیراز و تهران و مشهد در 
اصفهان خرید می کردند، اما الآن برعکس شده است. واقعیت این 
است که در بحث مجوز ها و سیاست های کشور، اصفهان بیشتر از 
دیگر استان ها درگیر سخت گیری است. همین مسئله باعث شده 
کسانی که می خواهند کسب وکاری در صنعت ساختمان داشته 

باشند، به سمت استان های دیگر بروند.«
حجم فرار سرمایه مسکن از اصفهان، اتفاقی جران ناپذیر است، 
سرمایه ای که در نقطه دیگری از کشور تبدیل به ملک و کالایی قابل 

تجارت شد، دیگر به سختی به مبدا خود بازمی گردد. از سوی دیگر 
رونق گرفتن شمال کشور و ارزان بودن زمین های استان گیلان نیز 
انگیزه برای بازگشت به اصفهان آلوده را کم می کند. سرمایه گذاران 
و خریداران با دیدن وضعیت فعلی اصفهــان و نگرانی هایی که از 
بابت آینده آن ازجمله پایان آبخوان های شهر در 141۸ این نگرانی 
را بــرای خرید در اصفهــان دارند که باعث کــوچ سرمایه مضاعف 
در تمامی حوزه ها می شــود. از طــرف دیگر برای مــدت کوتاهی 
قیمت زمین و مسکن در اصفهان جهش قابل توجهی به علت عدم 
سرمایه گذاری خواهد داشت که پس از مدتی با شدت گرفتن بیشتر 
چالش های محیط زیستی شــهر، این قیمت ها نیز کاهش بسیار 
قابل توجهی را به دنبال خواهد داشت. این کاهش قیمت را می تواند 
در خانه های شهرک نیروهوایی مشاهده کرد که عدم امکان سکوت 
در آن ها چه بلایی بر سر سرمایه های مسکن موجود در آن منطقه 

آورد. زمین ها و خانه هایی که دیگر یک ریال هم ارزش ندارند.

اما نگرانی 1418 از کجا آمد؟  
چندی پیش بود که محمد درویش، کارشــناس محیط زیست، 

درباره آینده اصفهان به یکی از خرگزاری ها گفته بود:

»اصفهان دو سناریو دارد، یک سناریو بدبینانه این است که در سال 
1409 با توجه به اینکه مخازن سفره های زیرزمینی اش تمام می شود 
مردم مجبور به مهاجرت هستند، سناریو خوش بینانه هم 141۸ است 
که آن وقت در صورت عدم اصلاح مبلمان شهری و رفتار صنایع ناچار به 
مهاجرت می شوند. اگر موضوع آلودگی هوا را هم به آن اضافه کنیم و 
با توجه به اینکه اصفهان بیشتر از اهواز و تهران روز های ناسالم دارد، 
حتی قبل از تمام شدن آب، هوای اصفهان تمام شود و مردم قبل از 
فرار از تشنگی، از فقدان اکسیژن مجبور به رفتن شوند. الآن در استان 
گیلان اگر سر بزنید و با مسئولین آموزش وپرورش صحبت کنید، تعداد 
دانش آموزان اصفهانی زیاد شده و در برخی محلات در شمال کشور، 
مردم با لهجه اصفهانی صحبت می کنند. نشانه های مهاجرت همین 

الآن خود را نشان داده است.«
فرار سرمایه مسکن به سوی استان های شمالی نیز به مرورزمان 
و با بی توجهی به توان اندک زیرساخت های آن مشکلات فراوانی 
ایجاد می کند که در محل خود قابل بررسی است. مشخصا آلوده 
شدن رودخانه های مرکز رشت و عدم توان بازیافت و دفن زباله، 
فضای آلــوده ای در گیلان و مازندران ایجاد کرده اســت. در این 
ســمت ماجرا یعنی در اصفهان نیز برهم خــوردن ریتم جمعیت 
ســاکن و مهاجر، چالش هــای جدی تــر فرهنگی و سیاســی و 
اقتصادی ایجاد می کند. فــروش خانه ها و زمین هــا و اموال در 
اصفهان و رفتن به ســمت نقاط دیگر ازجمله شمال کشور الزاما 
جایگزین های اصفهانی ندارد و مردمی بافرهنگ و ادبیات و منش 
دیگری ساکنان بعدی خواهند بود که شاید تصویر جدیدی نیز 
از اصفهان ارائه دهند. هرچند این مســئله در صورتی اســت که 
اصفهان بتواند از بحــران 141۸ و فجایع محیط زیســتی عبور 
کند وگرنه شرایط به شــکل دیگری رقم خواهد خــورد. برخی از 
مسوولان شهری نیز با امید به رسیدن آب دریای عمان تصاویری 
هیجان انگیز از آینده برای خود ترسیم می کنند اما به واقع آبی که 
قرار باشد وسعت بیشتر صنعت را به دنبال داشته باشد نتیجه ای 
جز آلودگی بیشتر برای شــهر به همراه نخواهد داشت و منجر به 

گران شدن مسکن نیز نمی شود.
علی صابری، فعال مســکن در اصفهان، درباره وضعیت فعلی 

بازار مسکن و ساخت وساز در اصفهان به »دنیای اقتصاد« گفت:
»طی دو ســال اخیر رکود در بازار مســکن اصفهان به شــکل 
قابل توجهی دیده می شود. فرار سرمایه به شمال هم وجود دارد و 
برخی مناطق در شمال کشور شاهد خریدوفروش و حتی سکونت 
اصفهانی هاست که من چند نمونه می شناسم. البته سرمایه گذاری 
در شهرهای مختلف کار بدی نیست و کسی که سرمایه خود را به 
شمال یا جنوب و یا حتی خارج می برد، منع قانونی یا اخلاقی ندارد؛ 
منتهی مســئله بر سر عدم توازن سرمایه در نقاط مختلف کشــور 
اســت که دولت باید به این موضوع ورود کرده و نسبت به جران 
کمبود مسکن یا ایجاد انگیزه برای ماندن در نقاط مبدا به جهت 
سرمایه گذاری و ساخت بیشتر مسکن اقدام کند. در غیر این صورت 
گرانی مسکن در سال های آینده شدت قابل توجهی می گیرد زیرا 

مسکنی وجود ندارد و تقاضا به شدت بالا می رود.«
مسکن به عنوان یک صنعت وسیع که شاخه های اقتصادی آن در 
بخش های مختلف گسترده شده صرفا در مسئله ساخت خلاصه 
نمی شود، تامین کننده مصالح، فروشــنده، صدور پروانه و ایجاد 
درآمد برای دولت، تاسیســات، درب و پنجره، کارگر و حمل ونقل 
بخش هایی از بازار مسکن هستند که کاهش رونق ساخت مسکن 
در اصفهان می تواند زیان های متعدد و وسیعی بر اقتصاد و مردم 
شهر اصفهان داشته باشد. شــاید رکود مسکن در اصفهان بیش 
از نقاط دیگر کشــور اوج بگیرد که لازم است مسئولین شهر دقت 

بیشتری نسبت به آینده بازار مسکن در اصفهان داشته باشند.

رئیس اداره طرح های توسعه شهری و معماری راه 
و شهرسازی استان اصفهان ضمن بیان وضعیت 
طرح های توسعه شهری اصفهان پیش از انقلاب 
اسلامی به آسیب شناسی این طرح ها پرداخت.

به گزارش دنیای اقتصاد  علی هنردان رئیس 
اداره طرح های توســعه شــهری و معماری راه و 
شهرسازی استان اصفهان در خصوص سابقه 
طرح های توسعه شهری اصفهان پیش از انقلاب 
اســلامی اظهار کرد: این دوران با فعالیت های 
طرح ریزی شــهری در دهه 30 شمسی توسط 
دفتر فنی وزارت کشــور آغاز و با انقلاب ســال 

135۷ پایان می یابد.  
وی افــزود: در ایــن دوره اولین طرح توســعه 
شهری اصفهان در سال 133۷ )۶4 سال قبل( 
در پی اجرای اصل چهار ترومن، توســط دفتر 
فنی وزارت کشور و از طریق مشاور آلمانی بنام 
کوکس، تهیه شد و از این جهت نیز از آن با عنوان 

»طرح کوکس« نام برده می شود.  
رئیس اداره طرح های توسعه شهری و معماری 
راه و شهرسازی استان اصفهان بیان کرد: طرح 
کوکس، اولیــن گام در ایجاد تمرکز فعالیتهای 
طراحی و برنامه ریزی شــهری اصفهان بود که 
با توجه به غلبــه رویکرد جامع – ســاده، درک و 
برداشت مناسبی از شهر به مثابه یک سیستم 
باز و در تعامل با محیطی پویا که نیازمند برخورد 
وسیعی است نداشــت و از این رو برای مقابله با 
مسائل و مشکلات و زمینه ســازی رشد شهر به 
تدبیر و اصلاح فیزیکی )با تأکید بر شبکه بندی 
معابر شهری( بســنده کرد.   وی ادامه داد: پس 

از تأســیس وزارت آبادانی و مسکن در سال 
1343 و با گذشــته یک دهــه از تهیه 
طرح کوکس، به دلیل شتاب تغییرات 
در دهه چهل و نیاز به گسترش شهر، 
تهیه طرح جامع اول با رویکرد جامع – 

عقلایی در دستور کار قرار گرفت، 
این طــرح در واقــع اولین طرح 
شهرسازی اصفهان با کیفیت 

طرح هــای متــداول امروزی 

است که توسط مهندسین مشاور ارگانیک تهیه 
و در سال 1350 به تصویب رسید.   

هــنردان گفــت: ایــن را می تــوان طرحــی 
شــتاب زده توصیف کرد که هــدف عمده اش 
گسترش و رشد شهری بود و در عمل به واسطه 
عدم تحقق پیش بینی ها، فقدان انعطاف پذیری 
و مشــکلات نظام حقوقــی- اجرایــی در قالب 
نخستین طرح تفصیلی مورد بازنگری زودرس 
قرار گرفت؛ ازاین روی نخستین طرح تفصیلی 
اصفهان در سال 1353 توسط مهندسان مشاور 
ارگانیک و طرح و پژوهش تهیه شد.   وی عنوان 
کرد: این طرح با تهیه فهرســتی از مسائل حاد 
شهری و اولویت بندی آنها تجدیدنظر در طرح 
جامع مصوب 1350 را الزامــی اعلام کرد، هر 
چند این طرح نیز به گونه ای مسئله محور تهیه 
شــد و از تجارب تهیه طرح در 2 دهه قبل خود 
اســتفاده کرد و با اتکا به آخرین دستاوردهای 
علمی و تجارب دوران خویش، همزمان 2 مسئله 
حساس رشــد اقتصادی و برنامه های گسترده 
صنعتی و همچنین مسئله بهسازی و نوسازی 
شــهر اصفهان را مورد توجه قرارداد؛ اما با توجه 
به اینکه طرح تفصیلی اصفهان در دهه 50 تهیه 
شد و عملًا امکان حضور مشاور در دوره پایش و 
اجرای طرح که می توانست زمینه تحقق پذیر و 
اصلاح تدریجی طرح را فراهم سازد، میسر نشد.    
رئیس اداره طرح های توسعه شهری و معماری 
راه و شهرســازی اســتان اصفهان خاطرنشان 
کرد: بیش از ۶ دهه است که طرح های توسعه 
شهری به شکل امروزی برای کلان شهر اصفهان 
تهیه می شوند به طوری که از دهه 30 شمسی 
تاکنون ۶ طرح توســعه شهری شــامل 3 طرح 
جامع شهری )طرح های کوکس دهه 30، طرح 
ارگانیــک در دهه 50 و طرح جامــع در دهه 
۶0( و 3 طرح تفصیلی که آخرینِ آنها 
تهیه طرح بازنگری در طرح تفصیلی 
اصفهان مصوب ســال های 93 و 
94 اســت برای این شهر تهیه 

شده است.

داســتان تغییرات عمده اقتصــادی و فنّاورانه قرن 
بیستم را در یک روایت بزرگ و جسورانه و جاه طلبانه 
بیان می کند. دلانگ با جزئیات واضح و قانع کننده، 
انفجار بی ســابقه ثروت مادی را پس از سال 1۸۷0 
ترسیم می کند که استانداردهای زندگی را در سراسر 
جهان تغییر داد، بشریت را از قرن ها فقر رها کرد، اما 
به طور متناقض اکنون ما را با نابرابری بی سابقه، گرم 
شدن زمین و نارضایتی گســترده از وضعیت مواجه 
کرده اســت. چگونه قرن بیســتم طولانی نتوانست 
مدینه فاضلــه ای را ارائــه دهد که اجــداد ما معتقد 
بودند نتیجه اجتناب ناپذیر چنین رفاه مادی است؟ 
چگونه بشریت کمتر در راهپیمایی به سوی پیشرفت 
قرار گرفت تا اینکه در مســیر درست حرکت کند؟ و 
چه چیزی می توانیم از گذشته بیاموزیم تا به دنبال 

دنیایی بهتر باشیم؟ 
قبــل از ســال 1۸۷0، بشریت در فقر شــدید زندگی 
می کرد، با خزیدن آهسته اختراع که با افزایش جمعیت 
جران می شد. سپس یک تغییر بزرگ رخ داد: اختراع 
به سرعت به ســمت جلو حرکــت کــرد، توانایی های 
تکنولوژیکی ما را در هر نســل دو برابر کرد و اقتصاد را 
بارها و بارها متحول کرد. اجداد ما تصور می کردند که 
ما از چنیــن قدرت هایی برای ســاختن مدینه فاضله 
 اســتفاده می کردیــم. اما این طــور نبــود. زمانی که 
1۸۷0-2010 به پایان رسید، جهان در عوض شاهد 
گرمایش جهانی بود. رکود اقتصادی، عدم اطمینان و 

نابرابری؛ و رد گسترده وضع موجود! 
براد دلانگ، اقتصاددان به سوی آرمان شهر، داستان 
این انفجار بی ســابقه ثروت مــادی را روایت می کند، 
چگونه جهــان را متحول کرد، و چرا نتوانســت ما را به 
آرمان شهر برساند. با وســعت و جاه طلبی قابل توجه، 
نشــان می دهد که قرن گذشته کمتر یک راهپیمایی 

پیشرفت بوده است تا حرکت در مسیر درست!

درباره نویسنده  
J. Bradford DeLong، مورخ اقتصادی، استاد 
اقتصاد در دانشگاه کالیفرنیا، برکلی است. او در دوران 
دولت کلینتون معاون دستیار وزیر خزانه داری آمریکا 
بود. او یک وبلاگ اقتصادی پر خواننده می نویســد، 
اکنون در braddelong.substack.com. او در 

برکلی، کالیفرنیا زندگی می کند.

نقد و نظرها درباره کتاب:  
برد دلانگ به طرزی آموزنده و گیرا این داستان را بیان 
می کند که چگونه تمام رشد اقتصادی از سال 1۸۷0، 
اقتصــادی را در جهان ایجاد کرده اســت کــه امروزه 
ایده های هیچ کس درباره انصاف را برآورده نمی کند. 
ســفر طولانی به ســوی عدالت اقتصــادی و حقوق و 
فرصت های برابر برای همه ادامه خواهد داشت و ادامه 

خواهد داشت.
توماس پیکتی، نویسنده شماره 1 
نیویورک تایمز 

اگر می خواهید همین الآن گفتگــو در مورد تاریخ 
اقتصاد جهانی را دنبال کنید، باید کتاب خم شــدن 

به سوی آرمان شهر براد دلانگ را ببینید.
آدام توز، در نمایش عزرا کلاین

»تاریخ مجستریال... ســوالات درستی می پرسد و 
تاریخ بسیار مهمی را در این راه به ما می آموزد.« 

 پل کروگمن

مدت هاست که منتظر کار بزرگ تاریخ اقتصادی برد 
]دلانگ[ بودم.«

عزرا کلاین

کتابی که از دست نمی رود... نقطه قوت کتاب – و 
همچنین گســتره و عمق بی نظیر آن… این است که 
اثری از اقتصاد سیاسی اســت که رشته های مختلف 

ایده ها، هریــک، پولانی و کینز را 
در هم می پیچد... قطعاً یکی برای 

خواندن است.«
دایان. کویل

»اگــر می خواهیــد همین الآن 
گفتگــو دربــاره تاریــخ اقتصــاد 
جهانــی را دنبــال کنیــد، بایــد 
کتــاب »خــم شــدن به ســوی 
بــراد دلانــگ را   آرمان شــهر« 

ببینید.«
 آدام توز، در نمایش 
عزرا کلاین

»یک گزارش جامع استادانه... خواندن لذت بخش 
اســت. تعداد کمی از مورخان اقتصادی به این اندازه 
که به تاریخ سیاسی یا نظامی تسلط داشته باشند یا 
مهم تر از آن، به روشــنی و با چنین ذوقی در مورد این 

موضوعات بنویسند. 
لیاقات احمد، امور خارجه

»تاریخ اقتصادی جدید و عالی.« 
مایکل هیلتزیک، لس آنجلس تایمز

Zachary D. Carter, Dissent  - ».یک شاهکار«
خم شدن به سوی اتوپیا یک دستاورد چشمگیر است 
که با شوخ طبعی و سبک و تسلط هولناکی در جزئیات 

نوشته شده است. 
»جامع، زیبا نوشته شده، و خواندنی سرگرم کننده.« 
بررسی کتاب های لس آنجلس

دلانگ برشی از تاریخ را که انتخاب کرده است - »قرن 
طولانی بیســتم« از 1۸۷0 تا 2010 - عمیقاً بررسی 
می کند و او اغلــب با تندوتیز همراه بــا جزئیات تفکر 

برانگیز می نویسد.
دیلی تلگراف

»این یک کتاب درخشــان و مهم اســت. این کتاب 
تحلیلی بدیع و نافــذ ازآنچه نویســنده اش آن را »قرن 
طولانی بیستم« می خواند، ارائه می کند، دوره پیشرفت 
اقتصادی بی ســابقه ای کــه تقریباً در ســال 1۸۷0 
آغاز شــد و به گفته او، در ســال 2010 پایــان یافت. 
فراوانی مــادی بر بشریت سرازیر 
شد. نســل های پیشــین چنین 
ثروتی را تضمینی برای آرمان شهر 
می دانســتند. بااین حال، عصر 
پیشرفت مادی نه بــه یک مدینه 
فاضله، بلکه در سرزنش و اختلاف 
به پایان رسیده است. هیچ کتابی 
موفقیت ها و شکســت های این 
دوره خارق العــاده را بــا بینــش 
قابل مقایسه توضیح نداده است.« 
مارتین ولف، مفسر ارشد 
اقتصادی، فایننشال تایمز

رئیس اداره طرح های توسعه شهری و معماری راه و شهرسازی استان 
اصفهان مطرح کرد؛

آسیب شناسی طرح های توسعه شهری اصفهان 
پیش از انقلاب اسلامی

ستایش برای خم شدن به سوی اتوپیا

سرمایه مسکن اصفهان کجا می رود؟
نگاهی به کوچ سرمایه مسکن از اصفهان به شمال کشور

فولادسنگ مبارکه حامی  تولید ملی
در پنجمین جشنواره ملی حاتم 
از عملکــرد مدیرعامــل شرکت 
فولادسنگ مبارکه در حوزه تولید 

ملی تجلیل شد. 
به گزارش ایراسین، پنجمین 
جشنواره حاتم با هدف حمایت از 
تولید ملی و با همکاری معاونت 
آموزش، پژوهش و فناوری وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت، مرکز 
پژوهش هــای مجلس شــورای 
اسلامی و ســایر متولیان بخش 

حکمرانی اقتصادی در سالن همایش های صداوسیما برگزار شد.
جشنواره حاتم با تمرکز اصلی بر حمایت از تولیدات ملی و با حضور 
نهادهای دولتی، تشکل های اقتصادی و بیش از پانصد واحد برگزیده 
صنعت و اقتصاد کشــور بــا محوریت تولیــد و تــاب آوری اقتصادی 
واحدهای مولــد اقتصاد ایران برگزار شــد و از اقدامــات مدیرعامل 

شرکت فولادسنگ مبارکه در تولید ملی تجلیل به عمل آمد.

وزیر مسکن و شهرســازی نیجر در بازدید از 
خط تولید فولاد مبارکه گفت: از محصولات 
فولاد مبارکه در جریان عمران و شهرســازی 

نیجر استفاده خواهیم کرد.
سالیســو ســاهیرو آدامــو وزیر مســکن و 
شهرســازی نیجر که به در جریان بازدید از 
فولاد مبارکه اظهار کرد: خیلی خوشــحالم 
که شرایط گســترش روابط تجاری با کشور 
ایران فراهم شده است. او افزود: پروژه های 

عمرانی بسیار زیادی در نیجر مطرح و آماده پیاده سازی است، متاسفانه علی رغم وجود ارتباطات و 
مناسبت های سیاسی خوبی که بین 2 کشور ایران و نیجریه وجود داشته و دارد اما آن گونه که باید 
نتوانسته ایم از ظرفیت های موجود در توسعه دو کشور استفاده کنیم. وزیر مسکن و شهرسازی نیجر 
با بیان اینکه سیاســت گذاران و مسئولان دولت جدید نیجر بر گســترش روابط تجاری با جمهوری 
اسلامی ایران تأکید زیادی دارند، تصریح کرد: در بازدید امروز از فولاد مبارکه متوجه شدیم در فرایند 
اجرای پروژه های عمرانی و ساخت وساز نیجریه می توانیم از محصولات فولاد مبارکه استفاده کنیم و 

در ادامه این فرایند همکاری، به اهداف مشترک هر دو کشور دست یابیم.

فولاد ایرانی به آفریقا می رود
بازدید وزیر  شهرسازی نیجر  از خط تولید فولاد مبارکه 

محمدکاظم صباغی هرندی، مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد 
مبارکه گفت: طی دو سال گذشــته، صنایع بزرگ به منظور مشارکت 
در توسعه زیرســاخت های برق کشــور، کاهش ناترازی برق در زمان 
محدودیت و تأمین بخشی از برق مصرفی موردنیاز سرمایه گذاری های 
کلانی در حوزه احداث نیروگاه انجام دادند که در حال حاضر تعدادی 
از نیروگاه های راندمان بالا در صنایع بزرگ کشور ازجمله فولاد مبارکه 

راه اندازی شده و تعدادی نیز در مرحله تست و راه اندازی نهایی است.
وی تأکید کرد: با توجه به اینکه اکثر این نیروگاه ها از نوع سیکل ترکیبی 
بوده و در مرحله اول واحدهای گاز آن ها در مدار تولید قرار خواهند گرفت، 
بهره برداری از این نیروگاه ها در گرو تأمین گاز اســت و برای تولید برق 
توسط این نیروگاه ها و تحویل به شبکه سراسری لازم است گاز موردنیاز 
این نیروگاه ها مازاد بر سهمیه تعیین شده برای صنایع تأمین گردد و در 
سهمیه های در نظر گرفته شده توسط وزارت نیرو تعیین و توسط وزارت 
نفت برای نیروگاه ها لحاظ شــود. به گفته مدیر ارشــد خدمات فنی و 
پشتیبانی فولاد مبارکه، استفاده از گاز صنایع برای تولید برق در دوره 
محدودیت گاز منجر به کاهش قابل توجه تولید نســبت به سال های 
گذشته و غیراقتصادی شــدن احداث نیروگاه توســط صنایع خواهد 

شــد. صباغی هرندی اظهار کرد: در حال حاضر راندمان نیروگاه های 
راه اندازی شده توسط صنایع از متوسط راندمان نیروگاه های کشور بیشتر 
است و به منظور اســتفاده بهینه از گاز و مدیریت مصرف گاز در بخش 
نیروگاهی، لازم است بهره برداری از نیروگاه های راندمان بالا در اولویت 
قرار گیرد. وی گفت: در صورت عدم تخصیص ســهمیه گاز جدا برای 
نیروگاه های صنایع، گازی که پیش از این برای تولید محصول استفاده 
می شد اکنون برای تولید برق و توزیع در شبکه سراسری استفاده شود که 
موجب عدم نفع تولید قابل توجه نسبت به سال های گذشته برای صنایع 

خواهد شد و بدون شک قیمت تمام شده تولید را افزایش خواهد داد.

بهره برداری از نیروگاه برق سهمیه گازی می خواهد 

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه، در جلسه اختتامیه 
ارزیابی تعالی سازمانی این شرکت  ضمن قدردانی از زحمات 
اعضای تیم ارزیابی و مشارکت و همراهی کارکنان شرکت در این 
فرایند گفت: ارزیابی انجام  شده و نگاه واقع بینانه تیم ارزیابی 
فرصت های بهتری را برای یادگیری و تعالی فراهم آورده است. 
امیدواریم بتوانیم با به کارگیری یافته های تیم ارزیابی در مسیر 

تعالی هرچه بیشتر سازمان گام برداریم.

الگو بودن سازمان متعالی با مدیران تاثیرگذار   
وی تصریح کرد: وقتــی صحبت از الگوی ملــی بنگاه داری 
اســت، مهم ترین مؤلفه تأثیرگذار الگو بودن رهران ســازمان 
است. سازمان متعالی باید رهرانی الگو داشته باشد تا بتوانند 
ســازمان را به عنوان یک الگو به جامعه معرفــی کنند و به طور 
مشــخص، امروز ما بر تحقق این راهرد در فولاد مبارکه تمرکز 

کرده ایم.
 مدیرعامــل فولاد مبارکه گفــت: در جریان انجــام ارزیابی، 
سازمان به انسجام و زبان مشترک می رســد و در مسیر تحقق 
اهداف بــه همدلــی مضاعفی دســت می یابــد و پــس از آن 
ایــن رفتارها را بــه فرهنگ کاری و ســازمانی مبــدل می کند. 
خوشــبختانه بازخوردهایی که از همکاران در جریان برگزاری 
فرایند ارزیابــی گرفتیم حاکی از آن اســت که ایــن راهردها 

بحمدالله در سازمان اجرا شده است.

در کنار هم بودن برای رســیدن به یک هدف مشترک و   
ایجاد انگیزش و آموزش، هدف اصلی ما از حضور در فرایند 

ارزیابی بوده است
وی عنوان کــرد: فــارغ از نتایــج ارزیابی، از یک ســو، دفاع 
منسجم و ســازمان یافته  از رویکردها و اهداف سازمان در طول 
یک هفته انجام فرایند ارزیابی و از ســوی دیگــر، در کنار هم 
بودن برای رســیدن به یک هدف مشــترک و ایجاد انگیزش و 
آموزش را می توان اهداف اصلی ما از حضور در فرایند ارزیابی 
دانست که بســیار ارزشمند اســت و به نظر می رسد با توجه به 
گزارش های واصله تا حدود زیادی در مســیر تحقق این هدف 

به توفیق رسیده ایم.
طیب نیا خاطرنشان کرد: شرکت کردن در فرایند جایزه نشان 
می دهد در جایگاهی قرار داریم. اینکه یک تیم حرفه ای، با ملاک 
و معیارهای فراملی، نقاط قوت و قابل بهبود ســازمان را بررسی 
می کند، مسلمًا در تعالی ســازمان مؤثر است. گزارش ارزیابان 
محترم نیز نشان می دهد فولاد مبارکه در ایجاد شورونشاط در 
جامعه، نقش مهمی داشته و این نکته ای است که ما به درستی 
طی یکی دو سال اخیر با قوت در دستور کار خود قرار داده ایم 
و اساساً یکی از رســالت های خودمان را تزریق امید و نشاط به 

جامعه تعریف کرده و آن را مورد تأکید قرار داده ایم.
وی در همین زمینه خاطرنشــان کرد: باید بــا همت و تلاش 
مضاعف به دستاوردهای ارزشمندتری برای کشور دست یابیم 
و در پی آن، اتفاقات خوبی را که در مجموعه حاصل می شود به 

جامعه منتقل کنیم.
طیب نیا با اشاره به بازدید مســئولان و اقشار مختلف کشور 
از فولاد مبارکه گفت: نگاه افــراد قبل از حضور در فولاد مبارکه 
نسبت به بعد از بازدید از این دستاورد ارزشمند صنعتی کشور به 
شکل قابل ملاحظه ای متفاوت است؛ تاجایی که بازدیدکنندگان 
خود را به عنوان ســفیری برای اطلاع رســانی این دســتاوردها 

مسئول می دانند.

انجام ارزیابی شرکت فولاد مبارکه توسط 6 نفر از ارزیابان   
مجرب ســازمان مدیریت صنعتی ایران از تاریخ 26 تا 30 

آذرماه با برگزاری 35 جلسه
همچنین محمــد ناظمی، معــاون تکنولوژی فــولاد مبارکه 
به ارائه گزارشــی از فرایند ارزیابی پرداخت و خاطرنشــان کرد 
ارزیابی شرکت فولاد مبارکه توســط ۶ نفــر از ارزیابان مجرب 
ســازمان مدیریت صنعتی ایــران از تاریخ 2۶ تــا 30 آذرماه با 
برگزاری 35 جلسه و با مشــارکت کارکنان بخش های مختلف 
سازمان انجام شد. در طی این ارزیابی، علاوه بر خطوط تولیدی 
شرکت، از مهم ترین پروژه های عملیاتی شرکت، نظیر نورد گرم 
شماره 2 و نیروگاه 900 مگاواتی سیکل F، مراکز نوآوری شرکت 
در دانشگاه صنعتی اصفهان، برخی پروژه های در حال ایجاد 
با همراهی شرکت هــای دانش بنیان و ورزشــگاه نقش جهان 

بازدید شد.

داوود ادایی، ارزیاب ارشد جایزه ملی تعالی سازمانی:
در فولاد مبارکه هنر مدیریتی بر منابــع و دارایی ها غلبه   

کرده است
صمیمانه از تمامــی تلاش ها، همکاری هــا و همراهی های 
مدیران و کارکنان فولاد مبارکه با تیــم ارزیاب در جریان انجام 

ارزیابی سپاسگزارم.
شرکت فولاد مبارکه برای ارزیابی خود، حدود 9 ماه است که 
در این فرایند قرار گرفته و خود را تجهیز کرده است. تلاش کردیم 
که این ارزیابی در شأن شرکت بزرگ فولاد مبارکه انجام شود و 
یافته های تیم ارزیابی بتواند شرکت را در برداشتن گامی بلندتر 

به سوی تعالی بیشتر رهنمون باشد.
در جریان بازدید از فولاد مبارکه مشــاهده کردیم که به واقع 
هنر مدیریتی بر منابع و دارایی ها غلبه کرده اســت. غلبه هنر 
مدیریتی بر منابع، سطح بلوغ سازمانی را نشان می دهد و یک 

قابلیت فراتر از تصور ایجاد می کند.

دغدغه مدیران فولاد مبارکه، خلق فردایی بهتر  
در این دوره، سبک ارزیابی فولاد مبارکه از سوی تیم ارزیابی 
با سایر ادوار متفاوت در نظر گرفته شــده بود و طی آن، حرکت 
سازمان در مسیر سند چشم انداز نسبت به سایر موارد، بیشتر 
مورد پیگیری و واکاوی قــرار گرفت و درنهایــت به یک گزارش 
اســتراتژیک منجر شــد. در فولاد مبارکه افراد و استعدادهای 

فراوانی وجــود دارند که با مفاهیم بنیادیــن و روز دنیا در حوزه 
تعالی آشــنا هســتند و فعالیت های منحصربه فردی را در این 
زمینه شروع کرده اند. به طورکلی، سبک رهری در فولاد مبارکه 
به گونه ای است که همدلی، روحیه یادگیری در کمال تواضع، 
برنامه های قســمت های مختلف برای تحقق سند چشم انداز 
شرکت و باور همــه مدیران و کارکنان به ایــن راهردها دارند و 

دغدغۀ خلق آینده بهتر برای کشور بسیار قابل لمس بود.
یکی دیگــر از مهم ترین مواردی کــه در فــولاد مبارکه دیده 
می شــود این اســت که فولاد مبارکه بــا بزرگ تر شــدن خود 
مفاهیمی از قبیل تحول دیجیتال، معماری سازمانی، مدیریت 
دانش، زیست بوم نوآوری و فناوری، اســتراتژی برند، تمرکز بر 
تولید محصولات ویژه با ارزش افزوده بیشتر، خروج از استراتژی 
تولید محصــولات تجاری و تغییــر در مفاهیــم و پارادایم های 
مشتری مداری، سرمایه گذاری های خطرپذیر، افزایش نشاط 
در سازمان و امیدآفرینی در جامعه را تعریف کرده است. اینکه 
در فولاد مبارکه بسیاری از امور بر اساس مطالعات روز دنیا و با 
استفاده از مقاله های به روز جهانی مطرح و عملیاتی می شود 
بسیار ارزشمند است و همه این موارد می تواند زمینه پیشرفت 

تصاعدی برای فولاد مبارکه ایجاد کند.
فــولاد مبارکه در خصــوص چالش هــای پیــش روی خود و 
به طورکلی صنعت فولاد کشور ازجمله حمل ونقل، مواد اولیه، 

برق، گاز و آب نیز حرکت های خوبی داشته و دارد.

مدیرعامل فولاد مبارکه:  

مدیران؛ راهبران الگوی ملی بنگاه داری 

بنابر اعلام معاون بهره برداری فولاد مبارکه، از ابتدای سال 
جاری تــا پایان آبان مــاه، علی رغم همــه محدودیت ها در 
حوزه های انرژی و مواد، میزان تولید کمّی و کیفی نواحی 

مختلف فولاد مبارکه فراتر از برنامه محقق شده است.

غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه، ضمن 
اعلام این خر تصریح کرد: شرکت فولاد مبارکه از فروردین تا 
پایان آذرماه سال 1402 در سایه الطاف الهی و با برنامه ریزی 
دقیق و همت کارکنان خود توانســته اســت در تولید آهن 

اســفنجی، فولاد خام، کلاف گرم و سرد فراتر از برنامه های 
ترسیم شده به اهداف تولید دست یابد. وی گفت: در بخش 
آهن اســفنجی در هشــت ماهه منتهی با آبان ماه بالغ بر 5 
میلیون و 400 هزار تن آهن اســفنجی تولید شده است که 
نه تنها تحقق 103 درصدی برنامه را به همراه داشته، بلکه از 
میزان تولید مدت مشابه سال قبل نیز فراتر رفته است. سلیمی 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت: تولید تختال در بازه 
زمانی یادشده با تحقق 105 درصدی برنامه ها از 5 میلیون 
و 200 هزار تن فراتر رفتــه و در حوزه کلاف گرم نیز شــاهد 
بالغ بر 3.۷ میلیون تن تولید و تحقــق 110 درصدی برنامه 
هستیم. وی در ادامه افزود: در بخش کلاف سرد نیز با تحقق 
103 درصدی برنامه ها بالغ بر یک میلیون تن محصول تولید 
شده و توانسته ایم به اهداف از پیش تعیین شده دست یابیم. 
معاون بهره برداری فولاد مبارکه تصریح کرد: در سایر خطوط 
تولید فولاد مبارکه نیز نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 
قابل توجهی داشته ایم و اگر در برخی موارد به ندرت شاهد عدم 
تحقق اهداف هستیم، عمدتاً به دلیل محدودیت های انرژی 
و انجام عملیات توقف ها و انجام تعمیرات سالانه بوده است. 
وی در ادامه تصریح کرد: تمامی موفقیت های کسب شده از 
ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، علی رغم محدودیت های 
شدید در حوزه انرژی به ویژه کمبود برق قابل توجه در فصل 
تابستان میسر شده است. نکته حائز اهمیت این است که 

محدودیت برق امسال با به سال های گذشته کاملًا متفاوت 
و شدیدتر بود؛ به نحوی که هیچ سالی در شهریورماه همانند 
ســال 1402 با محدودیت مصرف ۷0 تــا ۸0 درصدی برق 
مواجه نبودیم. بنابر اظهارات سلیمی، اگرچه فولاد مبارکه در 
تابستان از برنامه تولید عقب افتاد؛ اما خوشبختانه با تمهیدات 
اتخاذشده و تلاش همکاران در ماه های مهر و آبان، این افت 
تولید به نحو شایسته ای جران شده است؛ تا جایی که اکنون 
هم از اهداف هشت ماهه و هم نسبت به مدت مشابه سال قبل 

در بخش تولید فولاد خام جلوتر هستیم.

بازدهی کیفی،  قریب به صد در صد  
وی در ادامه تصریح کرد: افزایش میــزان تولید فولاد در 
فولاد مبارکه خوشبختانه با افزایش و رشد کیفی محصولات 
همراه بوده است و تا امروز که در آذرماه به سر می بریم، بازده 
کیفی محصولات شرکت در بالاترین میزان خود قرار دارد و 
نسبت به برنامه نیز با رسیدن به عدد غرورآفرین 92.۷۶ درصد 
رسیده ایم که نسبت به ماه ها و سال های اخیر بی سابقه بوده 

و در این حوزه نیز از هدف گذاری جلوتر هستیم.

از دست رفتن فرصت تولید 700 هزار تن محصول   
در گروه فولاد مبارکه به دلیل محدودیت مصرف برق

وی در خصوص محدودیت هایی که فــولاد مبارکه با آن 

مواجه است گفت: متأســفانه فقط در شرکت فولاد مبارکه 
محدودیت مصرف برق در ماه های خرداد تا شهریور باعث از 
دست رفتن فرصت تولید ۶20 هزار تن فولاد خام شده است؛ 
این در حالی است که در گروه فولاد مبارکه این عدد از ۷00 
هزار تن فراتر رفت. نکته حائز اهمیت این است که این میزان 
از دست رفتن تولید در کشور ما به اندازه کل تولید سالانه یک 

کارخانه یا پلنت هست.
سلیمی در همین زمینه گفت: در مجتمع فولاد سبا نیز 
به دلیل همین محدودیت ها شــاهد از دســت رفتن تولید 
44 هزار تن کلاف گرم بودیم و در بخش آهن اسفنجی هم 
با بیش از 100 هزار تن کاهش تولید مواجه شدیم. اگرچه 
خوشبختانه این میزان کاهش ها همان گونه که اشاره شد 
با تلاش و همت همکاران و برنامه ریزی های بهینه جران 

شده است.

آغاز محدودیت گازی از 20 آذر   
وی در ادامه ســخنان خــود به محدودیت هــای در نظر 
گرفته شده برای مصرف گاز در خطوط تولید فولاد مبارکه 
اشــاره کرد و گفت: متأســفانه محدودیت مــصرف گاز از 
20 آذرماه آغاز شده و می تواند تولید آهن اسفنجی و سایر 
بخش های شرکت را تحت تأثیر قرار دهد. امیدواریم بتوانیم 
با تعاملات لازم با مســئولان اداره های گاز و ســازمان برق 

این محدودیت ها را به گونــه ای مدیریت کنیم که به تولید 
خدشه ای وارد نشود.

گروه فولاد مبارکه دارنده  یک سوم تولید فولاد کشور   
معاون بهره برداری فولاد مبارکه عنــوان کرد: به طورکلی 
همان گونه که اشاره شد، تولید در هشت ماهه سال 1402 
در گروه فولاد مبارکــه از شرایط مطلوبی برخوردار اســت و 
خوشــبختانه با تلاش های صورت گرفته و جــران کاهش 
تولیدها شرایطی فراهم شده که با سهم 33 درصدی گروه فولاد 
مبارکه در تولید فولاد کشور، همچنان کشور عزیزمان ایران 
در رده دهــم بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد جهان جایگاه 
خود را تثبیت نموده است. بنابر اظهارات معاون بهره برداری 
فولاد مبارکه، خوشبختانه این شرکت برای حصول این اهداف 
برنامه های بســیار خوبی تدوین کرده و در دست اجرا دارد. 
اگرچه محدودیت های موجود در حوزه های انرژی مواد و به ویژه 
حمل ونقل ریلی و جاده ای و همچنین محدودیت های موجود 
در حوزه های ارزی و بعضاً بخشنامه های دستوری می تواند بر 
روند تولید فولاد کشور تأثیرگذار باشد، خوشبختانه تاکنون 
این مشــکلات و محدودیت ها مدیریت  شــده و توانسته ایم 
در ســایه الطاف الهــی و زحماتی که همــکاران در تمامی 
بخش های تولید پشتیبانی و ستاد متحمل می شوند ازنظر 

کمّی و کیفی به رشد قابل قبولی دست یابیم.

معاون بهره برداری فولاد مبارکه:

جلوتر از برنامه ها حرکت می کنیم



تذهیب و امیدهای روشن به آینده
یــک هنرمند تذهیــب کار گفــت: ثبت 
جهانی تذهیب از سوی یونسکو امید به 
آینده ای روشــن را در دل هنرمندان این 
حوزه زنده کرده اســت. ما تذهیب کاران 
امیدواریــم که بــا برنامه ریزی درســت و 
هوشــمندانه و فعالیت مــداوم روزهای 

روشن تری را نیز پیش روی خود ببینیم.
یکی از هنرهای وزین و چشــم نواز و 
ظریف ایرانمان یعنی تذهیب، به تازگی 
با جلب نظــر جهانیان و به نــام یکی از 
عناصر میــراث فرهنگــی ناملموس از 

سوی یونســکو ثبت جهانی شــده اســت. در این خصوص، فرزانه)زهرا( 
جعفری، تذهیب کار شهر اصفهان که از سال 13۷۸ شمسی فعالیت هنری 
خود را آغاز کرده است، او در پاسخ به اینکه تذهیب چه هنری است و آیا در 
دنیا تعریف یکسانی از آن وجود دارد، گفت: واژه تذهیب به معنی زرگرفتن 
و زراندودکردن اســت. هنر تذهیب نیز به مجموعه ای از نقش های بدیع و 
دلنشین می گویند که مذهبان با هدف زیباسازی قطعات خوشنویسی آن 

را اجرا می کنند.
این مدرس دانشگاه که در رشته نگارگری و تذهیب از سازمان فنی و حرفه ای 
دارای درجه عالی است، ادامه داد: وقتی از پیوند تذهیب با خوشنویسی سخن 
می گوییم، به این معنا نیست که هنر موردنظرمان به طور مستقل جایگاه و هویتی 
نداشته باشد. تذهیب می تواند به تنهایی هنری »کامل و فاخر و خلق کننده 
معنا« به شمار آید. معنی تذهیب در فرهنگ های گوناگون نیز یکسان است و 
کاربردی مشابه دارد. هرچند برخی ناهمگونی ها در بین کار هنرمندان جهان 

دیده می شود که برآمده از تفاوت های فرهنگی ملت هاست.
این هنرمند که از آکادمی روم مدرک کاغذسازی دریافت کرده و تألیف کتاب 
»رؤیای نقش و رنگ« را نیز در کارنامه خود دارد، با نیم نگاهی به تاریخ تذهیب 
بیان کرد: تذهیب تاریخی پرفرازوفرود را پشت سر گذاشته است، البته با وجود 
این پســتی و بلندی ها هرگز از میان رفته. به کوشش و همت تذهیب کاران و 
دوستداران و حامیان این هنر هیچ گاه به فراموشی سپرده نشده و طوری جایگاه 
خود را در مقام هنری اصیل حفظ کرده که امروزه شاهدیم از سوی یونسکو ثبت 

جهانی می شود.

رؤیاها و راه دشوار هنروری  
تذهیب کار کشورمان که در جشنواره های مختلف به کسب رتبه های برتر موفق 
شده است، در خصوص جایگاه تذهیب کاران ایرانی و از جمله هنرمندان اصفهانیِ 
این رشته در عرصه بین المللی توضیح داد: متأسفانه امروزه هنر تذهیب مانند 
بیشتر صنایع دستی، در مقایسه با گذشته جایگاه نازل تری پیدا کرده که متأثر از 
علل و دلایل گوناگونی است. مهم ترین آن کمترشدن توانایی و تخصص هنرمندان 
و تولیدکنندگان در امر صادرات است. از طرفی دیگر، تدوین نشدن برنامه ای کارآمد 
و دقیق و شفاف که هنر ایرانی را به جهانیان معرفی کند، بر این ضعف اثرگذار بوده. 
به علاوه، هزینه های شرکت در نمایشــگاه ها و رویدادهای جهانی برای هنرمند 
ایرانی بسیار گران تمام می شــود و ازاین رو کمتر در عرصه های بین الملل زمینه 

دیده شدن دارد.
هنرمند مذهب شــهرمان که تاکنون در نمایشــگاه های انفرادی و گروهی 
مناطقی چون دوحه قطر، کلمبو سریلانکا و تلمسان الجزایر شرکت کرده، درباره 
تأثیرات و پیامدهای ثبت جهانی تذهیب در ارتقای این هنر این گونه ذکر کرد: 
ثبت جهانی تذهیب از سوی یونسکو امید به آینده ای روشن را در دل هنرمندان 
این حوزه زنده کرده است. ما تذهیب کاران امیدواریم که با برنامه ریزی درست 
و هوشمندانه و فعالیت مداوم روزهای روشن تری را نیز پیش روی خود ببینیم. 

دستیابی به موفقیت های بزرگ تر آرزوی همه مذهبان است.
این مدرس تذهیب به مسئولیت تصمیم گیرندگان و مردم در برابر این ثبت 
جهانی هم اشاره کرد و گفت: مسئولان بدون تردید باید از هنرمندان حمایت 
کنند تا این گروه بتوانند آثاری بیشتر و با عیاری بالاتر و شایسته به هنر کشورمان 
و جهان تقدیم کنند. بســیار اهمیت دارد که مدیران این عرصه به هنرمندان 
امتیازاتی ویژه بدهند تا در معرفی و نمایش آثار خود در کشورهای دیگر و در دل 

فرهنگ های گوناگون دنیا موفق شوند.
جعفری در ادامه صحبت های پایانی خود و در رابطه با نقش مسوولان و مردم 
تأکید کرد: بسیار ضرورت دارد که از سطوح پایه و در مدارس، کودکان را با انواع 
هنرهای ایرانی آشنا کنند. باید به طور جدی در این عرصه فرهنگ سازی صورت 
گیرد. اما درباره نقش مردم باید بگویم همواره حامی هنرمندان بوده اند و از این 

پس هم حمایت خود را از هنروران ایرانی نشان خواهند داد.
منبع: ایسنا

پروژه تعمیرات اساسی دیوار بتنی تَل سرباره کوره بلند شماره 1 و 2
تعمیرات اساسی کوره بلند جلوتر از زمان بندی

 محمد روشن ضمیر فورمن کارگاه سرباره بخش کوره بلند با اعلام این خر گفت : دو کارگاه 
دانه بندی سرباره و دو کارگاه تَل از جمله بخش های کوره بلند شماره 2 محسوب می شوند که 
تخلیه کامل پاتیل های سرباره کوره بلند و عودت آن ها به کوره جهت حفظ روند تولید در این 

قسمت انجام می گیرد.
وی افزود : زمانی که صحبت از تَل سرباره می شود عملًا اشاره به دیوار تَل است که باید 
مقاومت در برابر سوختگی با مواد مذاب و تحمل لوکوموتیو به اضافه پاتیل های حمل سرباره 
به هنگام تخلیه را داشته باشد لذا استحکام آن بسیار مهم است و با توجه به اینکه در حالت 
نرمال نیاز است هر دو تَل آماده به کار باشند می بایست در کمترین زمان و با بهترین کیفیت 
بازسازی و در مدار تولید قرار گیرند.  روشن ضمیر با اشاره به اینکه در حالت نرمال کوره بلند، 
یکی از تَل ها همیشه به تخلیه مذاب و تَل دوم به تخلیه و بارگیری سرباره سرد شده اختصاص 
دارد، افزود : در زمان تعمیرات اساسی که تَل شماره 2 در حال اجرا است عملًا 50 درصد 
کارگاه تحت تعمیر اساسی است که در تَل شماره 1 می بایستی به طور همزمان عملیات 
تخلیه مذاب جمع آوری و بارگیری انجام شود. در این خصوص با تمهیدات بعمل آمده و لطف 
خداوند هم اکنون که پانزدهمین روز از تعمیرات اساسی می باشد تا کنون هیچ گونه حادثه 
تجهیزاتی و انسانی نداشتیم و فرایند تخلیه مذاب و بارگیری سرباره و تعمیرات اساسی در 
حال اجرا می باشد. وی از معاونت بهره برداری، مدیریت بخش کوره بلند و همکاران مدیریت 
نت راه و ساختمان، نت مکانیک، امور فنی و برنامه ریزی تولید، مدیریت راهری ، راه آهن 
و ایمنی و آتش نشــانی که در این زمینه کمال همکاری را داشتند، تشکر و قدردانی کرد. 
هادی محرابی تکنیسین مکانیک کوره بلند نیز ادامه داد : در این طرح بازسازی تَل سرباره، 
نفرات مکانیک برای دیواره های سرباره ابتدا برش کاری میلگردهای ضایعاتی و پس از آن 
تخریب برش کاری آنها را انجام دادند و چک پلیت ها و صفحه های زیر ستون ها را جوش 
کاری و آماده نمودند، همچنین برای مونتاژ ستون ها این میلگردها و چک پلیت ها را آماده 
سازی کردند.   محمود محمدی فورمن مدیریت راهری ماشین آلات نیز گفت : با توجه به 
درخواست مدیریت کوره بلند در خصوص تخریب دیوار بتی سرباره کوره دو، بیل مکانیکی و 
مکانیزم مورد نیاز شامل دو عدد بیل 220 کوماتسو و ... در دو شیفت بدین منظور فعال بودند 
و این تخریب مطابق با گراف زمان بندی انجام گرفت و همچنین ضایعات به محل مورد نظر 
منتقل گردید. جعفر نوروزی مهندس عمران و سازه در مدیریت امور فنی و برنامه ریزی تولید 
نیز گفت : با توجه به شرایط خورندگی این محیط، دیواره تل سرباره چند سال یک بار نیاز به 
بازسازی دارد که در این راستا مدیریت های امور فنی و برنامه ریزی تولید و کوره بلند طرحی 
را ارائه نمودند و پروژه از یکم آذرماه آغــاز گردید. وی افزود : این پروژه هم اکنون از پیشرفت 
40 درصدی و جلوتر از گراف برخوردار است و امیدواریم در طرح فعلی این دیوار از استحکام 
بالاتری برخوردار شود. مجتبی رجب زاده فورمن عمران و نظارت بر پیمان های مدیریت نت 
راه و ساختمان نیز گفت : در خصوص تخریب این دیواره، محاسبات و احجام لازم مشخص 
گردید و از یکم آذرماه عملیات خاکرداری و تخریب بر اساس گراف زمان بندی آغاز شد و 

انشاا... این طرح بدون مشکل و در زمان مقرر به پایان می رسد.

جلسه کمیته اضطرار شرایط آلودگی هوای اصفهان 
به میزبانی ذوب آهن تشکیل شد

جلسه کمیته اضطرار شرایط آلودگی هوای اصفهان  با حضور منصور شیشه فروش مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری اصفهان  ، مهدی کوهی مدیرعامل و جمعی از مسئولین ذوب 
آهن اصفهان ، بابک صادقیان رئیــس اداره امور آزمایشــگاه های اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان اصفهان ، فاطمه محمدی رییس اداره محیط زیست و حشمتی رئیس اداره گاز 
شهرستان لنجان در ذوب آهن برگزار شد و در پایان از بخش های مختلف خط تولید این مجتمع 

عظیم صنعتی از جمله کوره بلند و کک سازی بازدید به عمل آمد .
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان در این نشست گفت : جلسه کمیته اضطرار 
آلودگی هوا بدون اطلاع قبلی در ذوب آهن اصفهان به منظور بررســی اقدامات این شرکت 
در راستای کاهش آلایندگی برگزار شد و پس از این جلسه به انتخاب خودمان از بخش های 
مورد نظر بازدید کردیم. وی افزود : این شرکت برنامه ریزی کوتاه مدت و بلندمدتی برای انجام 
اقدامات زیست محیطی دارد که در بخش های فولادسازی ، کک سازی ، کوره بلند و سایر 
بخش های خط تولید با مشارکت شرکت های دانش بنیان در حال انجام است تا در بازه زمانی 
مشخص به شرایط مطلوب زیست محیطی دست پیدا کند . شیشــه فروش اظهار داشت : 
این شرکت به منظور کنترل آلایندگی در فصل پاییز به میزان ۸0 هزار تن تولید ماهانه خود را 
کاهش داده است و سیستم پایش آنلاین آلایندگی که به صورت برخط با سازمان محیط زیست 
در ارتباط است ، در ذوب آهن اصفهان فعالیت می کند . وی افزود : استاندارد سازی سیستم 
حمل و نقل و بهره گیری بیشتر از حمل و نقل ریلی از دیگر برنامه های ذوب آهن اصفهان است 
که نقش مهمی در کاهش آلایندگی دارد . شیشه فروش گفت: در خصوش مشکلی که 14 
آذرماه در کوره بلند ذوب آهن نیز پیش آمد و منجر به ایجاد غبار اضافی گردید، بررسی فنی 
شد و مقرر شد اقدامات لازم برای تکرار نشدن این حادثه انجام شود . مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری اصفهان اظهار داشت : بر اساس طرح جامع زیست محیطی سال گذشته مقرر شد 
از صندوق ملی محیط زیست و صندوق توسعه ملی ، جهت اجرای پروژه های زیست محیطی 
، حمایت لازم از ذوب آهن اصفهان صورت گیرد . مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
گفت: شب گذشته نیز کمیته اضطرار شرایط آلودگی هوای اصفهان در نیروگاه شهید منتظری 
برگزار شد و مقرر شد اقدامات زیست محیطی در بازه زمانی مشخص در این نیروگاه انجام شود. 
فاطمه محمدی، رییس اداره محیط زیست شهرستان لنجان نیز گفت: هفته ای حداقل دو 
مرتبه از ذوب آهن اصفهان بازدید داریم و شرایط آن به صورت هفتگی رصد می شود . نتایج این 
بازدید ها به مدیریت ایمنی ، بهداشت و محیط زیست ذوب آهن گزارش می شود تا اقدامات 
لازم را انجام دهند . وی اظهار داشت: در شرایط اضطرار آلایندگی هوا ، از ذوب آهن انتظار 
داریم اقدامات لازم را به صورت مستمر پیگیری نماید. در این راستا با همه صنایع شهرستان 
مکاتبه داشتیم تا فعالیت خود را متناسب با شرایط زیست محیطی منطقه کاهش دهند.مهدی 
کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این جلسه با اشاره به اینکه محیط زیست همواره اولویت 
اول این مجتمع عظیم صنعتی است، گفت : ذوب آهن اصفهان در آستانه 53 سالگی است، 
صنعتی مادر که در اقصی نقاط کشور هموطنان عزیزمان از آن ارتزاق می کنند. وی ادامه داد 
: ذوب آهن پروژه های متعددی را در سه بخش آب، خاک و هوا اجرا نموده و در دست اجرا دارد 
تا از این طریق تولید ســبز را در کنار رعایت مسائل زیست محیطی به انجام رساند. گزارش 
اقدامات ذوب آهن به صورت مستمر به سازمان محیط زیست استان، ستاد مدیریت بحران 
استانداری و سایر دستگاههای نظارتی ارائه شده است. مدیرعامل ذوب آهن اظهار داشت : 
بر اساس طرح جامع زیست محیطی ، اقدامات ذوب آهن اصفهان برای دست یابی به شرایط 
مطلوب در 3۸ محور برنامه ریزی شده اســت که 1۶ محور آن انجام شده و به تایید سازمان 
محیط زیست استان نیز رسیده است . سایر موارد نیز در حال انجام است و 5 محور دیگر نیز تا 
پایان امسال به اتمام می رسد . وی تصریح کرد : در این راستا از تیرماه با معاونت علمی ریاست 
جمهوری مذاکرات و جلسات متعددی داشــته ایم و درخواست نمودیم از بین شرکت های 
دانش بنیان صاحب صلاحیت  شرکت های موفق را برای اجرای این پروژه ها به ما معرفی کنند.

بازدید هیئت سیاسی و اقتصادی قاره آفریقا از ذوب آهن اصفهان
توسعه همکاری و تعامل اقتصادی و تجاری با ایران 
هدف از سفر هیئت سیاسی و اقتصادی قاره آفریقا

وزیر شهرسازی کشور نیجر در رأس هیاتی از فعالان اقتصادی و صنعتی قاره آفریقا و همچنین 
سفرای کشورهای نیجر، غنا، ساحل عاج، کنیا، سنگال، مالی، بورکینافاسو، زیمباوه و گینه 
با حضور در ذوب آهن اصفهان ، ضمن بازدید از خط تولید با مدیرعامل و تنی چند از مسئولین 
این مجتمع عظیم صنعتی دیدار و گفتگو کردند .  این هیات سیاسی و اقتصادی در راستای 
برنامه های دولت سیزدهم مبنی بر شناسایی فرصت های تجاری بین کشورهای قاره آفریقا 
و ایران به اصفهان سفر کرده و بازدید از صنایع ایران بخشــی از برنامه این سفر است .  وزیر 
شهرسازی کشور نیجر در این دیدار گفت : هدف از این سفر و بازدید ، توسعه همکاری و تعامل 
اقتصادی و تجاری با ایران است که امیدوارم نتیجه آن ، امضای قراردادهای اقتصادی و تجاری 
باشد .  وی افزود: در این بازدید ، کیفیت فنی و توانایی ایران را از نزدیک مشاهده کردیم و این امر 
ما را به توسعه همکاری ها ترغیب کرد .  مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان نیز گفت : 
این مجتمع عظیم صنعتی با برخورداری از 53 سال تجربه ، هم اکنون توانایی تولید محصولات 
صنعتی و خاص را دارد و 40 درصد از محصولات خود را صادر می کند.  وی افزود : این شرکت در 
سه محور پیشران توسعه ایران است و توسعه حمل و نقل ریلی را با تامین ریل خطوط بین شهری 
و مترو رقم زده است . کوهی اظهار داشت : این مجتمع عظیم صنعتی با تولید تیرآهن های بال 
پهن نقش خود را به عنوان پیشران صنعتی شدن ساختمان سازی در ایران ایفا کرده است . 
افزایش سرعت ساخت و ساز ، افزایش ایمنی و کاهش قیمت تمام شده که حاصل کاهش زمان 
پروژه های ساختمان سازی است از جمله مزایای اصلی استفاده از این محصولات ذوب آهن 
اصفهان است .  وی گفت : در کنار تامین نیاز ریلی کشور و صنعت ساختمان به مقوله تولید 
آرک های معدنی نیز ورود کردیم که این محصول در گشودن جبهه های کاری و ایمن سازی 
معادن نقش کلیدی دارد. مدیرعامل ذوب آهن ابراز امیدواری کرد این بازدید منجر به گسترش 
همکاری های تجاری و اقتصادی با کشور نیجر و دیگر کشورهای آفریقایی از جمله در زمینه 

صادرات محصولات و صادرات خدمات مهندسی شود .
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طلبکـار بزرگ
داریوش مجد: از آن زمان که استخدام دولتی محدود شد، قانون خدمات کشوری هم به 
حاشیه رفت. حدود دو دهه قبل، مقوله کار و استخدام به قراردادهای تکه پاره  و چندگانه 
که تفاسیر مختلف قانون کار بود، متکی و روند ورشکستگی صندوق بازنشستگی کشوری 
آغاز شد. امروز صندوق تامین اجتماعی به عنوان بزرگ ترین نان آور بازنشستگان ایرانی، 
خودنمایی می کند و بزرگ ترین هلدینگ اقتصادی کشــور، شســتا را در اختیار دارد. 
بااین وجود، ترس و دلهره ورشکستگی بر این صندوق نیز سایه افکنده است. هرچند سالانه 
با افزایش میزان حقوق کارگران، میزان حق بیمه واریزی به این صندوق نیز به اندازه رشد 
دستمزدها افزایش می یابد و پرتعداد بیمه شدگان نیز افزوده می شود ولی بازنشستگان 
تامین اجتماعی که بیش از54 درصد را در ایــران و حدود۷0درصد جمعیت اصفهان را 

شامل می شوند، توان تامین هزینه های خود را ندارند.

گردش مالی نجومی  
تامین اجتماعی، ماهانه نزدیک به ٤٤٠٠ میلیارد تومان، معادل یارانه کل کشور، به 
بیش از ســه میلیون و300هزار بازنشسته، مســتمری می پردازد. برای پرداخت عیدی 
پایان سال بازنشستگان و مستمری بگیرانش بیش از ٢٠٠٠ میلیارد تومان،معادل بودجه 
سازمان بهزیستی، هزینه می کند. با در نظر گرفتن این نکته که عمده منابع سازمان تامین 
اجتماعی )حدود ٩٥ درصد( از محل واریز حق بیمه ها تامین می شود و با علم به اینکه تعداد 
بیمه شدگان این سازمان در سال های اخیر نسبت به سال های گذشته افزایش یافته، این 
سوال پیش می آید که بر هم خوردن تعادل منابع و مصارف در این سازمان از کجا ریشه 
گرفته و چرا صندوق های بازنشســتگی به عنوان یکی از ابر چالش های کشور شناخته 

می شوند؟
عوامل ساختاری و سیاست های جمعیتی، مانند مسن تر شدن هرم سنی جامعه، معضل 
بیکاری و کاهش تولید به علت تحریم های بین المللی و همچنین ساختار صندوق های 
بیمه ای که از مرحله جوانی به مرحله کهن ســالی رســیده و میزان ورودی با خروجی آن 
تناســب ندارد، در برهم خوردن تعادل منابع و مصــارف تامین اجتماعی، نقش مهمی 

دارد. در طول تاریخ فعالیت این سازمان و در مقاطعی تصمیماتی اتخاذشده  که روند پیر 
شدن این صندوق را شتاب بخشیده است. تصمیم هایی که ریشه های حمایتی داشتند  
و بیمه شدگان بسیاری را در دوره های مختلف از سوی نهادهای گوناگون به این سازمان 
تحمیل کرد. بازنشستگی های پیش از موعد در قالب مشاغل سخت و زیان آور و نوسازی 
صنایع و عدم پرداخت کامل حق بیمه بسیاری از مشاغل به علت استفاده از یارانه های 
دولتی از این جمله هستند. طبق آمارهای ارایه شده توسط سازمان تامین اجتماعی، در 
حال حاضر حدود ٢٥ درصد از مستمری بگیران این سازمان تنها با ٢٠ سال سابقه کار 
بازنشست شده اند که این رقم معادل یک چهارم از کل مستمری بگیران این صندوق است.

عامل مهم دیگر، بدهی های انباشته دولت ها به این سازمان برای سهم سه درصدی حق 
بیمه ها و تعهد پرداخت حق بیمه مشاغل حمایتی است که تامین اجتماعی را در ردیف پنج  

طلبکار بزرگ دولت ها قرار داده است .

طلبکار بزرگ  
گویا از ابتدای تاسیس تامین اجتماعی تاکنون هیچ دولتی سهم 3 درصدی خود در حق 
بیمه را پرداخت نکرده و این سازمان 400 هزار میلیارد تومان از همه دولت ها  طلب دارد که 

دولت فعلی تاکنون نیمی از آن را پرداخته است. 
دولت در ۶۷مورد به سازمان تامین اجتماعی بدهکار است. طبق ماده 22 آیین دادرسی 
مدنی، بدهی دولت به تامین اجتماعی باید به روز محاسبه شود و سود مرکب هم به آن تعلق 
می گیرد. طبق محاسبه کارشناسان، دولت مبلغی نزدیک به ۸50 هزار میلیارد تومان)۸50 
همت( به تامین اجتماعی و یا دقیق تر به کارگران و بازنشستگان تامین اجتماعی بدهکار 
است)این نرخ به صورت رسمی 400همت اعلام شده است( که اگر قرار به پرداخت باشد 
بازهم به جایش شرکت ها یا کارخانه های ورشکسته را به تامین اجتماعی تحمیل خواهد 
کرد آن هم باقیمت های نجومی. سازمان تأمین یک سازمان عمومی و غیردولتی است که 
با مبالغ دریافتی از کارگران و بازنشستگان ایجادشده که دولت حق دخالت در آن را ندارد 

اما با تصویب قوانین مختلف، تمام مسئولان آن را دولت انتخاب می کند!

احمدرضــا طحانیــان مدیرعامــل شرکــت نمایشــگاه 
بین المللی استان اصفهان روز یکشنبه در جمع خرنگاران 
به تشریح عملکرد و برنامه های این مجموعه پرداخت. او 
گفت: نمایشگاه بین المللی استان با عُمر 30 ساله خود 
جزو نمایشگاه های خیلی خوب کشور محسوب می شود 
و تمام تلاش ما اســت که این ویژگی را هر روز به بهترین 
نحو ممکن نشان دهیم. وی افزود: تدوین سند استراتژی 
نمایشگاه با این هدف انجام شد که ما افق های جدیدی 
را پیش روی نمایشگاه اصفهان باز کنیم و با چشم اندازها 
و مأموریت های جدید تعریف شده هر بخش از مجموعه 
تحولات کیفی و گاه کارکردی را تجربه کنند. این ســند 
به مثابه نقشه راه در بخش های مختلف سازمان در حال 
اجرایی شدن است و به مرور شاهد تحولات ناشی از خط 
مش های جدید خواهیم بود. شماری از برنامه های اقدام 
این سند در ماه های اخیر اجرایی شده اند که تأثیر آن را در 
ادامه صحبت های من و گزارشی که از بخش های مختلف 
نمایشــگاه خواهیم داشــت، می توانید به وضوح دنبال 
کنید.  طحانیان ادامه داد: در این مدت و بر مبنای سند 
راهردی سازمان، »واحد مارکتینگ و برند« در نمایشگاه 
مستقر شده است که باوجود طرح های در دست اجرای 
این واحد به زودی شــاهد پاره ای از تحولات در مجموعه 
خواهیم بــود. چارت تشــکیلاتی بازنگری شــده و برای 
برخی از بخش ها وظایف و مأموریت های تازه ای طراحی 
شده است. همچنین شاخص های ارزیابی عملکرد برای 
شماری از زینفعان ســازمان از جمله کارکنان، مجریان 
نمایشگاه، غرفه سازان و مشارکت کنندگان متحول شده 
و آیین نامه ها و دستورالعمل های جدیدی به منظور تحول 
و بهبود کیفی به این عزیزان ابلاغ شده است.  او همچنین 
گفت: شرکت نمایشگاه امروز باتوجه به نیازهای ذینفعان 
خود، نقش فعال تری در اتاق بازرگانی برعهده گرفته و در 
شماری از کمیســیون های مرتبط با فعالیت مجموعه از 
جمله کمیسیون صادرات و واردات و کمیسیون خدمات 
عضویت و مشــارکت دارد. ما بر مبنای سند چشم انداز 
سازمان با تشــکل ها، انجمن ها، اتحادیه ها و سازمان ها 
همکاری نزدیک تری برقرار کرده ایم و با گسترش تعاملات 
برون سازمانی می کوشیم که سطوح کیفی بالاتری را برای 

نمایشگاه ها تعریف کنیم.   

تحولات نمایشگاه های داخلی  
مدیرعامل شرکت نمایشگاه بین المللی استان اصفهان  
در مورد تحــولات این مجموعهافــزود: در زمینه برگزاری 
نمایشگاه های داخلی ما شاهد تحولات کیفی مختلفی 
بوده ایم و تلاش شده است تا با برگزاری جلسات ستادی 
پیش از برگزاری نمایشــگاه و جلســات آسیب شناسی 

پس از آن به ســاز و کارهای بهینه تری به منظور برگزاری 
هریک از این نمایشگاه ها دست پیدا کنیم.  در مرداد ماه 
با توجه به استقبال زیاد از نمایشگاه و محدودیت ظرفیت 
ســالن امیرکبیر، تصمیم گرفته شد که ســالن موقت با 
سازه ی چادر به فضای نمایشگاه اضافه شود و در نتیجه 
این اقدام ظرفیت اغلب نمایشگاه های ما نسبت به سال 
گذشــته افزایش پیدا کرد و به تبع آن بازدید از نمایشگاه 
نیز تسهیل شد و شاهد رشد بازدیدکنندگان نیز بودیم. بر 
این اساس ما از نیمه سال جاری میزبان شمار بیشتری از 
مشارکت کنندگان و بازدیدکنندگان نسبت به مدت مشابه 
سال گذشــته بودیم و امید می رود با گسترش طرح های 
توســعه عمرانی که در ادامه به آن ها اشــاره خواهم کرد، 
افتخار میزبانی شمار بیشتری از هم شهریان و هم وطنان 
عزیزمان را داشــته باشــیم. وی همچنین ادامــه داد: از 
ابتدای امسال تا کنون نمایشــگاه اصفهان میزبان 31 
عنوان نمایشگاهی بوده است. برخی از این نمایشگاه ها 
از قدیمی ترین نمایشگاه های کشــور هستند و باتوجه 
به تلاشــی که در حفظ و بهبود کیفیت آن شــده است، 
در ســطح ملی نیز مورد توجه اســت. از جمله »بیست و 
ششمین نمایشــگاه بین المللی صنعت ســاختمان«، 
»بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی صنعت دام، طیور، 
آبزیان، دامپزشکی و فرآورده های لبنی صادراتی«، »بیست 
و دومین نمایشگاه تخصصی جامع کشاورزی« و »بیست 
و دومین نمایشــگاه بین المللی تجهیزات و تاسیســات  
سرمایشی و گرمایشی« و برخی دیگر برای نخستین بار در 
تقویم نمایشگاهی اصفهان وارد شده اند و امید داریم که 
در سال های آتی باتوجه به استقبالی که از این نمایشگاه ها 
صورت گرفته، به طور مستمر امکان برگزاری آن را داشته 

باشیم. »اولین نمایشگاه خدمات کسب و کار و فرانچایز«، 
»اولین نمایشــگاه های انرژی های نــو و تجدیدپذیر« و 
»اولین نمایشــگاه تخصصی گلخانه، نهاده هــا و ادوات 
باغبانی« از آن جمله بودند.  به لحاظ استقبال غرفه داران 
و مشارکت کنندگان »نمایشگاه  صنایع دستی، سوغات 
و اقوام ایرانی« با 1۶9 غرفه و »نمایشــگاه قرآن و عترت و 
حجاب و عفاف« با 154 غرفه بیشترین مشارکت کنندگان 
را داشته اند. بعد از آن ها، دو نمایشگاه تخصصی ما قرار 
دارند. »نمایشــگاه صنعت ســاختمان« با 145 شرکت 
مشــارکت کننده و »نمایشــگاه بین المللی طلا، فلزات 
گرانبها، گوهرسنگ ها، ماشــین آلات و صنایع وابسته« 
با 13۶ شرکت بیشــترین اقبال را از ســوی شرکت های 
مشارکت کننده داشته اند. در میان بازدیدکنندگان نیز 
»نمایشگاه های صنعت خودرو«، »قرآن و عترت و حجاب 
و عفاف«، »مبلمان خانگی«، »گردشگری، صنایع دستی 
و هتلداری« و »صنعت ســاختمان« بیشترین استقبال و 

محبوبیت را داشته اند. 

گزارش اقدامات بخش خارجی و بین الملل نمایشگاه  
بخش خارجی ما نیز باتوجه به هدف گذاری و مأموریتی 
که در سند استراتژی سازمان به منظور ايجاد بستر و زمينه 
لازم براي تبادل ايده ها، نظرها و برندها، تكنولوژي هاي 
ممالك مختلف، گسترش مبادلات تجاري، جلب سرمايه 
گذاري و بستر سازي جهت تبادل تجربيات اقتصادي و 
اجتماعي، برای آن تعریف شده است، تلاش داشتند این 
مهم را تحقق بخشند. عضویت در اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و سوریه و ایران و فرانسه یک دریچه تعاملی و بازرگانی 
جدید برای شرکت نمایشگاه به همراه داشت. همچنین ما 

میزبان هیأت های تجاری در برخی از نمایشگاه ها هستیم. 
هیات تجاری سوریه در نمایشگاه خدمات فرانچایز حضور 
پیدا کردند و میزبانی از هیات تجاری عراقی در نمایشگاه 
صنعت برق و اتوماسیون صنعتی را نیز برعهده داشتیم. به 
علاوه دعوت و میزبانی از مدیر ارشد شرکت برگزارکننده 
نمایشگاهی ترکیه در حاشیه نمایشگاه قطعات خودرو را 
داشتیم که به امضا تفاهم نامه همکاری نیز منجر شد. در 
نمایشگاه خدمات شهری از مدیران شهری شهر شیامن 
چین و 3 شهر از کشور ارمنستان دعوت شد و میزبان آن ها 
در این رویداد بودیم. دعــوت و میزبانی از هیات تجاری 
استان هرات افغانستان به ریاســت رئیس اتاق صنایع و 
معادن در نمایشــگاه فولاد و متالورژی نیز از جمله دیگر 
تعاملات خارجی ما طی ماه های گذشته بود.  ما در این 
مدت در یک نمایشگاه بین المللی نیز مشارکت داشتیم. 
ســازماندهی غرفه های ایران در »نوزدهمین نمایشگاه 
حلال مالزی« انجام شد که سیزدهمین سال حضور در 
این نمایشگاه به شمار می رفت و غرفه ما به جهت محتوایی 
به عنوان غرفه برتر نمایشگاه شناخته شد. نکته مهم برای 
ما طی این نمایشگاه رایزنی های مختلفی بود که صورت 
گرفت و امید می رود به زودی افق های تجاری جدیدی را 
به همراه داشته باشد.  علاوه بر این ها بخش خارجی ما دو 
برنامه برای آینده در دستور کار دارد. اعزام هیات تجاری 
بازدید از - نمایشگاه غذایی روسیه و حضور در نمایشگاه 
صنعت کاشــی و سرامیک اســپانیا که انتظــار می رود 

دستاوردهای تجاری مطلوبی به همراه داشته باشد.  

وضعیت توسعه عمرانی نمایشگاه  
توسعه زیرساخت های عمرانی نمایشگاه بین المللی 
اصفهان یکی از مهم ترین اقدامات در دست انجام طی 
ســال جاری بوده اســت. همکاران ما در بخش عمرانی 
نمایشگاه با تمرکز بر طرح های توسعه ای تلاش داشته اند 
که به بهبود بسترهای سخت افزاری نمایشگاه کمک کنند 
تا امکانات و تسهیلات بیشــتری در اختیار شهروندان و 
بازدیدکنندگان قرار گیرد. بخشی از این اقدامات مربوط به 
استانداردسازی و بهبود کیفی و امنیتی محیط نمایشگاه 
بوده و بخش دیگری به گســترش فضاهــای فیزیکی و 
افزایش امکانــات مجموعه کمک کرده اســت.  شــمار 
عملیات های مختلفی که طی امسال به اتمام رسیده یا 
در دست اجرا قرار دارد بسیار زیاد است اما در اینجا برای 
اطلاع رسانه ها و شهروندان به تعدادی از این اقدامات اشاره 
می کنم: احداث فاز دوم پارکینگ های غربی نمایشگاه به 

همراه اجرای کانال های دفع آب های سطحی و جداول 
به مســاحت 24،000 متر مربع، احداث جــاده مجاور 
فنس انرژی اتمی به مساحت 10000 متر مربع،  احداث 
جاده عرضی نمایشگاه به مســاحت 1۷200 متر مربع، 
تســطیح و تثبیت محوطه روباز نمایشــگاهی به وسعت 
23000 متر مربع، نخاله برداری و خاکرداری دپوهای 
بخش جنوبی سایت به حجم 25000 متر مکعب، اجرای 
مالون کاری در گستره ســایت، اجرای فونداسیون های 
پایه های روشــنایی بلوارها به تعــداد 100 عدد و خرید 
پایه های روشنایی مورد نیاز، اجرای فونداسیون های برج 
نوری و خرید سه عدد برج نوری 25 متری، احداث مسیر 
میانی سالن های فاز دوم نمایشگاه، توسعه فضای سبز 
نمایشگاه و آماده سازی بخشــی از سایت جهت احداث 
جنگل کاری، احداث فروشگاه، زهکشی و آغاز عملیات 
اجرایی تکمیل ساختمان مرکز تجارت و بازاریابی، نصب 
و راه اندازی دیزل ژنراتور 2500، دو طرفه کردن پایه های 
روشنایی جاده خروجی نمایشگاه، بهبود نورپردازی های 
سالن امیرکبیر، برقراری روشــنایی تابلوهای تبلیغاتی 
نمایشگاه، احداث و تجهیز آشپزخانه نمایشگاه و بالاخره 
آغاز عملیات سالن های فاز دوم و طرح توسعه نمایشگاه 
بین المللی اصفهان که به همت همکاران ما و همراهی 

همه دستگاه های ذیربط در دست اجرا است.

  HSE تحولات بخش
طحانیان همچنیــن  به پیشرفت های نمایشــگاه در 
بخش HSE اشاره کرد و گفت: نمایشگاه با توجه به وسعت 
و تنوع خدماتــی که ارائه می دهد لاجــرم نیاز به ایمنی، 
بهداشت و محیط زیست را باید در دستور کار داشته باشد. 
بخش زیادی از این اقدامات همگام بــا راه اندازی و طی 
بهره برداری اولیه از نمایشگاه انجام شده است اما از آن جا 
که بهبود فرایندهای مرتبط با HSE یک ضرورت به شمار 
می رود، همکاران ما تلاش دارند همواره استانداردهای 
لازم در ایــن رابطه را فراهم آورند.  تســت و انــدازه گیری 
سیســتم ارتینگ و همبندی محل برگزاری، تجهیز اتاق 
کمک های اولیه )که شامل دستگاه اکسیژن برقی، ویلچر، 
تخت معاینه، برانکارد و جعبه کمک های اولیه می شود.(، 
بهره گیــری از نرم افزارهای به روز در حــوزه HSE، آموزش 
تئوری و عملی اطفای حریق دســتی به پرســنل و.... از 
جمله اقداماتیست که در این راستا به انجام رسیده است.  
باتوجه به موارد یاد شــده امیدواریــم شرکت بین المللی 
نمایشگاه های اصفهان با گام هایی مستمر و مؤثر هر روز 
در مسیر اهداف و مأموریت های تعریف شده برای مجموعه 
حرکت کند و به زودی براساس ظرفیت هایی که در اختیار 

دارد، قطب رویداد در کشور شود. 

پیشرفت های نمایشگاه بر مبنای سند استراتژی


